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روزنامه صبح ایران

 سازمان توسعه و عمران قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری کلانشهر قم از 
طریق برگزاری مناقصه عمومی اجرای اسکلت بتنی مجموعه ورزشی  به صورت دستمزدی ، تهیه 
،ساخت ، حمل و نصب اسکلت فلزی )سوله( مجموعه ورزشی ، تأمین نیروی انسانی از متقاضیان 

واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید . 

صلاحیت لازم : اشخاص حقیقی وحقوقی
تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تایید شده از مناطق 8 گانه 
و سازمان های وابسته به شهرداری قم، اوراق مشارکت و یا واریز وجه نقد به  شماره حساب 

سپرده1006220288  بانك شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. 
پیشنهادات واصله در کمیسیون عالی معاملات سازمان توسعه و عمران  قم بازگشایی و با توجه 

به صرفه و صلاح سازمان برنده مناقصه تعیین خواهد شد.
محل دریافت ، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، بلوار معلم ، مجتمع ناشران ، طبقه پنجم .
هزینه خرید اسناد)غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانك شهر بنام سازمان 

توسعه و عمران قم واریز گردد. 
هزینه درج آگهی ها در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان توسعه و عمران قم در 

رد یا قبول کلیه پیشنهاد ها مختار می باشد.
سازمان توسعه و عمران در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به مدیریت امور 
پیمان های سازمان به آدرس قم خیابان معلم ، مجتمع ناشران ، طبقه پنجم واحد 510 مراجعه و یا 

با شماره تلفن 37840660 - 025داخلی 6380  تماس حاصل فرمایند. 

اجرای اسکلت بتنی ، احداث سوله 
 تأمین نیروی انسانی

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی  مناقصات عمومی )نوبت اول( 

رییس قوه قضائیه: 

نقدینگی بالا در کشور به سمت تولید هدایت شود

محسن رفیقدوست: 

 نجفی گرفتار توطئه شده است

از قیمت گذاری صوری تا شرایط اقتصاد کلان

دلایل جهش قیمت ها 
در بازار مسکن
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معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 
در حاضر برنامه ای برای توزیع الکترونیکی و توزیع کوپنی کالاهای 
اساسی نداریم.»عباس قبادی« دیروز در نشست خبری با اصحاب 
رسانه گفت: سال گذشته بازار میوه و مرکبات به خوبی مدیریت شد، 
مثلًا برای اینکه تولیدکننده داخل با مشکل مواجه نشود برای حدود 
40 روز صادرات سیب و پرتقال ممنوع شد که همین امر اجازه نداد در 

بازار کمبودی بوجود آید...

یک فعال سیاسی با اشاره به وضعیت فعلی کشور گفت: به 
هرحال بزرگان باید برخی آقایان را نصیحت کنند که رعایت مصالح 
ملی را بیشتر مدنظر داشته باشند.محسن مهرعلیزاده  در پاسخ به 
سوالی درباره اعمال فشار برخی سیاسیون بر دولت گفت: به نظر من 
مشکلات دو دسته هستند؛ یک دسته از مشکلات مربوط به مسائل 
درازمدت است یعنی ناشی از تصمیمات و اقداماتی است که طی 

چهار دهه اخیر گرفته شده است...

دبیر ستاد تنظیم بازار:

 توزیع کوپنی کالا 
در دستور کار نیست

 محسن مهرعلیزاده :

بزرگان برخی آقایان 
را نصیحت کنند

2 7

8

رئیس شورای اسلامی شهر قم به بیان آخرین جزئیات از وضعیت دو پروژه مترو و منوریل قم 
پرداخت.عبدالله جلالی با اشاره به برگزاری »نشست بررسی مسائل و مشکلات تکمیل متروی 
شهری و منوریل قم« که با حضور مجموعه مدیران استانی و شهری قم در دفتر رئیس مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: در این جلسه که نمایندگان سازمان برنامه و بودجه کشور 
و مسئولان قرارگاه خاتم الانبیا نیز حضور داشتند، در رابطه با اینکه مترو و منوریل بتوانند از 
ظرفیت های مالی دولت بهره مند شود، تصمیماتی گرفته شد.وی تصریح کرد: مشکلاتی در 
مسیر مترو وجود داشت که باید به تایید و تصویب شورای عالی فنی سازمان برنامه و بودجه 
کشور می رسید که این مسئله حل شد.رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: قرارداد 

متروی قم با قرارگاه خاتم الانبیا بازنگری می شود و تغییراتی با توجه به تورم...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: جشنواره فرهنگی فروشگاه و فروشنده برتر 
14 تیرماه در سالروز ولادت حضرت معصومه)س( با معرفی فروشگاه ها و فروشنده های برتر استان 
برگزار می شود.سید موسی حسینی کاشانی  پیش از ظهر دیروز در نشست خبری »جشنواره 
فرهنگی فروشنده و فروشگاه برتر« که در سالن جلسات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم برگزار شد اظهارداشت :این جشنواره فرهنگی با شاخص های توسعه فرهنگ عفاف و حجاب و 
حمایت از کالای ایرانی، مشتری مداری، تبلیغات فرهنگی، چیدمان و خلاقیت و نوآوری فروشگاهی، 
انصاف در قیمت، نام مناسب و زیبا برگزار می شود.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
باید مردم را دخیل کرد تا بدانیم کدام فروشنده و فروشگاه با شاخص های اعلام شده برتر هستند؛ 

در بازخورد اولیه طرح پیامک هایی زیادی به ما رسیده و پس از معرفی مردم...

رئیس شورای اسلامی شهر قم تشریح کرد

آخرین وضعیت 
پروژه مترو و منوریل قم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

جشنواره فرهنگی »فروشگاه و 
فروشنده برتر« در قم برگزار می شود
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اختلاف افکنی دشمنی 
با امام )ره( است

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی )ره( :

* جزییات مراسم سی امین سالگرد ارتحال امام خمینی )ره(

توصیه مازنی به یاران امام)ره( و آحاد مردم:

نباید از زیر بار مسئولیت احیا و ترویج 
اندیشه های امام شانه خالی  کنید

چند درصد ایرانی ها سیگاری هستند؟
7

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: بنیانگذار 
جمهوری اسلامی ایران همواره نگران دنیاطلبی و هوای 
نفس مسئولان بودند، ایشان آلوده شدن مسئولان به 
این صفات را موجب وارد شدن آسیب به اصل انقلاب 
می دانستند.حجت الاسلام والمسلمین احمد مازنی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره توصیه های حضرت امام )ره( 

برای تحقق اهداف انقلاب اظهار داشت: »وحدت کلمه« 
یکی از توصیه های همیشگی حضرت امام )ره( به مردم 
از  نشان  کلمه  بر وحدت  امام  اصرار  بود.  مسئولان  و 
عمق نگرانی ایشان از اختلاف مسئولان با مردم و مردم 
با مردم که شامل اقوام با اقوام و گروه های سیاسی با 

یکدیگر بود، می شد...

در بازار مسـکن چه خبر اسـت؟ قیمت مسـکن و اجاره بها پیش از فصل نقـل و انتقالات، افزایـش قابل ملاحظه ای 
داشـته اسـت. برخی عامل جهش در بازار مسـکن را قیمت گذاری های صوری دانسـته و برخی دیگر شـرایط اقتصاد 

کلان را مقصـر می دانند...

*رئیس اتحادیه مشاوران املاک : راه حل های پادگانی شکست می خورند
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مساله ما »ایران« است نه 
آمریکا

از	 تری	 پایین	 سطح	 به	 روزها	 این	 ایرانی	 جامعه	

روحیه	عمومی	در	حال	سقوط	است.	ساکنان	ایران	به	
ویژه	طبقات	متوسط	و	فرودست	اکنون	فراتر	از	موضوع	رشد	شتابان	قیمتها	و	ناپایداری	
شغلی	دغدغه	جدی	تری	پیدا	کرده	اند	و	آن	این	است	که	آیا	ایران	وارد	رویارویی	نظامی	
با	آمریکا	خواهد	شد	یا	نه.	آشفته	بازار	اظهار	نظر	در	کشور	نیز	به	این	نگرانی	دامن	می	
زند.	در	روزهای	گذشته	انواع	و	اقسام	نظرها	از	سوی	مقامها	و	مسئولان	از	سایر	قوا	و	
ارکان	در	خصوص	مناقشه	بین	ایران	و	آمریکا	اظهار	شده،	به	گونه	ای	که	عملٌا	موضع	
دولت،	که	قانوناٌ	تریبون	اصلی	و	قانونی	اظهار	نظر	در	این	خصوص	است،	در	میان	نظرات	
دیگران	گم	شده	است.این	وضعیت	دست	به	دست	شرایط	رو	به	وخامت	اقتصادی	داده	
است	تا	آخرین	قطره	های	سرمایه	اجتماعی	دولت	را	از	این	جام	شکسته	بیرون	بریزد.	
مدیریت	اقتصاد	کشور	از	ریشه	درمانی	به	نشانه	درمانی	فروافتاده	و	عملٌا	دولت	با	تمام	
ابزارهای	اصولی	و	غیراصولی	خود	از	روند	شتابان	قیمتها	آویزان	شده	است	تا	بلکه	از	این	
شتاب	کمی	بکاهد.	در	این	صحنه،	دولت	شمارش	معکوس	خروج	از	برجام	را	نیز	آغاز	
کرده	است.چین	و	روسیه	نیز	که	تمام	امید	ایران	در	صحنه	بین	المللی	هستند،	آرام	آرام	
به	تحریم	های	آمریکا	تن	داده	اند	و	به	غیر	از	ژستهای	دیپلماتیک	در	مخالفت	با	تشدید	
فشارها	و	تحریمها	از	سوی	آمریکا،	اراده	دیگری	در	کمک	و	همکاری	با	ایران	از	خود	
نشان	نمی	دهند.	تردیدی	نیست	که	این	دو	کشور	و	اروپا	از	رفتار	آمرانه	دولت	آمریکا	
در	خصوص	بسیاری	از	مسائل	بین	المللی	خرسند	نیستند	و	آن	را	مرتباٌ	بیان	می	کنند،	
اما	تمام	آنها	ترازوی	دقیقی	به	نام	"منافع	ملی"	در	دست	دارند	که	هر	حرکت	آمریکا	را	
در	یک	کفه	آن	و	هزینه	های	مقابله	با	آن	حرکت	را	در	کفه	دیگر	می	گذارند	و	عموماٌ	
هزینه	مقابله	را	بیشتر	می	یابند.	میزان	انعطاف	چین،	به	عنوان	دومین	قدرت	اقتصادی	
دنیا،	در	برابر	فشارهای	آمریکا	شاید	خارج	از	تصور	بسیاری	از	کسانی	بود	که	صحنه	بین	
المللی	را	صفر	و	صدی	می	نگرند	و	تصور	می	کنند	که	چین	برای	حفظ	"آبرو	و	شأن"	
خود	حتماٌ	مخالفتهای	عملی	و	جدی	از	خود	نشان	می	دهد.	اما	چین	به	سال	۲۰۵۰	
چشم	دوخته	است،	زمانی	که	به	قدرت	اقتصادی	شماره	یک	دنیا	تبدیل	می	شود	و	در	
فناوری	های	صنعتی،	نظامی	و	فضایی	جایگاهی	به	مراتب	مستحکمتر	از	امروز	در	برابر	
آمریکا	خواهد	داشت.	از	این	روی	چین	نیروی	خود	را	برای	مقابله	با	آمریکا	هدر	نمی	
دهد	زیرا	آن	را	برای	پیشبرد	اهداف	حساب	شده	اش	تا	۳۰	سال	دیگر	نیاز	دارد.وقتی	به	
اصول	راهبردی	و	رفتارهای	تاکتیکی	چین	در	عرصه	بین	الملل	می	نگریم	و	راهی	که	
خود	آمده	ایم	را	در	نظر	می	آوریم،	در	می	یابیم	که	ما	عملٌا	مانند	زورقی	خود	را	بر	آب	
های	اقیانوس	رها	کرده	ایم،	به	امید	اینکه	امواج	ما	را	به	ساحل	نجات	برسانند،	نه	پارویی	
هماهنگ	زده	ایم	و	نه	بادبانی	برافراشته	ایم.	امروز	هم	که	خود	را	در	برابر	فشارهای	
روزافزون	و	بی	سابقه	آمریکا	می	بینیم	باز	همان	زورقیم	که	این	بار	در	آبهای	پرتلاطم	
افتاده	ایم	و	غایت	امید	ما	به	این	است	که	۲۰	ماه	دیگر	)در	زمان	انتخابات	آمریکا(	این	
طوفان	فرونشیند.	اما	این	افق	برای	کشوری	با	وضعیت	اقتصادی	نابسامان	و	التهابات	
اجتماعی	زمانی	بسیار	زیاد	و	انتخابی	قمارگونه	است.	امروز	باید	دریافته	باشیم	که	بدل	
شدن	به	کارت	بازی	بده	بستانهای	دیگر	کشورها	با	آمریکا	ما	را	در	معرض	بزرگترین	
نااطمینانیها	قرار	داده	است.با	فرض	اینکه	کشور	را	با	هر	مرارتی	بشود	تا	زمان	انتخابات	
بعدی	آمریکا	اداره	کرد	و	نتیجه	انتخابات	نیز	روی	کار	آمدن	نامزد	حزب	دموکرات	در	
آمریکا	باشد،	رنج	مزمن	ناشی	از	این	دوران،	ملت	را	دیگر	از	رهایی	از	تحریمها	و	سینه	
خیز	وارد	دوره	پساترامپ	شدن	راضی	نمی	کند.	نمی	توان	تمام	مطالبات	مردم	را	تعلیق	
به	دوران	پساترامپ	کرد	زیرا	اگر	این	اتفاق	نیافتد	گزینه	دومی	وجود	نخواهد	داشت	
و	اگر	هم	بیافتد	هیچ	دولتی	از	پس	مدیریت	انتظارات	بهمن	گونه	مردم	که	با	فشار	و	
رنجوری	این	مدت	به	ناپایداری	رسیده	است	بر	نمی	آید.کشور	باید	از	وضعیت	آچمز	
روی	مدیریت	تحریم	خارج	شود،	این	وضعیت	اگرچه	امروز	را	به	فردا	می	رساند	اما	به	
هیچ	روی	رضایت	عمومی	را	افزایش	نمی	دهد	و	این	موضوع	که	برای	مدت	طولانی	
رضایت	عمومی	پایین	باشد	و	در	مقابل	هر	روز	مطالبات	اجتماعی	و	اقتصادی	مردم	تنوع	
و	تکثر	و	تزاید	بیابد	هر	حاکمیتی	را	از	ایجاد	ثبات	در	جامعه	و	اداره	کشور	عاجز	می	کند.	

مسئله	ما	"ایران"	است	نه	آمریکا،	درست	ببینیم!

 آن مرد یک رفیق نداشت!
نجفی،	دولت	مردی	که	وزیر	و	رییس	و	شهردار	بوده	
است،	مردی	که	سال	ها	با	آبرو	و	اخلاق	زندگی	کرده	
است	و	حتما	دور	و	برش	پر	از	آدم	بوده	است	چطور	به	
سرعت	فرو	می	ریزد	و	کسی	نیست	که	دستش	را	بگیرد!؟	

وقتی	تنها	و	شکست	خورده	و	از	سر	استیصال	به	هتل	لاله	پناه	می	برد	و	مشت	مشت	
قرص	می	خورد	که	خودش	را	بکشد	اطرافیانش	کجا	بوده	اند؟	دوستانش؟	آشناهایش؟	
هم	حزبی	هایش؟	بعدش	چه	کردند؟	وقتی	فهمیدند	داشته	خودش	را	می	کشته!	وقتی	
انقدر	تنها	بوده!	یکی	از	آن	انبوه	آشناهای	چندین	ساله	آنقدر	دوستش	نبوده	اند	که	
خطوط	افتاده	صورتش	را	بخوانند	سفیدی	موهایش	را	ببنند	درماندگی	ته	چشم	هایش	
را	ببنند؟نجفی	قطعا	در	حق	همسر	اول	خود	جفا	کرده	است	و	از	او	فاصله	گرفته	است	
اما	این	مردخطاکار،	مردخوب	سال	های	سیاست	و	مدیریت	و	روزهای	با	شکوه	وزارت	
یک	رفیق	نداشته	است	که	حواسش	به	او	باشد	که	داشته	قدم	به	قدم	به	پایان	دادن	
زندگی	خودش	و	دیگری	نزدیک	می	شده	است.این	روزها	که	همه	ما	خواه	ناخواه	در	
گیر	ماجرای	زندگی	این	مرد	بزرگ	دیروز	و	مرد	خطاکار	امروز	شده	ایم	که	افسانه	وار	و	
البته	به	تراژیک	ترین	شکل	ممکن	زندگیش	از	اوج	به	فرود	رسیده	است	باید	یک	بار	
دیگر	قصه	شیخ	صنعان	را	بخوانیم:"شیخ	صنعان	پیری	صاحب	کمال	و	پیشوای	مردم	
زمانه	خویش	بود.	نماز	و	روزه	بی	حد	به	جا	می	آورد	و	حدود	پنجاه	بار	حج	کرده	بود.	
شیخ	چند	شب	پیاپی	خواب	می	بیند	که	مقیم	روم	شده	و	بر	یک	بت	سجده	می	کند.	
شیخ	با	مریدانش	به	روم	سفر	می	کند	و	در	آنجا	دختری	را	می	بیند	و	عاشق	او	می	شود.	
شیخ	بیش	از	یک	ماه	برای	وصال	دختر	عجز	و	لابه	می	کند.	دختر	برای	شیخ	چهار	
شرط	می	گذارد:	سجده	کردن	بر	بت،	سوختن	قرآن	،نوشیدن	خمر	و	دست	شستن	
از	ایمان!	مریدان	از	بازگشت	شیخ	ناامید	می	شوند	و	به	دیار	خود	بازمی	گردند.	یکی	از	
مریدان	که	در	سفر	با	شیخ	نبوده	به	امید	بازگشت	شیخ	به	روم	سفر	می	کند	و	در	آنجا	
۴۰	روز	برای	شیخ	به	دعا	و	تضرع	می	نشیند.	سرانجام	پیامبر	اسلام	را	در	خواب	می	بیند	
و	مژده	بازگشت	شیخ	را	می	گیرد.	شیخ	سرانجام	از	قید	عشق	دختر	آزاد	می	شود	و	این	
بار	با	خوابی	که	دختر	می	بیند؛	دختر	عاشق	شیخ	می	شود	و	با	او	به	دیار	شیخ	می	رود	و	
مسلمان	می	شود."	نجفی	اگر	چه	چون	شیخ	صنعان	مرد	عبادت	نبود	و	مرد	سیاست	
بود	آنها	که	اورا	از	نزدیک	می	شناخته	اند	همه	اذعان	دارند	که	مرد	و	مدیر	با	اخلاقی	بود	
اما	این	مرد	با	آن	همه	محاسن	وقتی	داشت	از	مدار	صواب	خارج	می	شد	انگار	حتی	یک	
نفر	را	نداشت	که	دوستش	باشد	و	به	معجزه	محبت	از	آن	همه	بندی	که	بر	خود	بسته	
بود	برهاندش	و	برایش	به	اندازه	توانش	سعی	و	دعا	کند،	یک	نفر	که	رفیق	و	همراهش	
باشد؛	وقتی	همه	همراهانش	به	دیار	خود	برگشته	بودند.	کسی	نمانده	بود	که	کنارش	
باشد	و	برای	نجاتش	از	ته	دل	خدایا	کند	تا	فرجامش	چون	شیخ	صنعان	نیک	شود	...

آقای محمدحسین میثاقی
 دقت کن!

محمدحسین	میثاقی	همچنان	زیر	فشار	است	و	هر	
واژه	اش	بلوایی	به	پا	می	کند.	اوخود	این	مسیر	را	برای	
کارش	انتخاب	کرده	و	شاید	بهتر	باشد	آن	طور	که	در	

مصاحبه	اخیرش	گفته	نباشد	و	حرف	ها	را	از	یک	گوش	نگیرد	و	از	گوش	دیگر	در	کند.
برنامه	اخیر	فوتبال	برتر	که	با	حضور	علیرضا	بیرانوند	برگزار	شده	بود	،	دیالوگی	
میان	مجری	و	مهمان	داشته	که	به	جنجال	در	کانال	ها	وصفحات	هواداری	تیم	
های	فوتبال	به	پا	کرده	است.	یک	جمله	ساده	از	میثاقی	زمانی	که	بحث	درباره	
پیشنهادهای	خارجی	بیرانوند	بود	به	حساسیتی	بزرگ	منجر	شد.	اینکه	مجری	برنامه	
به	گلر	اول	تیم	ملی	بگوید	اگر	برنامه	اش	رفتن	است	زودتر	تصمیمش	را	بگیرد	و	بعد	
از	این	بگوید	که	گلر	دوم	تیم	ملی	یعنی	رشید	مظاهری	از	ذوب	آهن	جدا	شده	است،	
در	ادبیات	میثاقی	که	عادت	دارد	خیلی	خودمانی	با	مهمان	هایش	حرف	بزند	اصلا	
بار	معنایی	منفی	ندارداما	در	ادبیات	هواداری	معنایش	خط	دادن	به	یک	باشگاه	برای	
خرید	بازیکنی	خاص	می	تواند	معنا	شود	و	در	ادبیات	مارکتینگ	فوتبال،	بخصوص	در	
مدل	دلالی	سازمان	یافته	فوتبال	ایران	به	عنوان	یک	پوئن	پیشنهادی	برای	افزایش	
قیمت	یک	بازیکن	حتی	می	تواند	برداشت	شود	و	به	ذهنیت	غبار	گرفته	عده	ای	که	
مدام	سعی	در	افزایش	این	دو	قطبی	حمایت	عدم	حمایت	از	تیم	های	فوتبال	مان	

نقش	داشته	باشد.
میثاقی	حالا	فارغ	از	همه	حساسیت	های	اخیر	.	اینکه	او	کجا	نشسته	و	جای	چه	
کسی	را	گرفته.	فارغ	از	اینکه	برایش	نظرات	بقیه	مهم	است	یا	به	قول	خودش	کامنت	های	
انتقادی	را	از	گوش	دیگرش	می	ریزد	دور،	چه	خوب	است	که	کمی	بر	تمرکزش	بیفزاید.
شیوه	این	تمرکز	بیشتر	تنها	کاستن	از	نقش	تصمیم	سازی	پشت	صحنه	ای	و	تمرکز	
بیشتر	روی	اجرا	و	سپردن	کار	تولید	محتوا	به	گروه	برنامه	سازش	است.	اقلا	در	بازه	ای	

که	این	حساسیت	ها	فروکش	کند	و	حضورش	عادی	شود.
در	غیر	این	صورت	همین	برنامه	معمولی	که	زیرفشارها	روی	آنتن	دارد،	با	
چالش	هایی	به	مراتب	بزرگتر	روبرومی	شود	و	بیشتر	زیر	فشار	حواشی	قرار	خواهد	

گرفت.

با صدور پیامی؛

رهبر انقلاب شهادت مظلومانه 
امام جمعه کازرون را تسلیت گفتند

رهبر	معظم	انقلاب	در	پیامی	شهادت	مظلومانه	امام	جمعه	فعال	و	موفق	کازرون	حجت	
الاسلام	محمد	خرسند	را	تبریک	و	تسلیت	گفتند.

به	گزارش	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	حفظ	و	نشر	آثار	حضرت	آیت	الله	خامنه	ای،	
حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	در	پیامی	شهادت	مظلومانه	امام	جمعه	فعال	و	موفق	کازرون	

حجت	الاسلام	محمد	خرسند	را	تبریک	و	تسلیت	گفتند.
متن	پیام	رهبر	انقلاب	اسلامی	به	این	شرح	است:

بسم	الله	الرحمن	الرحیم
شهادت	مظلومانه	ی	امام	جمعه	ی	فعال	و	موفق	کازرون	جناب	حجةالاسلام	آقای	
حاج	شیخ	محمّد	خرسند	رضوان	الله	علیه	را	به	عموم	مردم	مؤمن	و	انقلابی	کازرون	بویژه	
ارادتمندان	و	مستفیدان	از	آن	عالم	بزرگوار	و	بالأخص	خانواده	ی	گرامی	و	بازماندگان	ایشان	
تبریک	و	تسلیت	عرض	می	کنم.	ایشان	در	شب	قدر	و	پس	از	ساعاتی	توسّل	و	تضرع	به	
لقاءالله	پیوست	و	این	نشانه	ی	پاداش	بزرگ	الهی	به	آن	روحانی	با	اخلاص	و	پر	تلاش	است	
ان	شاءالله.	از	خداوند	متعال	علو	درجات	و	حشر	با	اولیائش	را	برای	ایشان	مسألت	می	کنم.
سیّدعلی	خامنه	ای	۱۱	خرداد	۱۳۹۸

توصیه مازنی به یاران امام)ره( و آحاد مردم:

نباید از زیر بار مسئولیت احیا و ترویج 
اندیشه های امام شانه خالی  کنید

رئیس	کمیسیون	فرهنگی	مجلس	گفت:	بنیانگذار	جمهوری	اسلامی	ایران	همواره	
نگران	دنیاطلبی	و	هوای	نفس	مسئولان	بودند،	ایشان	آلوده	شدن	مسئولان	به	این	صفات	

را	موجب	وارد	شدن	آسیب	به	اصل	انقلاب	می	دانستند.
حجت	الاسلام	والمسلمین	احمد	مازنی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	درباره	توصیه	های	حضرت	
امام	)ره(	برای	تحقق	اهداف	انقلاب	اظهار	داشت:	»وحدت	کلمه«	یکی	از	توصیه	های	
همیشگی	حضرت	امام	)ره(	به	مردم	و	مسئولان	بود.	اصرار	امام	بر	وحدت	کلمه	نشان	از	
عمق	نگرانی	ایشان	از	اختلاف	مسئولان	با	مردم	و	مردم	با	مردم	که	شامل	اقوام	با	اقوام	و	
گروه	های	سیاسی	با	یکدیگر	بود،	می	شد.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	ادامه	داد:	بنیانگذار	
جمهوری	اسلامی	ایران	همواره	تاکید	داشتند	مسئولان	که	عهده	دار	مسئولیتی	می	شوند	
گرفتار	حُب	دنیا	و	هوای	نفس	نشوند	بلکه	مسئولیت	ها	را	برای	ادای	تکالیف	دینی	و	ملی	
بپذیرند.	امام	از	این	جهت	نیز	همواره	نگران	آلوده	شدن	مسئولان	به	دنیاطلبی	و	هوای	
نفس	بودند.	ایشان	معتقد	بودند	این	آلودگی	ها	موجب	وارد	شدن	آسیب	به	اصل	انقلاب	
می	شود.وی	ادامه	داد:	امام	همواره	نگران	این	مسئله	بودند	که	کارگزاران	نظام	جمهوری	
اسلامی	همانند	مقامات	رژیم	پهلوی	به	کاخ	نشینی	روی	بیاورند	و	بین	سبک	و	سطح	
زندگی	مسئولان	با	مردم	شکاف	ایجاد	شود.مازنی،	قانونگرایی	را	از	دیگر	توصیه	های	امام	
خمینی	)ره(،	دانست	و	افزود:	بنیانگذار	جمهوری	اسلامی	همواره	مسئولان	و	مردم	را	به	
قانونگرایی	دعوت	می	کردند.	پایبندی	ایشان	به	قانون	تا	حدی	بود	که	حتی	فردی	در	زمان	
حیات	امام	با	اشاره	به	مصوبات	شورای	نگهبان	به	صراحت	گفت	»من	قانون	را	قبول	ندارم«	
که	امام	به	تندی	به	ایشان	گفت	»تو	غلط	می	کنی	قانون	را	قبول	نداری،	قانون	تو	را	قبول	
ندارد«.	پایبندی	مسئولان	و	مردم	به	قانون	اساسی	و	سایر	قوانین	کشور	معیار	و	شاخص	
حرکت	در	مسیر	بنیانگذار	جمهوری	اسلامی	است.این	عضو	فراکسیون	امید	مجلس	با	
اشاره	به	جمله	معروف	»پشتیبان	ولایت	فقیه	باشید	تا	آسیبی	به	این	مملکت	نرسد«،	
گفت:	امام	)ره(	همواره	اظهار	نگرانی	کرده	و	هشدار	می	دادند	اگر	مسئولان	مراقب	نباشند،	

ممکن	است	به	انقلاب،	خون	شهدا	و	دستاوردهای	ملت	آسیب	وارد	شود.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	با	بیان	اینکه	قطعاً	مردم،	شاگردان،	پیروان	و	دوستداران	
بنیانگذار	جمهوری	اسلامی	از	فراموش	شدن	مکتب	امام	)ره(	سود	نخواهند	برد،	گفت:	
یاران	امام	در	جناح	های	سیاسی	و	پست	های	سیاسی	و	غیرسیاسی	از	فراموش	شدن	
دیدگاه	های	امام	)ره(	سود	نمی	برند	بلکه	مطمئناً	افراد	و	جریان	های	سیاسی	از	این	مسئله	
سود	خواهند	برد	که	نهضت	امام	خمینی	)ره(	باعث	پیاده	شدن	آنها	از	قطار	انقلاب	شد.	این	
افراد	و	جریان	ها	که	نوعاً	افراد	دینی	هستند	اگر	چه	در	ظاهر	و	در	لفظ	از	اسلام	و	ارزش	های	
اسلامی	و	ایران	دم	بزنند	ولی	به	دلیل	ضربه	ای	که	در	ابتدای	انقلاب	از	امام	دیدند،	در	
پی	تحریف	یا	به	فراموشی	سپردن	دیدگاه	ها	و	اندیشه	های	امام	برآمدند.رئیس	کمیسیون	
فرهنگی	مجلس،	احیا	و	ترویج	مکتب	سیاسی	بنیانگذار	جمهوری	اسلامی	را	وظیفه	یاران	
و	شاگردان	امام	)ره(	دانست	و	گفت:	علاوه	بر	یاران	و	شاگردان	امام	)ره(	آحاد	مختلف	مردم	
نیز	نمی	توانند	از	زیر	بار	مسئولیت	احیا	و	ترویج	اندیشه	امام	شانه	خالی	کنند.	خون	های	
فراوانی	برای	شکل	گیری	نظام	جمهوری	اسلامی	ایران	ریخته	شد	تا	این	نظام	سرپا	بایستد.

دبیر ستاد تنظیم بازار:

 توزیع کوپنی کالا 
در دستور کار نیست

معاون	بازرگانی	داخلی	وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت	اعلام	کرد:	در	حاضر	برنامه	ای	
برای	توزیع	الکترونیکی	و	توزیع	کوپنی	کالاهای	اساسی	نداریم.

»عباس	قبادی«	دیروز	در	نشست	خبری	با	اصحاب	رسانه	گفت:	سال	گذشته	بازار	
میوه	و	مرکبات	به	خوبی	مدیریت	شد،	مثلًا	برای	اینکه	تولیدکننده	داخل	با	مشکل	مواجه	
نشود	برای	حدود	۴۰	روز	صادرات	سیب	و	پرتقال	ممنوع	شد	که	همین	امر	اجازه	نداد	در	

بازار	کمبودی	بوجود	آید.
دبیر	ستاد	تنظیم	بازار		ادامه	داد:	برای	کالاهای	پرمصرف	مثل	پروئتین	در	ماه	رمضان	به	
گونه	ای	برنامه	ریزی	شد	که	با	کمترین	مشکل	مواجه	شدیم،	البته	برای	تأمین	مرغ	در	عید	
با	با	مشکل	مواجه	بودیم	که	در	ماه	رمضان	به	ثبات	نسبی	قیمتی	رسیدیم.معاون	بازرگانی	
داخلی	وزارت	صنعت،	معدن،	تجارت	خاطرنشان	کرد:	گرانی	بسیاری	از	اقلام	را	قبول	داریم	

که	بخشی	از	شرایط	اقتصاد	و	بازار	کشور	بود.
معاون	بازرگانی	داخلی	وزیر	صنعت	در	پاسخ	به	سوال	دیگری	درباره	درباره	کوپنی	
شدن	عرضه	کالاهای	اساسی	اظهار	کرد:	در	حاضر	فعلًا	برنامه	ای	برای	توزیع	الکترونیکی	
و	توزیع	کوپنی	اقلام	اساسی	نداریم.وی	ادامه	داد:	هرچند	از	توزیع	الکترونیکی	استقبال	
نمی	کنیم	و	نیازی	به	انجام	این	کار	نمی	بینیم،	اما	اگر	با	محدودیت	منابع	مواجه	شویم	
آمادگی	داریم	ظرف	یک	ماه،	سهمیه	بندی	را	اجرایی	کنیم.قبادی	تاکید	کرد:	ما	در	شرایط	
اقتصاد	فعلی	با	توجه	به	اینکه	نه	کمبودی	در	کالاها	داریم	و	هم	اینکه	در	برخی	کالاها	

خودکفا	هستیم،	توزیع	کوپنی	و	سهمیه	بندی	را	توصیه	نمی	کنیم.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور :

سامانه یکپارچه سازی تبلیغات انتخاباتی 
راه اندازی می شود

دبیر	و	سخنگوی	ستاد	انتخابات	کشور	گفت:	تدارک	لازم	برای	راه	اندازی	سامانه	
ساماندهی	و	یکپارچه	سازی	تبلیغات	انتخاباتی	در	حال	انجام	است.

سیداسماعیل	موسوی	در	جلسه	ستاد	انتخابات	استان	قم	با	اشاره	به	مفاد	و	محتوای	
بیانیه	گام	دوم	انقلاب،	انتخابات	اسفند	ماه	مجلس	شورای	اسلامی	و	میاندوره	ای	مجلس	
خبرگان	را	نخستین	انتخابات	در	مطلع	گام	دوم	انقلاب	توصیف	و	اظهار	کرد:	با	توجه	به	
این	گزاره،	لازم	است	انتخابات	اسفند	۱۳۹۸،	انتخاباتی	با	حداکثر	رقابت،	سلامت،	امنیت	و	
مشارکت	باشد	و	اعضا	و	دست	اندرکاران	ستاد	انتخابات،	وظیفه	برگزاری	انتخاباتی	باشکوه	

را	بر	عهده	دارند.
مدیرکل	دفتر	انتخابات	وزارت	کشور	همچنین	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	ضمن	
تاکید	بر	ضرورت	اقدامات	ویژه	در	راستای	حمایت	حقوقی	و	قانونی	از	مجریان	انتخابات	در	
راستای	انجام	وظایف	خود،	خاطرنشان	کرد:	با	توجه	به	اتمام	رسمی	و	کامل	فرایند	اخذ	
رأی	تا	ساعت	۱۲	شب	و	مسدود	شدن	سامانه	انتخابات	پس	از	این	ساعت،	لازم	است	
عوامل	اجرایی	انتخابات	نهایت	تلاش	خود	را	معطوف	به	دقت	نظر	در	توزیع	مناسب	شعب	

اخذ	رأی	و	تسهیل	شرایط	رأی	گیری	نمایند.
وی	با	اشاره	به	انجام	پیگیری	های	لازم	برای	ساماندهی	تبلیغات	انتخاباتی،	تصریح	کرد:	
به	همین	منظور،	تدارک	لازم	برای	راه	اندازی	سامانه	ساماندهی	و	یکپارچه	سازی	تبلیغات	

انتخاباتی	در	حال	انجام	است.
دبیر	و	سخنگوی	ستاد	انتخابات	کشور	هم	چنین	با	اشاره	به	ضرورت	نظارت	دقیق	و	
نهایت	صرفه	جویی	در	هزینه	های	برگزاری	انتخابات	با	توجه	به	شرایط	اقتصادی	کشور،	
تاکید	کرد:	با	توجه	به	زیرساخت	های	موجود،	پیشنهاد	برگزاری	انتخابات	به	صورت	تمام	

الکترونیک	در	سطح	استان	قم	بررسی	خواهد	شد.

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	
اینکه	خوب	دیده	شدن	پدیده،	رویکرد	
عالمانه	و	مشفقانه	برای	اصلاح	و	رعایت	
اخلاق	از	مهم	ترین	شاخص	های	نقد	است،	
گفت:	اگر	نقد	ابزاری	برای	تسویه	حساب	
به	جامعه	آسیب	جدی	 باشد،	می	تواند	

بزند.
غلامرضا	ظریفیان	با	اشاره	به	اینکه	نقد	
مهمترین	عامل	اصلاح	جوامع	مدنی	است،	
اظهار	کرد:	در	نقد	ابتدا	باید	یک	پدیده	به	
درستی	دیده	شده	و	نقاط	ضعف	و	قوت	آن	
بر	اساس	جغرافیای	مفهمومی	و	زمانه	اش،	
شناخته	شود	و	سپس	با	رویکرد	عالمانه،	
اصلاح	 پدیده	 آن	 مصلحانه	 و	 مشفقانه	
شود.	اساس	نقد	از	یک	التزام	اجتماعی	
حاصل	می	شود	تا	جامعه	ضعف	های	خود	
را	شناسایی	کرده	و	نسبت	به	رفع	و	اصلاح	

آن	ها	اقدام	کند.
وی	ادامه	داد:	برای	نهادینه	شدن	نقد	
در	جامعه	باید	این	مساله	در	لیست	تربیتی	
و	آموزشی	جامعه	قرار	گیرد	و	خانواده،	
به	 عالی	 آموزش	 و	 مدرسه	 مهدکودک،	
آموزش	فرهنگ	نقد	بپردازد.	هر	جامعه	ای	

که	به	شهروندان	خود	آموزش	دهد	که	
نسبت	به	محیط	اطراف	خود	بی	تفاوت	
کنند،	 امور	تلاش	 اصلاح	 برای	 و	 نبوده	
سرمایه	اجتماعی	بزرگی	بدست	می	آورد.

نقد نمی شود در  * جامعه ای که 
معرض فروپاشی قرار می گیرد 

این	فعال	سیاسی	همچنین	با	بیان	
اینکه	نقد	به	اصلاح	جامعه	کمک	می	کند،	
که	ظرفیت	 کرد:	جامعه	ای	 خاطرنشان	
انباشت	 با	 نمی	کند،	 فراهم	 نقد	 برای	
می	شود.	 مواجه	 نارسایی	ها	 و	 ضعف	ها	
معرض	 در	 نمی	شود	 نقد	 که	 جامعه	ای	

فروپاشی	و	اضمحلال	قرار	می	گیرد.
دیده	 خوب	 کرد:	 تصریح	 ظریفیان	
شدن	پدیده،	رویکرد	عالمانه	و	مشفقانه	
برای	اصلاح	و	رعایت	اخلاق	از	مهم	ترین	
شاخص	های	نقد	است.	نقد	دنبال	تخریب	
رویکرد	 با	 می	کند	 تلاش	 بلکه	 نیست	
عالمانه	و	مشفقانه	دنبال	اصلاح	گری	باشد	
و	با	رعایت	اخلاق	دنبال	این	نیست	که	
بی	جهت	یک	بخشی	از	پدیده	را	بزرگ	و	

بخش	دیگری	را	کوچک	جلوه	دهد.
این	استاد	دانشگاه	همچنین	افزود:	امام	

علی	)ع(	به	عنوان	حاکم	اسلامی	منتظر	
نمی	ماند	که	دیگران	به	سمت	او	رفته	و	
حکومت	را	نقد	کنند	بلکه	ایشان	خود	به	
سمت	جامعه	رفته	و	اعلام	می	کند	که	
جامعه	او	را	از	مشورت	و	نقد	محروم	نکند	
در	واقع	امیرمومنان	افکار	عمومی	را	در	
اختیار	حکومت	قرار	می	دهد	تا	حکومت	
بتواند	برای	اداره	جامعه	چشم	های	مراقب	
باید	 حکومت	ها	 باشد.	 داشته	 بیشتری	
عرصه	را	برای	بیان	نقد	درست	و	اصولی	
کنند.	 فراهم	 آن	 پذیرش	 همچنین	 و	
حکومت	ها	برای	قوام	خود	باید	از	افکار	
عمومی	بهره	برده	و	سازوکار	مناسبی	برای	

بیان	نقد	فراهم	کنند.
* باید از نقد عالمانه و مشفقانه در 

دانشگاه حمایت کرد 
وی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	با	بیان	اینکه	
نقدی	که	عالمانه	و	مشفقانه	نبوده	و	اصول	
اخلاقی	را	رعایت	نکند،	برای	جامه	مشکل	
ایجاد	می	کند،	گفت:	چنین	نقدی	که	از	
مسیر	اصلی	خود	خارج	شده	است	به	جای	
حل	مشکلات	منجر	به	تزاحم	نهادها،	افراد	
و	جریان	ها	شده	و	نوعی	عداوت	و	دشمنی	

را	رقم	می	زند.	اگر	نقد	ابزاری	برای	تسویه	
حساب	باشد،	می	تواند	به	جامعه	آسیب	

جدی	بزند.
این	عضو	شورای	مرکزی	حزب	مجمع	
ایثارگران	در	پایان	با	اشاره	به	اینکه	در	
برای	 مناسبی	 کانون	 دانشگاه	 گذشته	
نقد	اجتماعی	بود،	خاطرنشان	کرد:	البته	
ممکن	است	در	برخی	موارد	هم	دانشگاه	
در	 اما	 بود	 شده	 تفریط	 و	 افراط	 دچار	
مجموع	دانشگاه	کانون	بسیار	خوبی	برای	
نقد	اجتماعی	بود	زیرا	پایبندی	به	قدرت	
نداشت.	اما	به	دلیل	برخی	رویه	های	اشتباه	
که	در	قبال	دانشگاه	دنبال	شد،	اکنون	
دانشگاه	 در	 خمودگی	 و	 سکوت	 شاهد	
هستیم	و	اکنون	ضروری	است	که	فضای	
مناسبی	برای	نقد	عالمانه	و	مشفقانه	در	
دانشگاه	فراهم	شود.	صدها	و	هزاران	استاد	
دانشگاه	با	توجه	به	اینکه	با	روش	های	گفت	
و	گو	و	برخورد	با	مساله	آشنایی	دارند،	
را	آموزش	 نقد	صحیح	 می	توانند	اصول	
دهند.	دانشگاه	این	ظرفیت	را	دارد	و	باید	از	
نقد	عالمانه	و	مشفقانه	در	دانشگاه	حمایت	

و	استقبال	کرد.

غلامرضا ظریفیان :

نقدی که برای تسویه حساب باشد، به جامعه آسیب جدی می زند

رییس	جمهوری	اسلامی	ایران	توسعه	
بندر	چابهار	را	در	ترانزیت	کالا	در	منطقه	
بسیار	حائز	اهمیت	دانست	و	گفت:	ایران	
می	تواند	امن	ترین	و	بهترین	مسیر	ترانزیتی	

برای	کالاهای	تاجیکستان	باشد.
حسن	 والمسلمین	 حجت	الاسلام	
الدین	 »سراج	 دیدار	 در	 دیروز	 روحانی	
مهرالدین«	وزیر	خارجه	تاجیکستان	با	بیان	
اینکه	دو	کشور	از	لحاظ	فرهنگی،	تاریخی،	
ادبی،	اعتقادی	و	زبان	مشترک،	پیوستگی	
زیادی	با	هم	دارند،	افزود:	باید	تلاش	کنیم	
تا	مناسبات	تهران	-	دوشنبه	در	بخش	های	
مختلف	در	راستای	منافع	دو	ملت	و	تعمیق	

دوستی	ها	بیش	از	پیش	گسترش	یابد.
وی	با	یادآوری	اینکه	»جمهوری	اسلامی	
ایران	همواره	خواستار	ثبات،	امنیت	کامل،	
تعالی	و	پیشرفت	تاجیکستان	و	تقویت	
روابط	و	همکاری	های	فیمابین	است«،	اظهار	
داشت:	آمادگی	داریم	تا	با	ارایه	خدمات	فنی	
-	مهندسی	و	انتقال	تجربیات	در	اجرای	
پروژه	های	تاجیکستان	مشارکت	بیشتر	
داشته	باشد	و	این	موجب	افتخار	شرکت	ها	
و	بخش	خصوصی	ایرانی	است	که	بهترین	

فعالیت	ها	و	خدمات	را	در	کشورهای	دوست	
ارایه	دهند.رییس	جمهوری	با	بیان	اینکه	
امروز	منطقه	در	شرایطی	خاص	قرار	دارد	
و	با	تروریسم	و	مداخلات	خارجی	مواجه	
است،	تصریح	کرد:	امروز	که	تروریست	ها	از	
عراق	و	سوریه	خارج	شده	اند،	جای	نگرانی	
وجود	دارد	که	بخواهند	در	منطقه	آسیای	
میانه	و	قفقاز	فعال	شوند،	از	این	رو	ایران	و	
تاجیکستان	می	توانند	همکاری	های	خود	
را	در	مسیر	مبارزه	با	تروریسم	نیز	بیش	از	

پیش	گسترش	دهند.
* وجود گروه های تروریستی برای 

منطقه خطرناک است
وزیر	امور	خارجه	تاجیکستان	نیز	در	این	
دیدار	با	تاکید	بر	اینکه	یاران	و	تاجیکستان	
برادر	بوده	و	 همواره	دو	کشور	دوست	و	
در	آینده	نیز	در	مسیر	توسعه	و	تعمیق	
دوستی	ها	و	برادری	ها	حرکت	خواهند	کرد،	
گفت:	توسعه	روابط	و	همکاری	های	تهران-	

دوشنبه	بسیار	حائز	اهمیت	است.

مهرالدین	با	تاکید	بر	ضرورت	گسترش	
مناسبات	و	همکاری	های	تجاری	و	اقتصادی	
دو	کشور	خواستار	بهره	مندی	تاجیکستان	از	
مزیت	های	بندرچابهار	و	توسعه	همکاری	ها	
در	بخش	ترانزیت	و	استفاده	از	تجربیات	
شرکت	ها	و	متخصصان	ایرانی	در	زمینه	ارایه	
خدمات	فنی	-	مهندسی	بویژه	در	عرصه	
های	نیرو،	انرژی	و	امور	زیر	ساختی	در	این	
کشور	شد.وی	با	بیان	اینکه	سیاست	مبارزه	
با	تروریسم	و	افراط	گرایی	ایران	در	منطقه	
تأثیرات	مثبت	فراوانی	به	دنبال	داشته	است،	
افزود:	معتقدیم	وجود	گروه	های	تروریستی	
برای	ملت	های	منطقه	بسیار	خطرناک	است	
و	از	این	رو	همه	باید	در	مسیر	مبارزه	با	
تروریسم	با	یکدیگر	تلاش	و	همکاری	کنیم.
وزیر	امور	خارجه	تاجیکستان	توسعه	
دولت	 اراده	 را	 ایران	 با	 روابط	 روزافزون	
به	دعوت	 اشاره	 با	 و	 تاجیکستان	خواند	
رسمی	رئیس	جمهوری	این	کشور	از	دکتر	
رییس	 که	 کرد	 امیدواری	 ابراز	 روحانی،	
جمهوری	اسلامی	ایران	در	اجلاس	سران	
سیکا	که	بزودی	در	شهر	دوشنبه	برگزار	می	

شود،	حضور	داشته	باشند.

 روحانی در دیدار با وزیر امور خارجه تاجیکستان تاکید کرد

 ـدوشنبه لزوم گسترش مناسبات تهران 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت )1(

یادداشت )2(

دبیر	ستاد	مرکزی	بزرگداشت	امام	خمینی	)ره(	گفت:	هیچ	چیز	مانند	وحدت	و	
هم	افزایی	جامعه	نزد	امام	مورد	تاکید	نبود	و	هیچ	چیز	به	اندازه	اختلاف،امام	را	آزرده	

نمی	کرد؛	پس	هر	فردی	به	هرشکل،	اختلاف	افکنی	کند	دشمن	امام	است.
حجت	الاسلام	و	المسلمین	محمدعلی	انصاری	طی	سخنانی	در	نشست	رسانه	ای	
ستاد	بزرگداشت	امام	راحل	که	در	حرم	امام	خمینی	)ره(	برگزار	شد	با	بیان	اینکه	برای	
انقلاب	ما	طبیعی	است	اگر	روزی	جنگ	یا	تحریمی	پیش	بیاید	یک	عده	متزلزل	شوند	
و	بگویند	توان	مقابله	نداریم،	اظهار	کرد:	این	واقعیت	تاریخی	در	طول	تاریخ	بشر	وجود	
داشته	است.	اما	یک	عده	برای	آنکه	ضعف	های	خود	را	جبران	کنند	می	آیند	و	می	گویند	

اگر	وارد	جنگ	نمی	شدیم	یا	جنگ	را	زود	تمام	نمی	کردیم،	بهتر	بود.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	اولین	مسئله	ای	که	امام	بر	آن	توجه	داشت،	خودباوری	بود،	
گفت:	اگر	جامعه	را	به	خودباوری	برسانیم	از	هیچ	قدرت	و	کشوری	دست	کم	نداریم،	
به	ویژه	که	هیچ	چیز	مانند	وحدت	و	هم	افزایی	جامعه	نزد	امام	راحل	مورد	تاکید	نبود	و	
هیچ		چیز	به	اندازه	اختلاف	به	هرشکل	و	از	ناحیه	هر	کسی،	امام	را	آزرده	نمی	کرد.	پس	

هر	فردی	به	هرشکل،	اختلاف	افکنی	کند	دشمن	امام	است.
دبیر	ستاد	مرکزی	بزرگداشت	امام	خمینی	)ره(	افزود:	مسئله	دیگری	که	باید	به	آن	
توجه	داشته	باشیم،	علم	و	آگاهی	است.	بعضی	تلاش	می	کنند	بگویند	تصمیمات	امام	
راحل	در	مقاطعی	احساساتی	بوده	است.	به		عنوان	نمونه	می	بینیم	که	یک	باره	نامه	ای	
از	امام	)ره(	را	زیر	سوال	می	برند	یا	می	گویند	در	جنگ	تصمیمات	احساسی	گرفته	ایم؛	
به	این	معنا	که	هر	ضرری	که	متوجه	کشور	شده	باشد	ضرر	احساسی	بوده	است،	اما	
آنانی	که	با	امام	راحل	آشنایی	دارند،	می	دانند	که	ایشان	برای	کوچکترین	تصمیم	ها	تا	

کلان	ترین	شان،	پاسخ	خود	را	نزد	خدا	آماده	کرده	بود.
انصاری	با	بیان	اینکه	یکی	از	قدرت	های	امام	راحل	نترسیدن	از	دشمن	بود،	اظهار	
کرد:	امام	)ره(	اجازه	نمی	داد	غیر	از	واقعیت	قدرت	های	بزرگ،	چیز	دیگری	در	ذهن	
جامعه	شکل	گیرد.	امام	راحل	در	مورد	شاه	عاقلانه	فکر	و	عمل	می	کرد	اما	به	گونه	ای	
حرف	نمی	زد	که	دیگران	بگویند	شاه	و	نزدیکانش	قدرت	بسیاری	دارند.	آخرین	نیرویی	
که	امام	از	آن	نیرو	می	گرفت	نیز	نصرت	الهی	بود.	به	شکلی	که	ایشان	هیچ	وقت	نمی	گفت	

من	انقلاب	را	به	پیروزی	رساندم	بلکه	درباره	انقلاب،	جنگ	و	پیروزی	خرمشهر	می	گفت	
همه	کار	را	خدا	انجام	داد.

* جزییات مراسم سی امین سالگرد ارتحال امام خمینی )ره( 
دبیر	ستاد	مرکزی	بزرگداشت	امام	)ره(	در	تشریح	جزییات	مراسم	سی	امین	سالگرد	
ارتحال	امام	خمینی	)ره(	اظهار	کرد:	ما	احتمال	می	دادیم	که	روز	۱۴	خرداد	مصادف	با	
عید	فطر	شود	و	برای	حضور	رهبر	برای	اقامه	نماز	و	سخنرانی	نیاز	به	تصمیم	گیری	های	
مهم	داشتیم	که	از	این	جهت	به	رهبری	نامه	ای	زدیم	و	ایشان	فرمودند	که	مراسم	
سالگرد	ارتحال	امام	نباید	تحت	تاثیر	هیچ	مراسم	دیگری	قرار	بگیرد	و	باید	در	زمان	و	

مکان	خود	با	قوت	برگزار	شود.
انصاری	افزود:	مراسم	۱۴	خرداد	با	حضور	مسئولان،	مردم	و	خانواده	های	شهدا	در	
سراسر	کشور	برگزار	می	شود.	همچنین	ما	در	تهران	۳۵۰	هزار	نفر	جمعیت	متمرکز	
داریم	که	با	توجه	به	وسیله	های	امٓاده	شده،	در	مراسم	شرکت	می	کنند	که	وظیفه	

هماهنگی	این	تعداد	جمعیت	با	قرارگاه	شهید	فهمیده	و	سازمان	بسیج	است.
* یادگار امام امسال هم سخنران مراسم سالگرد ارتحال نیست 

وی	با	اعلام	اینکه	سیدحسن	خمینی	امسال	نیز	در	مراسم	بزرگداشت	امام	سخنرانی	
نمی	کند،	اظهار	کرد:	با	تاکید	بر	گفته	های	حجت	الاسلام	سیدحسن	خمینی	قرار	شد	در	
زمینه	تبلیغات	کارها	را	به	صورت	فشرده	انجام	دهیم،	برنامه	های	گذشته	را	کمتر	اجرا	
و	به	حداقل	اکتفا	کنیم	و	بنابراین	یادگار	امام	به	خاطر	مراعات	حال	مردم،	امسال	هم	

سخنران	مراسم	سالگرد	ارتحال	امام	نیست.
دبیر	ستاد	مرکزی	بزرگداشت	حضرت	امام	خمینی	)ره(	با	تاکید	بر	اینکه	امسال	
ما	به	صورت	مستقیم	میهمان	خارجی	دعوت	نکردیم،	گفت:	در	عین	حال	طلاب	
خارجی	و	شخصیت	های	خارجی	مقیم	کشور	در	مراسم	۱۴خرداد	شرکت	خواهند	کرد	
و	امسال	هم	سخنان	رهبری	در	مراسم	بزرگداشت	امام	خمینی	)ره(	می	تواند	چراغی	
برای	هدایت	مردم	و	پیمودن	راه	شهدا	باشد	که	در	همین	زمینه	بیش	از	۵۰	خبرنگار	
خارجی	از	کشورهای	ژاپن،	عراق،	اسپانیا،	فلسطین،	لبنان	و	همچنین	بیش	از	۳۰۰	

خبرنگار	داخلی	مراسم	۱۴	خرداد	را	پوشش	می	دهند.

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی )ره( :

اختلاف افکنی دشمنی با امام )ره( است

پدرام سلطانی

جلسات	 می	گوید:	 اصولگرا	 سیاسی	 فعال	 یک	
انتخاباتی	اصولگرایان	با	نظم	ادامه	دارد،	اما	هنوز	راجع	
به	نحوه	ورود	به	انتخابات	یعنی	ائتلاف	یا	عدم	ائتلاف	با	

گروه	های	دیگر،	به	نتیجه	نهایی	نرسیده	ایم.
ایران	و	 حسین	کنعانی	مقدم،	دبیرکل	حزب	سبز	
فعال	سیاسی	اصولگرا	درباره	برنامه	جناح	اصولگرایی	
برای	انتخابات	آینده	می	گوید:	جلسات	انتخاباتی	احزاب	
و	گروه	های	اصولگرا	با	نظم	ادامه	دارد	و	در	روزهای	ماه	
مبارک	رمضان	نیز	در	حال	برگزاری	مراسم	ها	و	جلسات	
بوده	ایم.کنعانی	مقدم	در	ادامه	به	ایرناپلاس	می	گوید:	اما	

هنوز	درباره	نحوه	ورود	به	انتخابات،	تصمیم	گیری	نهایی	
صورت	نگرفته		است.	منظور	از	نحوه	ورود	به	انتخابات	این	
است	که	برخی	اصولگرایان	معتقدند	باید	برای	حضور	در	
انتخابات	آینده	ائتلافاتی	صورت	گیرد،	اما	هنوز	راجع	
به	ائتلاف	یا	عدم	ائتلاف	در	انتخابات	آینده	به	نتیجه	
نهایی	نرسیده	ایم.این	فعال	سیاسی	اصولگرا	درباره	توصیه	
رهبری	برای	روی	کار	آمدن	دولت	جوان	و	حزب	اللهی	
می	گوید:	ما	از	قبل	به	جوان	گرایی	توجه	داشته	ایم،	الان	
نیز	توصیه	رهبری	را	نقشه	راه	خود	قرار	خواهیم	داد	و	

قطعاً	توجه	ویژه	به	آن	خواهیم	داشت.

کنعانی	مقدم	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	»آیا	در	
انتخابات	آینده	مجلس،	شاهد	حضور	کاندیداهای	جوان	
در	فهرست	اصولگرایان	خواهیم	بود«،	توضیح	می	دهد:	
قطعاً	ما	جوان	گرایی	را	مدنظر	قرار	خواهیم	داد.	البته	
قرائت	ما	از	جوان	گرایی	این	است	که	دولت،	چابک	و	
مجلس،	پویا	باشد؛	یعنی	سعی	شود	از	بین	شایستگان،	

جوان	ترها	انتخاب	شوند.
از	مشخصه	های	 اضافه	می	کند:	یکی	 او	همچنین	
اصلی	ما	برای	انتخاب	کاندیدا،	حزب	اللهی	بودن	یعنی	

انقلابی	بودن	و	مقید	بودن	به	آرمان	های	انقلاب	است.

رئیس	قوه	قضائیه	گفت:	میزان	نقدینگی	بالا	در	کشور	
باید	کنترل	شود	و	باید	این	نقدینگی	به	سمت	تولید	هدایت	
کنیم	و	تسهیلاتی	به	تولیدکننده	اختصاص	دهیم	تا	جلوی	
تورم	را	بگیرد	و	نباید	بگذاریم	این	میزان	نقدینگی	بالا	به	

سمت	دلالی	پیش	برود.
حجت	الاسلام	سید	ابراهیم	رئیسی،	در	جلسه	شورای	
اداری	خراسان	جنوبی	اظهار	کرد:	توسعه	یافتگی	برای	استان	
خراسان	جنوبی	بسیار	حائز	اهمیت	است	در	این	جهت	در	
شهر	بیرجند	اقدامات	فراوانی	انجام	شده	است	اما	هنوز	
این	اقدامات	کافی	نیست	و	باید	کارهای	بیشتری	در	این	
زمینه	انجام	بگیرد.وی	بیان	کرد:	مدیریت	در	نظام	اسلامی	با	
مدیریت	در	نظام	های	دیگر	کاملًا	متفاوت	است؛	در	مدیریت	
اسلامی	انسان	خود	را	در	معرض	خدا	می	بیند	و	می	داند	قبل	
از	آن	که	به	ارباب	رجوع	و	مقام	بالادستی	خود	پاسخگو	باشد	

باید	به	خداوند	پاسخگو	باشد.
* نباید هیچ گاه از کنترل نگران باشیم 

رئیس	قوه	قضائیه	بیان	کرد:	امروزه	قوی	ترین	نظام،	نظام	
خود	کنترلی	است	یعنی	فرد	خود	را	ملزم	به	رعایت	قوانین	
بداند	و	به	قانون	عمل	کند	که	این	نظام	در	گرو	اعتقاد	به	
خداست،	هر	چه	معنویت	و	اخلاق	در	یک	سازمان	بیشتر	
باشد	در	آن	سازمان	تخلف	کمتری	را	شاهد	خواهیم	بود.
رئیسی	گفت:	با	اینکه	استان	خراسان	جنوبی	در	معرض	
تهدیداتی	فراوانی	قرار	دارد	اما	در	این	استان	کمترین	میزان	

جرم	و	جنایات	را	شاهد	هستیم	که	سهم	اصلی	این	میزان	
پایین	جرم	و	جنایات	مربوط	به	فرهنگ	و	اخلاق	مردم	استان	
است	و	این	پایبندی	به	اخلاق	باعث	شده	است	که	میزان	
جرم	و	جنایت	در	استان	کم	باشد.رئیس	قوه	قضائیه	بیان	کرد:	
در	باب	مسئله	کرامت	کارکنان	و	ارباب	رجوع	در	دستگاه	های	
اجرایی	ما	نگاهی	وجود	دارد	به	این	صورت	که	حق	با	مشتری	
است	اما	امیر	المومنین	)ع(	در	این	زمینه	فرمایشی	دارند	که	
می	فرمایند:	مردم	را	باید	دوست	داشت	که	ما	باید	این	جمله	را	

در	انجام	کارهای	خود	سرلوحه	قرار	بدهیم.
* دشمن به دنبال ایجاد یاس و نا امیدی در میان 

مردم است 
وی	در	باب	مسئله	نظارت	به	بخش	های	مختلف،	اظهار	
کرد:	در	نظام	کنترلی	اصل	بر	کنترل	و	اعتماد	است	و	ما	نباید	
هیچ	گاه	از	کنترل	نگران	باشیم	چرا	که	افزایش	کنترل	خود	
باعث	افزایش	اعتماد	می	شود	و	تداوم	اعتماد	در	گرو	کنترل	
است	و	همچنین	این	کنترل	است	که	می	تواند	کارآمدی	
مجموعه	را	تضمین	کند	و	میزان	آسیب	را	کاهش	دهد	و	
سلامت	مجموعه	را	تضمین	کند.رئیسی	تصریح	کرد:	ما	باید	
میزان	قاچاق	سوخت	در	استان	خراسان	جنوبی	و	استان	
سیستان	و	بلوچستان	را	کاهش	دهیم	که	خوشبختانه	
اقداماتی	در	این	زمینه	انجام	شده	است.رئیس	قوه	قضائیه	
گفت:	امروزه	دشمن	به	دنبال	ایجاد	یاس	و	نا	امیدی	در	میان	
مردم	است	و	قصد	دارد	نشان	دهد	که	در	بازار	ما	کنترلی	وجود	

ندارد	که	در	نتیجه	این	الزام	برای	مدیران	وجود	دارد	که	حتماً	
کنترل	لازم	را	انجام	دهند.رئیسی	ادامه	داد:	همچنین	اجرای	
عدالت	در	نظام	اسلامی	تنها	با	داشتن	امامی	عادل	محقق	
نمی	شود	بلکه	باید	همه	کسانی	که	که	در	زیرمجموعه	امام	
مسلمین	فعالیت	می	کنند	عدالت	را	اجرا	کنند	و	عادل	باشند.
وی	اظهار	کرد:	میزان	نقدینگی	بالا	در	کشور	ما	باید	کنترل	
شود	و	این	نقدینگی	به	سمت	تولید	پیش	برود	و	تسهیلاتی	
به	تولیدکننده	اختصاص	دهیم	تا	جلوی	تورم	را	بگیرد	و	
ما	نباید	بگذاریم	این	میزان	نقدینگی	بالا	به	سمت	دلالی	
پیش	برود.رئیسی	گفت:	در	استان	خراسان	جنوبی	با	وجود	
منابع	فراوان	باید	اقتصاد	سنگ	توسعه	پیدا	کند	و	همچنین	
اقتصادهایی	مانند	اقتصاد	گیاهان	دارویی	و	گردشگری	باید	
در	استان	باید	فعال	شود.رئیس	قوه	قضائیه	افزود:	در	کشور	ما	
زیرساخت	ها	بسیار	ضعیف	است	و	این	مسئله	باعث	به	وجود	
آمدن	مشکلات	فراوانی	شده	است	برای	مثال	زمانی	که	ما	
با	پدیده	ای	مثل	سیل	مواجه	می	شویم	اگر	زیر	ساخت	های	
مناسب	فراهم	باشد،	می	توان	از	آن	به	عنوان	یک	فرصت	
استفاده	کرد	اما	در	کشور	ما	به	دلیل	نبود	زیرساخت	مناسب	
تبدیل	به	تهدید	می	شود.وی	خاطرنشان	کرد:	رهبر	معظم	
انقلاب	نسبت	به	استان	خراسان	جنوبی	توجه	ویژه	ای	دارند	
و	بی	شک	زمانی	که	دوباره	سفرهای	استانی	ایشان	آغاز	
شود،	به	استان	خراسان	حنوبی	سفر	و	با	مردم	ولایت	مدار	

این	استان	دیدار	خواهند	کرد.

یک فعال سیاسی اصولگرا:

اصولگرایان هنوز برای ائتلاف به توافق نرسیده اند

رییس قوه قضائیه: 

نقدینگی بالا در کشور به سمت تولید هدایت شود

فائزه جمالی عالم

محمود مولایی
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15درمانفوریبرایآفتابسوختگی
گاهی  تابستان  در  خورشید  شدید  نور  از  ناشی  سوختگی های  از  دوری  اگرچه 
اجتناب ناپذیر است اما باید دانست برخی روش های خانگی برای رهایی فوری از این 

سوختگی ها نیز وجود دارد.
به گزارش ایسنا، با شروع فصل تابستان بسیاری از افراد با معضل آفتاب  سوختگی 
مواجه می شوند. بسیاری از افراد نیز خود به برنزه شدن تمایل دارند که تلاش برای برنزه 

کرده پوستشان ممکن است به سوختگی پوست آن ها منجر شود.
سایت  از  نقل  به  سوختگی  آفتاب  فوری  درمان  برای  خانگی  روش  ادامه ۱۵  در 

"ریواردمی" آورده شده است:
۱( آب  لیمو: یک لیمو را بریده و یک تکه از آن را روی قسمت های سوخته پوست خود 
مالش دهید. چند دقیقه صبر کنید تا آب  لیمو روی پوست تان باقی بماند و سپس آن را 

با آب بشویید.
۲( عصاره خیار، آب لیمو و و گلاب: یک قاشق غذاخوری از هر یک از این موارد را 
داخل یک کاسه ریخته و مخلوط آن را با ضربات آرام روی قسمت های آفتاب سوخته 

پوست خود بمالید.
۳( نخود و زردچوبه: مقدار کمی زردچوبه را با دو قاشق غذاخوری پودر نخود، شیر و 
یک قاشق غذاخوری گلاب مخلوط کنید. این مخلوط را روی قسمت های آفتاب سوخته 

پوست خود مالش داده و  بعد از ۱۵ تا ۲۰ دقیقه پوست خود را با آب بشویید.
۴( دال عدس، گوجه فرنگی و آلوئه ورا: یک قاشق غذاخوری دال عدس را در آب 
خیس کنید و آن را به شکل خمیری دربیاورید. به همان اندازه رب گوجه فرنگی و عصاره 
آلوئه ورا نیز اضافه کنید. این خمیر را روی  قسمت های آفتاب سوخته پوست خود بگذارید 

و نیم ساعت صبر کنید. سپس با آب سرد پوست خود را بشویید.
۵( عسل و پاپایا: حدود نصف فنجان پاپایا را با یک قاشق غذاخوری عسل به خوبی له 
و مخلوط کنید.  مخلوط را روی قسمت های آفتاب سوخته پوست خود بگذارید و بعد از 

نیم ساعت با آب سرد پوست را بشویید.
۶( جوی دوسر و آب دوغ : دو قاشق غذاخوری بلغور جوی دوسر را به سه قاشق 
غذاخوری آب دوغ اضافه کنید. این مخلوط را به راحتی با حرکات دایره ای شکل روی  

قسمت های آفتاب سوخته پوست خود ماساژ دهید.
۷( ماست و پوره گوجه فرنگی: یک قاشق غذاخوری از هر یک از این موارد را با 
یک دیگر مخلوط کرده و خمیر به دست آمده را روی  قسمت های آفتاب سوخته پوست 

خود بمالید. پس از نیم ساعت پوست خود را آبکشی کنید.
۸( آب پرتقال و ماست: یک قاشق غذاخوری آب پرتقال را در ماست مخلوط کنید و آن 
را روی  قسمت های آفتاب سوخته پوست خود قرار دهید. نیم ساعت صبر کرده و سپس 

پوست خود را با آب بشویید.
۹( خامه و توت فرنگی: پنج عدد توت فرنگی را در دو قاشق غذاخوری خامه له و 
مخلوط کنید. مخلوط حاصل را روی قسمت های آفتاب سوخته پوست خود قرار داده، 

نیم ساعت صبر کرده و سپس آبکشی کنید.
۱۰(  آب سیب زمینی و آب لیمو: آب یک سیب  زمینی متوسط را بگیرید و آن را با یک 
قاشق غذاخوری آب لیمو مخلوط کنید. محلول را روی قسمت های آفتاب سوخته پوست 

خود بمالید و پس از نیم ساعت آبکشی کنید.
۱۱( خمیر چوب صندل: این روش بسیار آسان است. خمیر چوب صندل را هر شب 
پیش از خواب روی قسمت های آفتاب سوخته پوست خود قرار دهید. هنگامی که از 

خواب بیدار شدید،  پوست خود را با آب بشویید.
۱۲( پودر چوب صندل و آب نارگیل: یک قاشق غذاخوری پودر چوب صندل را 
به طور کامل با آب نارگیل مخلوط کرده و روی قسمت های آفتاب سوخته پوست خود 

بمالید. چند دقیقه صبر کرده و سپس آن را شست وشو دهید. 
۱۳( آناناس و عسل: تکه های میوه آناناس را با حدود یک قاشق غذاخوری عسل 
مخلوط کنید. مخلوط به دست آمده را به طور کامل روی قسمت های آفتاب سوخته 

پوست خود قرار دهید.
۱۴( زردچوبه و شیر: مقدار کمی پودر زردچوبه در شیر را مخلوط کنید. پوست خود را 
به طور کامل با خمیر به دست آمده ماساژ داده و اجازه بدهید این خمیر روی پوست تان 

خشک شود. 
۱۵( پماد ویکس: اگر چه ممکن است غیرعادی به نظر برسد اما تاثیر پماد ویکس برای 
درمان موثر آفتاب  سوختگی پوست  بارها به تایید رسیده است. پماد را روی قسمت های 
آفتاب سوخته پوست خود بمالید تا تاثیر آن را ببینید. این روش ها، درمان های خانگی 
آفتاب  سوختگی پوست هستند. اما فراموش نکنید در صورت شدید بودن سوختگی به 

پزشک مراجعه کنید.

معجزهجعفریبرایپاکسازیکلیهها
از آنجایی که جعفری سدیم اندکی دارد، به تثبیت فشار خون کمک می کند. این 

شرایط به پیشگیری از مشکلات کلیه و بیماری های قلبی عروقی نیز کمک می کند. 
جعفری از گیاهان دارویی محبوب در جهان است. خواص دارویی این گیاه، به ویژه 

زمانی که موضوع سلامت کلیه های انسان مطرح می شود، جالب توجه هستند.
افزون بر خواص دارویی، جعفری به واسطه عطر و طعم خاص خود در آشپزی نیز یک 

سبزی پر استفاده است.
نقش کلیه ها : کلیه ها وظیفه پالایش خون در بدن انسان را بر عهده دارند و ۲4 ساعت 
شبانه روز و هفت روز هفته این کار را انجام می دهند. آنها هر چیزی که وارد بدن می شود 
را پردازش کرده و مواد خوب را از مواد بد جدا می سازند. پس از جذب مواد زائد، کلیه 
ها آنها را از طریق ادرار به خارج از بدن دفع می کنند. عادات روزانه شما که ممکن است 
شامل یک رژیم غذایی ناسالم و/یا یک سبک زندگی کم تحرک باشد، انباشت سموم در 
بدن را تقویت می کند. این شرایط فشار کاری بیشتری را به کلیه ها وارد می کند. پس 
افرون بر انتخاب یک سبک زندگی سالم تر، یکی از بهترین روش ها برای بهینه سازی 
کارایی کلیه ها استفاده از درمان های طبیعی است. جعفری سرشار از ویتامین های 
K، A، C، اسید فولیک و آهن است. این مواد مغذی همگی برای حفظ سلامت کلیه 

ها ضروری هستند.
فواید جعفری برای کلیه های انسان 

جعفری یک ماده ادرارآور است و به دفع مایعات اضافه از بدن کمک می کند. این اثر 
برای کلیه ها مفید است زیرا به دفع مواد زائد و سموم کمک کرده و همچنین ویتامین ها و 
مواد معدنی در اختیار بدن قرار می گیرند. افزون بر این، جعفری به پیشگیری از تشکیل 

سنگ های کلیه و سنگ های صفراوی کمک می کند.
جعفری خواص ضد التهابی دارد 

جعفری حاوی مواد فعالی مانند آپیژنین )Apigenin( است که یک عامل ضد التهاب 
محسوب می شود. افزون بر این، جعفری حاوی مقادیر زیادی از فلاونوئیدها است که 
آنتی اکسیدانی هایی قوی برای بدن محسوب می شوند. افزون بر این، جعرفی سرشار 

از ویتامین C و کوئرستین است که آنتی اکسیدان هایی طبیعی و ضد التهاب هستند.
جعفری به حذف مواد زائد کمک می کند 

افزون بر فواید آن برای سلامت کلیه ها، جعفری حاوی آنتی اکسیدان ها و مزایای مهم 
دیگر برای گوارش است. جعفری گوارش و عملکرد کلیه ها را به واسطه نقشی که در کل 
فرآیند حذف مواد زائد و سموم دارد، تحریک می کند. اساسا، جعفری به بهبود گوارش 
کلی و دفع موثر مواد زائد کمک می کند. افزون بر این، باید به این نکته توجه داشت که 
برگ های جعفری ضد نفخ هستند. در نتیجه، مصرف این سبزی به واسطه پیشگیری 
از تشکیل گاز در دستگاه گوارش به کاهش نفخ شکم کمک می کند. این شرایط نیز به 

کاهش ورم منتج می شود.
جعفری به از بین بردن سنگ های کلیه کمک می کند 

سنگ های کلیه از رسوبات مواد معدنی در کلیه ها یا دستگاه ادراری شکل می گیرند. 
اگرچه این شرایط می تواند هر فردی را تحت تاثیر قرار دهد، مردان در بازه سنی 3۰ تا ۵۰ 
سال احتمال بیشتری دارد به سنگ کلیه مبتلا شوند. از آنجایی که جعفری سدیم اندکی 
دارد، به تثبیت فشار خون کمک می کند. این شرایط به پیشگیری از مشکلات کلیه و 
بیماری های قلبی عروقی نیز کمک می کند. فشار خون بالا می تواند موجب سخت 
شدن رگ های خونی در کلیه ها شده یا به آنها آسیب برساند که به انباشت مواد زائد 
ناخواسته و تشکیل سنگ های کلیه منجر می شود. جعفری از انباشت کلسیم اگزالات 
در کلیه ها پیشگیری می کند که شایع ترین دلیل تشکیل سنگ های کلیه محسوب 

می شود.
جعفری یک ادرارآور طبیعی است 

جعفری از اثر ادرارآور طبیعی سود می برد. این به معنای آن است که به افزایش خروجی 
ادرار و کاهش احتباس مایع در بدن کمک می کند. از این رو، جعفری به واسطه کاهش 
رسوبات و به حداکثر رساندن حذف پاتوژن ها )عوامل بیماری زا( اثری پاک کننده بر 
کلیه ها دارد. دانه های جعفری نیز از اثر ادرارآور برخوردار هستند. آنها دفع آب اضافه از 
بدن را بهبود می بخشند، از این رو، احتباس مایعات در بدن کاهش می یابد. اثر ادرارآور 
دانه های جعفری به واسطه دو ماده آپیول )Apiol( و میریستیسین )Myristicin( شکل 
می گیرد. دانه های جعفری می توانند به حذف سموم، سدیم اضافه، و آب انباشه شده 
در بدن کمک کنند، که همگی در بهبود عملکرد کلیه ها نقش دارند. در نهایت، جعفری 
یک گیاه دارویی سرشار از مواد مغذی است که از فعالیت باکتری ها، قارچ ها و انگل ها 

پیشگیری می کند. بی تردید، باید از جعفری در رژیم غذایی خود استفاده کنید.

به احتمال زیاد، شما در حال حاضر در آشپزخانه تان روغن 
زیتون دارید. این روغن یکی از اقلام اصلی آشپزی است که 
می توانید از آن برای تهیه سالاد، طبخ مرغ و یا پخت پاستا 

استفاده کنید.
اما اگر روغن زیتون منبع چربی باشد، آیا به همان اندازه که 
فکر می کنید، سالم است؟ ما با متخصصین رژیم غذایی، برای 
اینکه بفهمید در واقع چند بار باید از آن استفاده کنید و چه 

مزایایی دارد، صحبت کردیم.
خاطر  به  زیتون  روغن  اینکه  بر  مبنی  دارد  وجود  ادعایی 
چربی های سالمی که دارد یکی از سالم ترین روغن ها است، 
و آن را به یکی از محبوب ترین انتخاب ها برای پخت وپز و یا به 

عنوان چاشنی وعده های غذایی تبدیل می کند.
شواهد نشان داده است که یک قاشق سوپ خوری روغن 

زیتون خالص شامل موارد زیر است:
۱۲۰ کالری

۱۰ گرم چربی تک اشباع نشده
۲ گرم چربی اشباع شده

۲ گرم چربی چند اشباع نشده
۱.9 میلی گرم ویتامین ای )۱۰ درصد از نیاز روزانه(
8.۱ میکروگرم ویتامین کا )۱۰ درصد از نیاز روزانه(

چربی های تک اشباع نشده امگا موجود در روغن زیتون حائز 
اهمیت هستند، چون به افزایش سلامت قلب کمک می کنند 
و برای کمک به پیشگیری از مشکلاتی مانند بیماری های قلبی 

عروقی یا سکته مغزی مفید هستند. 
ویتامین K برای جذب چربی هایی مثل تک اشباع نشده 
موجود در روغن زیتون، مهم است. اگر شما این ویتامین را به 
اندازه کافی دریافت نکنید، بدن شما در استفاده مؤثر از آن 

دچار مشکل خواهد شد
معمولی  افراد  از  بیش  دوچرخه سواران  مانند  ورزشکارانی 
قلبشان تحت تأثیر فشار قرار دارد، بنابراین نیاز است که مواد 
مغذی را به رژیم غذایی خود اضافه کنند تا از احتمال بروز حمله 
قلبی در امان بمانند. چربی های تک اشباع نشده، غیرمضر و 
ضدالتهاب نیز هستند و به بهبود عضله کمک می کنند. فعالیت 
می تواند باعث ایجاد پارگی های میکروسکوپی در ماهیچه های 
شما شود که منجر به التهاب و درد عضلانی خواهد شد، اما 

ضدالتهاب ها می توانند مانع این واکنش شوند.
علاوه بر این ها، ویتامین E یک آنتی اکسیدان است که اکثر 
مردم به اندازه کافی از آن استفاده نمی کنند. این ماده مغذی 

به افزایش قدرت سیستم ایمنی شما کمک می کند و از بدن 
شما در برابر بیماری های قلبی و انواع خاصی از سرطان ها 
در  شما  سلول های  از  آنتی اکسیدان ها  می نماید.  محافظت 
مقابل آسیب ها محافظت می کند، به ویژه در ماهیچه ها و ریه ها 

که بسیار مهم هستند.
ویتامین K برای جذب چربی هایی مثل تک اشباع نشده 
موجود در روغن زیتون، مهم است. اگر شما این ویتامین را به 
اندازه کافی دریافت نکنید، بدن شما در استفاده مؤثر از آن 

دچار مشکل خواهد شد.
به  روزانه  مصرف  برای  زیتون  روغن  متخصصین،  گفته  به 
عنوان یک چاشنی یا برای آشپزی عالی است و آن ها غذاهای 
حاوی این روغن را به عنوان یکی از سالم ترین رژیم های غذایی 
قاشق   4 تا  می تواند  که  مدیترانه ای  غذایی  رژیم  می دانند. 
سوپ خوری روغن زیتون را در روز در بر بگیرد، طبق مطالعات 
در میان سالم ترین سبک های رژیم غذایی قرار گرفته است. 
بر  مدیترانه ای  غذایی  رژیم  که  است  ذکر  شایان  )همچنین 
استفاده از سبزیجات تازه، میوه ها، مجموعه حبوبات، ماهی و 

گوشت و لبنیات به میزان متوسط، تأکید دارد(
هنگامی که شما ورزش استقامتی انجام می دهید، بدنتان 

دهد.  انجام  ساز  و  سوخت  تا  دارد  نیاز  سالم  چربی های  به 
یک چهارم کالری شما باید از چربی باشد و توصیه می شود در 
هر وعده و میان وعده مقادیر کمی از چربی ها استفاده شود. 
این به شما کمک می کند تا در طول روز احساس سیری داشته 

باشید.
متخصصین توصیه می کنند که بیشتر چربی مورد نیازتان باید 
به طور ایده آل از غذاهایی مانند ماهی یا آجیل کسب شود، در 
این صورت شما مجبور نیستید از روغن آشپزی دوری کنید. 

فقط به نقطه ای که روغن از غذا چکه کند نرسید!
کدام روغن زیتون را انتخاب کنیم؟

زیتون  روغن  شکل  سالم ترین  انتخاب  برای  عامل  چند 
وجود دارد. مطمئن شوید که به دنبال روغن زیتون خالص در 
قفسه های سوپرمارکت ها هستید و با گزینه های دیگری مثل 

روغن های تصفیه شده مخالفت می کنید.
روغن زیتون اصل نزدیک ترین ماده به طبیعت و حداقل خود 
زیتون است و هر چه روغن زیتون شما بیشتر اصلاح شود، 
ممکن است چگونگی مراحل پردازش آن شک برانگیز باشد. 
ممکن است آن را با مواد شیمیایی فرآوری کرده باشند و یا با 

اعمال حرارت بالا موجب صدمه به آنتی اکسیدان آن شوند.

روغن زیتون خالص معمولًا غلیظ تر بوده و از نظر رنگ تیرتر و 
سبزتر است و عطر و طعم بیشتری دارد.

نکته دیگر که باید هنگام خرید روغن زیتون به آن توجه کنید 
این است که آیا روغن در بطری شیشه ای قرار دارد یا پلاستیکی. 
به عنوان یک قاعده عمومی، شیشه انتخاب امن تری است 
بزرگ ترین مسئله ای که  نگه می دارد.  پایدارتر  را  چون روغن 
این است که مواد شیمیایی  در مورد پلاستیک وجود دارد، 
بیشتری در پلاستیک هستند و می توانند مواد شیمیایی خود 
را بیشتر در روغن آزاد کنند. اگر این ظروف روغن در دمای اتاق 
یا در دمایی خنک تر قرار داشته باشد، جای نگرانی نیست، اما 

به هر حال ممکن است ندانید چه اتفاقی در کارخانه می افتد.
آیا باید در مورد چگونگی مصرف آن نگران باشیم؟

گاهی وقتی با این روغن آشپزی می کنید شروع به دود کردن 
می کند. هر چه غذا گرم تر می شود و هر چه بیشتر آن را گرم 
می کنید مواد غذایی بیشتری از بین می روند. متخصصین 
می گویند: اگر غذایی که حاوی چربی باشد به نقطه دود برسد، 
به جای آنتی اکسیدان، پرواکسیدان ایجاد می کند که می تواند 

به سلول های شما آسیب برساند.
نقطه ای که روغن زیتون خالص شروع به دود کردن می کند 
بین 3۵۰ تا 4۱۰ درجه فارنهایت است. روغن زیتون سبک تر 

بین 39۰ تا 4۷۰ درجه فارنهایت شروع به دود کردن می کند.
اما متخصصین می گویند در حالی که بسیاری از مردم از پخت 
و پز با روغن زیتون به این دلیل خودداری می کنند، تحقیقات 
انجام  ندارد  اثر منفی وجود  این که هیچ  اثبات  برای  زیادی 
نشده است. به عنوان مثال، مطالعه سال ۲۰۱8 نشان داد که 
وقتی روغن زیتون تا دمای ۲4۰ درجه سانتی گراد )4۶4 درجه 
فارنهایت( گرم شد و در معرض ۱8۰ درجه سانتی گراد )3۵۶ 

درجه فارنهایت( برای شش ساعت قرار گرفت، آسیبی ندید.
روغن زیتون بعد از گرم شدن کاملًا امن و قابل مصرف است. 
گمانه زنی هایی وجود دارد که روغن حرارت دیده، ترکیبات سالم 
قلب را نابود و ترکیبات قطبی ایجاد می کند که با مشکلات 
سلامتی مختلفی مرتبط است. با این حال، روغن زیتون در 
مقایسه با روغن های دیگر مورد مطالعه قرار گرفته است و در 
رقابت با روغن های کلزا و نارگیل به عنوان یکی از روغن های با 

ثبات پس از گرما دیدن معرفی شده است.
اگر با روغن آشپزی می کنید، روغن زیتون خالص را انتخاب 
کنید و اگر ترجیح می دهید که بدون استفاده از گرما، آن را بر 

روی غذاها بریزید، انواع "بسیار خالص" را انتخاب کنید.

دانستنی هایی در مورد یک روغن گیاهی

آیا روغن زیتون به همان اندازه که فکر می کنید سالم است؟

علمیوسلامت



اینپایمصنوعی،اززمینخوردنکاربر
پیشگیریمیکند

 پژوهشگران "دانشگاه استنفورد"، نوعی پای مصنوعی ابداع کرده اند که می تواند از 
زمین خوردن کاربر خود پیشگیری کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه استنفورد، هنگامی که روی 
زمین ناهموار قدم می گذاریم، پاهای ما با انعطاف قوزک و حرکت دادن انگشتان، نسبت 
به برآمدگی ها و فرورفتگی ها واکنش نشان می دهند. پاهای مصنوعی معمولًا قادر به 
چنین کاری نیستند؛ در نتیجه به زمین خوردن کاربر خود منجر می شوند اما پژوهشگران 
"دانشگاه استنفورد" )Stanford University(، یک مدل آزمایشی از پای مصنوعی ابداع 

کرده اند که ساختاری متشکل از سه قسمت دارد و می تواند مانند پای واقعی عمل کند.
این پای مصنوعی، از سه قسمت شامل دو انگشت و یک پاشنه تشکیل شده است. 
هنگامی که کاربر راه می رود، حسگرهای به کار رفته در پا می توانند فشار وارد شده به 
این سه قسمت را تشخیص دهند. انگشتان و پاشنه این پای مصنوعی می توانند با کمک 
موتورهای الکتریکی، نسبت به بالا و پایین رفتن واکنش دهند و بدین ترتیب، به تغییر 

میزان فشار کمک کنند تا امکان درست راه رفتن در ناهمواری ها فراهم شود.
این پای مصنوعی، یک واحد اندازه گیری درونی هم دارد و می تواند محل قرار گرفتن پا 
را تشخیص دهد. اطلاعات این واحد اندازه گیری، بسیار مهم هستند زیرا می توان آنها را 

برای پیدا کردن روش درست واکنش نسبت به ناهمواری ها به کار برد.
نسخه کنونی این پای مصنوعی، با استفاده از یک دستگاه شبیه ساز رایانه ای، با 
موفقیت روی یک داوطلب آزمایش شده است. این دستگاه در آزمایش توانست راه رفتن 
واقعی انسان را شبیه سازی کند و بازخوردی نسبت به نحوه تغییر در پای مصنوعی ارائه 
دهد. "استیون کالینز" )Steven Collins(، استادیار دانشگاه استنفورد گفت: یکی از 
جالب ترین قسمت های کار ما، پیاده کردن تجربه های آزمایشگاهی روی ابزار سبک وزن 
و ارزان قیمتی است که بیرون از آزمایشگاه به کار می روند. اگر پژوهش های ما به درستی 
پیش بروند، می توانیم از این محصول برای کمک به افرادی که به پای مصنوعی نیاز دارند، 

استفاده کنیم.

رباتحملکالاساختهشد
محققان دانشگاه صنعتی شریف ربات حمل کالا با هدف جابجایی انسان یا کالا 

ساختند.
افزایش جمعیت و پیچیدگی های زندگی شهری در کنار محدودیت های فضاهای اداری 
و عمومی هر روز بیش از پیش لزوم به کارگیری وسایل حمل کالا و انسان با قابلیت حرکت 

در محیط های کوچک را آشکار می کند.
محققان دانشگاه صنعتی شریف با توجه به این موضوع طرح پژوهشی »طراحی و 
ساخت ربات جهت حمل کالا و انسان« را انجام دادند. این طرح با پشتیبانی صندوق 
حمایت از پژوهشگران و فناوران معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به نتیجه رسیده 

است.
وسیله ای با این مشخصات می تواند به سهولت در ادارات، بیمارستان ها، کارگاه ها، 
کارخانجات و سایر اماکنی که جابجایی کالا یا انسان در آن زیاد است مورد استفاده قرار 
گیرد. استفاده در گشت های امنیتی و مرزی می تواند از دیگر کاربردهای این ربات باشد. 
همچنین در صورت کنترل خودکار به وظایف دیده بانی یا جابجایی و پشتیبانی و حتی 

راه یابی در میادین مین بپردازد.
در کل هدف از این پروژه ساخت رباتی است که بتواند جابجایی انسان یا کالا بپردازد 
و بسیار کم حجم باشد. همچنین با انرژی الکتریکی کار کند و قدرت مانور زیادی داشته 
باشد. مشخصات مذکور با استفاده از ساختاری مبتنی بر دو چرخ هم محور و سکویی 
که روی آن محور نصب باشد عملی شده است. اما ایجاد تعادل در چنین ساختاری به 

کارگیری روش های نوین کنترل از جمله کنترل فازی و کنترل یادگیر را طلب می کند.
در این پروژه از کنترل یادگیری بر مبنای یادگیری تقویتی برای ایجاد پایداری و تعادل 
استفاده شد. سنسورها، پردازنده، چرخ ها و مدارات الکترونیکی سیستم این ربات را 
تشکیل می دهند. از آنجا که محصولات خارجی مشابه به صورت تجاری وارد می شود با 

ساخت این ربات در داخل قیمت نهایی آن کاهش یافته است.

محققان دانشگاه "تگزاس" موفق شدند با تقلید از ساختار گل رز یک فناوری ارزان تر 
برای تصفیه آب ابداع کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، "تبخیر خورشیدی" یکی از راه های دوستدار 
محیط زیست برای تصفیه آب است که در آن از نور خورشید برای گرما دادن به آب آلوده 

استفاده می شود تا آب بخار شده و دوباره به مایع تبدیل شود.
حال محققان آمریکایی یک سیستم جدید توسعه داده اند که این عملکرد را بهبود 

می بخشد و دقیقاً از ساختار "گل رز" برای تصفیه آب استفاده می کند.
محققان دانشگاه تگزاس در آستین در این سیستم از چند تکه ورقه استفاده کردند 
که با پلیمری سیاه رنگ به نام " پلی پیرول") polypyrrole( پوشیده شده اند و مانند 

گلبرگ های گل رز کنار هم پیچیده شده اند.
این ماده در تبدیل نور خورشید به گرما نقش خوبی دارد.

در ابتدا این کاغذها روی زمین و زیر نور خورشید قرار داده شدند.
تیم تحقیقاتی این پروژه، شکل های مختلفی را برای کنار هم قرار دادن ورقه های سیاه 
به کار گرفتند تا این که در نهایت از ساختار گل رز استفاده کردند و از آرایش گل رز برای 
کنار هم قرار گرفتن ورقه ها استفاده کردند و ساختار شبیه گل رز به دست آمده را درون 

یک شیشه قرار دادند.
سپس آب آلوده از طریق یک لوله شبیه ساقه به این سیستم وارد شد و در رگه های زیرین 

ساختار گل مانند کشیده شد.
محققان در نهایت دریافتند که این ساختار به نور خورشید بیشتر اجازه داد که پلیمر 

سیاه رنگ " پلی پیرول" را حرارت دهد و علاوه بر آن سطح تبخیر آب هم گسترش یابد.
هم اکنون این سیستم تبخیر آب شبیه گل رز، قادر است در هر ساعت ۱.9 لیتر آب 
تصفیه تولید کند که گفته می شود هرگونه فلزات سنگین و باکتری های آلوده کننده آب 

با بخار از بین می روند.
از آنجا که ساخت هر ساختار رز مانند کمتر از ۲ سنت هزینه برمی دارد، این فناوری 
ارزان قیمت به حساب می آید. این در حالی است که باقی فناوری های تصفیه آب گران 

قیمت و جاگیر هستند و میزان کمی آب سالم تولید می کنند.

تصفیهآبباالهامازساختارگلرز

»آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول«
شماره پرونده: ۹۷۱۸0۴

محکوم له: سوسن همراهی زاده خ ۲4 متری فرهنگیان کوچه عارف
محکوم علیه: شیرزاد اسکندری میاندوآب روستای ساتلمش

مورد مزایده عبارتست از: سهم الارث محکوم علیه یک باب خانه مسکونی به پلاک ۱8۱ فرعی از 38 اصلی بخش ۶ مراغه واقع در میاندوآب جاده فسندوز روستای ساتلمیش 
محمد لو کوچه باکری به قیمت کارشناسی ۱۵4/۵4۰/۰۰۰ و عرصه و اعیان ششدانگ یک باب خانه واقع در قریه ولی آباد تحت پلاک ۷ اصلی بخش ۷ مراغه به قیمت 

4۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال طبق نظر کارشناسی.
شرایط مزایده: ۱- جلسه مزایده به تاریخ 98/۰4/۱۵ روز راس ساعت ۱۱ با حضور طرفین پرونده متقاضیان خرید و نماینده دادستان محترم در دفتر اجرای احکام مدنی شورای 
حل اختلاف دادگستری میاندوآب برگزار خواهد شد. ۲- برنده مزایده بایستی ۱۰ درصد قیمت معامله را فی المجلس و الباقی را ظرف مدت یک ماه از تاریخ مزایده پرداخت نماید. 
3- متقاضیان می توانند ۵ روز قبل از جلسه مزایده با هماهنگی این دفتر از اموال مورد مزایده بازدید نمایند. 4- کلیه هزینه های نقل و انتقال و غیره بر عهده برنده مزایده می باشد.
عبدالعلی زاده – مدیر دفتر شعبه اجرای احکام شورای حل اختلاف شهرستان میاندوآب

آیا تا به حال آب گازدار خورده اید ؟ آب گازدار در کنار آب های معدنی در ویترین مغازه ها 
خودنمایی می کندو تولید کنندگان آن هم ادعا می کنند که خواص منحصر به فردی دارد از 
جمله آب کربناته کالری و شکر ندارد و باعث طراوت و تازگی دهانتان می شود ونوشیدن آن 

احساس سیری ایجاد می کند.
در ادامه ویژگی های این آب ها را بررسی می کنیم : آب بهترین و گواراترین نوشیدنی است 
که درطبیعت وجود دارد . آب معمولی عادی، نه خاصیت اسیدی دارد و نه خاصیت بازی 
که به اصطلاح به آن خنثی می گویند. اما هرقدر املاح و ترکیبات معدنی آن مانند کلسیم و 
منیزیم افزایش پیدا کند، درجه اسیدی آن کم و به درجه بازی آن افزوده می شود و درنهایت 
آب های معدنی، آب های قلیایی هستند. آیا اسیدی یا قلیایی بودن تاثیری برسلامت دارد؟ 
قطعا بله. از آن جایی که خداوند حکیم است، هر چه را به صورت طبیعی آفریده قطعا بی 
حکمت نیست . آبی که خنثی باشد هیچ گونه تاثیر سوئی بر سلامت دهان و دندان ندارد و از 

طرفی مشکلات گوارشی را افزایش نخواهد داد.

آب اسیدی: آب اسیدی ازآن جایی که اسیدی است و خاصیت خورندگی دارد به افزایش 
فرسایش مینای دندان منجر می شود و پوسیدگی دندان را افزایش می دهد.

از طرفی در افرادی که مشکلات گوارشی مانند ورم معده یا گاستریت، التهاب مری زخم 
معده یا ریفلاکس دارند، دریافت اسید اضافه به تشدید مشکلات گوارشی آن ها منجر می 
شود و به ویژه افزایش ریفلاکس و تشدید نفخ را به همراه دارد. لذا مصرف مکرر آن به خصوص 
به افرادی که مشکلات گوارشی یا پوسیدگی های وسیع دندانی دارند، اصلا توصیه نمی 

شود.
آب قلیایی فیلتر های خانگی: آب های معدنی که به صورت طبیعی وجود دارد به علت 
داشتن املاح بالا، خاصیت قلیایی دارد ومی تواند منجر به کم شدن اسید معده و کاهش 
مشکلات گوارشی در بعضی از افراد شود و از طرفی املاح کلسیم و منیزیم آن منجر به بهبود 
تامین کلسیم بدن می شود. به تازگی نتایج مطالعاتی نشان داده که آب های معدنی طبیعی 
منجر به کاهش تجمعات اسید اوریک در بدن و کاهش دردهای مفاصل می شود. نکته ای 

که وجود دارد این است که آیا همه آب های قلیایی که توسط فیلتر ها ایجاد می شوند مثل 
آب های معدنی طبیعی مفیدند؟ پاسخ منفی است . این آب هادر بیشتر موارد با کربن قلیایی 
می شوند و خاصیت قلیایی خود را از املاح معدنی دریافت نمی کنند، به همین علت برای 
تامین املاح مناسب نیستند. همچنین دریافت مکرر کربن، ممکن است در ایجاد بعضی 
بیماری ها موثر باشد. در افرادی که دچار عفونت معده ) هیلوباکترپیلوری( باشند، دریافت 
مکرر و زیاد آب های قلیایی شده با فیلتر شاید به علت خنثی کردن اسید معده در کوتاه مدت 
علایم گوارشی را تخفیف دهد اما به علت قلیایی کردن زیاد معده، احتمال رشد افراطی این 
باکتری در معده و سرطان را بالا خواهد برد. درخصوص دوغ ها و نوشابه های گازدار نیز 
همین موارد صدق خواهد کرد. آب گازدار، اسیدی است . دی اکسیدکربن و آب، طی یک 
واکنش شیمیایی، اسید کربنیک تولید می کنند؛ نوعی اسید ضعیف که ثابت شده همان 
گیرنده های عصبی را در دهان شما تحریک می کند.این تحریک نوعی سوزش و گزش در 

دهان به وجود می آورد که برای بسیاری افراد تحریک آمیز و خوشایند است.

مضراتآبهایگازدار
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اجتماعی

مسئول دفتر رهبر معظم انقلاب در قم گفت: لازم 
است ساز و کارهای سرمایه گذاری در حوزه وقف به 
درستی تعیین شود تا دست سازمان اوقاف برای حل 

مشکلات اقتصادی جامعه بازتر شود.
حجت الاسلام والمسلمین محمود محمدی عراقی 
در جمع مدیرکل و مدیران این اداره کل اظهار کرد: 
انتظارات فراوانی از حوزه وقف و سازمان اوقاف وجود 
دارد که البته برخی از آنها به دلایل شرعی و قانونی 
اجرایی نیستند بنابراین باید با هنرمندی، به اقناع 

افراد پرداخت.
وی افزود: کار سازمان اوقاف اهمیت بسیاری دارد و 
حساسیت ها هم در مورد آن زیاد هستند که در صورت 
سامان دهی خوب، ثمرات و برکات فراوانی دارد و اگر 
خطرات  برسد،  حوزه  این  به  آسیبی  ناکرده  خدای 

زیادی هم به دنبال خواهد داشت.
دلیل  به  افراد  برخی  هنوز  داد:  ادامه  وی 
سیاست های اوقاف در دوران رژیم سابق، نگاه مثبتی 
به وقف ندارند زیرا زمانی بود که مسئولان اوقاف را به 
دفتر ثبت اسناد می بردند و موقوفات را خرید و فروش 

می کردند و عموما هم خریدار، شاه کشور بود.
محمدی عراقی با اشاره به فعالیت سازمان اوقاف زیر 
نظر دفتر نخست وزیری در دوران گذشته عنوان کرد: 
با وجود فسادی که در دستگاه شاه وجود داشت، از 

سازمان اوقاف هم انتظار زیادی نمی رفت.
اضافه  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
انقلاب اسلامی می گذرد  پیروزی  از  کرد: 40 سال 
صورت  موقوفات  احیای  برای  خوبی  اقدامات  و 
گرفته ولی همچنان نیازمند کار فرهنگی برای تغییر 

دیدگاه ها هستیم.
وی ادامه داد: لازم است اقدام خاصی برای تغییر 
رو به جلوی کادر اجرایی اوقاف و نیز روحانیون 
مبلغ سازمان اوقاف و امور خیریه به ویژه در زمینه 
ارتباط آنها با مردم صورت بگیرد و اقشار مختلف 
عینه  به  را  کارکنان  نیت  خلوص  و  تقوا  مردم، 

مشاهده کنند.
محمدی عراقی تصریح کرد: زمانی که مردم آثار و 
برکات وقف را ببینند، اعتماد بیشتری هم به وقف و 

اوقاف پیدا می کنند.
لزوم استفاده از ظرفیت مبلغان حوزوی برای توسعه 

فرهنگ وقف 
نماینده مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه معنویت 
و تقوای متولیان وقف، تاثیر زیادی روی مردم خواهد 
داشت گفت: در واقع جامعه باید این حقیقت را دریابد 
که از درآمد و عواید موقوفات، دقیقا در راستای نیت 

واقف استفاده می شود.
وی خاطرنشان کرد: حضور روحانیون مردمی، با 
تقوا و مورد اعتماد عموم جامعه به عنوان واسطه ای 
زیادی خواهد  تاثیر  اوقاف  ادارات کل  و  میان مردم 

داشت و جلب اعتماد عمومی را به دنبال دارد.
محمدی عراقی با اشاره به تصمیم جدید سازمان 
اوقاف برای سرمایه گذاری در حوزه وقف افزود: لازم 
است ساز و کارهای این سیاست جدید به درستی 
تعیین شوند چرا که این طرح دست سازمان را برای 
ورود به حوزه های گوناگون و حل مشکلات موجود باز 

می کند.
گفت:  قم  در  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  مسئول 
استفاده از ظرفیت حوزه های علمیه و خیل عظیم 
کار  دستور  در  باید  شهر،  این  در  روحانی  مبلغان 
سازمان اوقاف قرار بگیرد تا شاهد توسعه فرهنگ وقف 

در جامعه باشیم.

سرمایه گذاری در حوزه وقف یکی از 
سیاست های جدید سازمان اوقاف است

دیدار  این  در  نیز  قم   استان  اوقاف  مدیرکل 
اوقاف،  از سیاست های جدید سازمان  گفت: یکی 
سرمایه گذاری در حوزه وقف برای بهره مندی بیشتر 
از این ظرفیت برای حل مشکلات اقتصادی جامعه 
است. حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در 
دیدار با مسئول دفتر رهبر معظم انقلاب در قم اظهار 
کرد: فعالیت های سازمان اوقاف و ادارت کل آن در 
استان ها دارای پیچیدگی های مختلف است و افرادی 
که در این مجموعه کار می کنند باید همه توان خود 

را بکار بگیرند.
وی افزود: در حال حاضر شهرستان قم به دو ناحیه 
از نظر اوقاف تقسیم بندی شده و دو نمایندگی هم در 

کهک و دستجرد مشغول فعالیت هستند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
محورهای اصلی فعالیت سازمان اوقاف گفت: اجرای 
امینانه نیت واقفان، یکی از مهمترین وظایف اوقاف 
به شمار می رود تا دقیقا بر اساس نیت واقفانی که از 
صدها سال پیش اموالشان را وقف کرده اند عمل شود.
وی ادامه داد: در استان قم 14 هزار رقبه وجود دارد 
که بیشتر آنها از نظر مدیریتی تحت پوشش اداره کل 
اوقاف هستند. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با تاکید بر احیای موقوفات فراموش شده یا تصرف 
شده عنوان کرد: بسیاری از موقوفات در دوران شاه 
ضایع شده اند و از دست رفته اند و اتفاقا همین مسئله 

موجب بی اعتمادی به اوقاف شده است.
انقلاب،  پیروزی  از  وی اضافه کرد: در دوران پس 
شرایط خوبی برای موقوفات فراهم و تا حدی زیادی 

اعتماد عمومی به این مسئله بازگردانده شد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: 
این ظرفیت وجود دارد که از موقوفات برای رونق تولید 
داخلی و ایجاد اشتغال استفاده کرد هر چند برنامه 
جامع و کارشناسی شده ای در این زمینه وجود ندارد 
و اگر کاری صورت گرفته، بیشتر به صورت موردی 

بوده است.
وی ادامه داد: نگاه مدیریت جدید سازمان اوقاف، 
ظرفیت   از  استفاده  و  وقف  حوزه  در  سرمایه گذاری 

مشکلات  حل  برای  خصوصی  بخش  مشارکت 
اقتصادی جامعه با استفاده از موقوفات است.

اسکندری بیان کرد: با توجه به موقعیت مناسب 
خورشیدی،  انرژی  از  استفاده  منظر  از  قم  استان 
مذاکراتی برای تولید برق با شرکت  توانیر صورت گرفته 
است، همچنین در حوزه های کشاورزی، گلخانه داری 

و دامپروری هم برنامه هایی مد نظر می باشد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
سیاست جدید سازمان اوقاف برای کاهش روند اجاره 
دادن موقوفات عنوان کرد: راه اندازی مراکز اقامتی 
ارزان قیمت برای استفاده زائران شهر مقدس قم، در 

این راستا صورت خواهد گرفت.
اسکندری با بیان اینکه احیای موقوفات در دستور 
کار مدیریت جدید سازمان اوقاف قرار گرفته است 
و  قرآنی  و  فرهنگی  فعالیت های  کرد:  خاطرنشان 
دیگر  از  متبرکه،  بقاع  با محوریت  افق  اجرای طرح 

اولویت های کاری سازمان به شمار می روند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
تاکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر تبدیل بقاع متبرکه 
به قطب فرهنگی گفت: طرح افق در راستای تقویت 
اوقاف تدوین شده و در حال  این سیاست سازمان 
حاضر برخی بقاع شاخص برای این منظور در سراسر 

کشور از جمله استان قم انتخاب شده اند.
اقتصادی  مشکلات  با  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
و آسیب های اجتماعی در محلات مختلف شهرها 
این  حل  راستای  در  افق  طرح  هستیم،  مواجه 
در شعاع  که  ترتیب  این  به  معضلات طراحی شده 
پیرامونی هر بقعه، ابتدا به شناسایی آسیب ها و نیازها 
بپردازیم و سپس با استفاده از منابع موجود اوقاف و 
نیز ظرفیت خیرین، برنامه های فرهنگی، اقتصادی 
و  نیازمندان  برای زیرپوشش قرار دادن  و اجتماعی 

آسیب دیدگان اجرایی شوند.
اسکندری گفت: در ماه رمضان امسال و با دعوت 
از خیرین قمی، ضیافت افطاری و توزیع غذای گرم 
در بین اقشار مختلف مردم با محوریت آستان مقدس 
پرس  هزار  روزانه 8  توزیع  با  امامزاده سید علی)ع( 
غذا صورت می گیرد که تجربه ای مطلوب محسوب 

می شود.

مدیرکل راه آهن  استان قم : در صورت تامین نقدینگی

سیلوی قم تا پایان سال به راه آهن 
متصل می شود

مدیرکل راه آهن  استان قم گفت: طرح اتصال سیلو به راه آهن قم که در حال حاضر 
40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، در صورت تامین نقدینگی تا پایان امسال به بهره برداری 

می رسد.
محسن اعتماد افزود: طبق آیین نامه و مصوبات هیات مدیره و مجمع راه آهن کشور، اگر 
کارخانه ای درخواست اتصال به شبکه ریلی داشته باشد، باید زیرسازی مسیر را انجام دهد 

و روسازی آن بر عهده راه آهن می باشد.
وی اضافه کرد: با وجود اینکه برای اتصال سیلوی قم به راه آهن، شرکت غله و خدمات 
بازرگانی قم موظف بود زیرسازی مسیر را انجام دهد، ولی راه آهن برای بهره مندی استان 

قم از مزیت های اجرای طرح، در این امر پیشقدم شد.
وی با بیان اینکه این طرح از سال گذشته آغاز شده است، خاطرنشان کرد: طول این 
طرح 11 کیلومتر و شامل مطالعات، زیرسازی، احداث پل، اجرای روسازی، تامین ریل، 

تراورس و بالاست می باشد که 480 میلیارد ریال هزینه دارد.
اعتماد با اشاره به اینکه این طرح تاکنون 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، افزود: هزینه 
مطالعات، زیرسازی، احداث پل و اجرای روسازی که توسط پیمانکار انجام می شود، ۲80 
میلیارد ریال می باشد و هزینه تامین ریل، تراورس و بالاست که توسط راه آهن انجام می 
شود، نیز ۲00 میلیارد ریال هزینه دارد. وی با بیان اینکه برای اتصال سیلو ی قم به راه آهن 
تاکنون ۲0 پل احداث شده، بیان کرد: مطالعات و احداث پل طرح اتصال سیلو به راه آهن 
به اتمام رسیده و تاکنون بیش از 80 میلیارد ریال هزینه شده است. به گفته وی، احداث 
هر کیلومتر از ریل راه آهن در شرایط عادی، ۵0 تا ۶0 میلیارد ریال هزینه دارد و اگر خط 

احتیاج به پل یا زیرگذر داشته باشد، این هزینه ها افزایش می یابد.
مدیرکل راه آهن تصریح کرد: شرکت غله و خدمات بازرگانی قم تعهد داده است در صورت 

اتصال سیلو به راه آهن سالانه یک میلیون تُن بار از طریق ریل منتقل شود.
وی با بیان اینکه راه آهن کلید توسعه پایدار استان است، خاطرنشان کرد: علاوه بر اینکه 
به ازای هر تُن کیلومتر بار حدود 40 سی سی سوخت صرفه جویی می شود، ترافیک 
محورها و آلودگی هوا نیز بهبود می یابد. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم دو هفته پیش 
در نشست خبری به موضوع متصل نبودن سیلوی قم به خط راه آهن سراسری اشاره و 
بیان کرده بود: علی رغم پیگیری های بسیار و قول مسئولان مرتبط، هنوز شرایط اتصال 
سیلوی دولتی قم به راه آهن سراسری فراهم نشده و این در حالی است که اتصال ریلی می 
تواند نقش بسیار زیادی درکاهش هزینه های حمل و نقل و زمان تحویل و ارسال محموله 
ها داشته باشد. بهزاد رادمنش با اشاره به اینکه هنوز راه آهن برای اجرای این طرح اقدام 
مثبتی انجام نداده است، افزوده بود: اکتفا به حمل و نقل جاده ای برای ارتباط با سیلوی 
استان از نظر پدافند غیرعامل قابل قبول نیست و امنیت غذایی مردم را در معرض خطر قرار 
می دهد، به همین دلیل اتصال سیلوی قم به راه آهن سراسری یکی از مهمترین نیازهای 

استان است.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

چابکسازی و ادغام سازمان های شهرداری قم 
ضروری است

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: با توجه به ضرورت چابکسازی در سازمان های 
تابعه شهرداری قم، ادغام سازمان های شهرداری و بازتعریف ساختار این سازمان ها 

ضروری است.
عبدالله جلالی روز شنبه در نود و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم در ساختمان شهید باکری، با اشاره به در دستور کار قرارگرفتن لایحه ادغام سازمان 
تاکسیرانی، اتوبوسرانی و قطار شهری شهرداری قم گفت: با توجه به اهمیت موضوع و نامه 
شهرداری برای تعیین تکلیف تمام سازمان ها ضرورت دارد ابعاد این موضوع به طور دقیق 

مورد ارزیابی قرار گیرد.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع ادغام سازمان و چابک سازی ساختار شهرداری 

قم، ضرورت دارد در جلسه غیرعلنی ابعاد موضوع تشریح و تبیین شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه با تقدیر از حضور گسترده و باشکوه مردم قم در 
راهپیمایی روز قدس گفت: ملت بزرگ ایران و مردم شریف قم با حضور گسترده در این 
راهپیمایی کار بزرگی انجام دادند بار دیگر نشان دادند که همواره با قدرت از آرمان های 
نظام و انقلاب دفاع می کنند. جلالی ادامه داد: پیام مهم و اساسی حضور گسترده مردم 
در این راهپیمایی به مسئولان این است که این مردم تحمل خیانت به کشور را نداشته و باید 
همه مسئولان تلاش بیشتری برای خدمت به مردم انجام دهند. وی با بیان اینکه مدیریت 
شهری، شهرداری و شورای اسلامی شهر وظیفه ای جز خدمت به مردم برای خود قائل 
نیستند گفت: مدیریت شهری قم همواره در تلاش بوده تا در مسیر خدمت به شهروندان 

گام بردارد و در این زمینه هیچ کم کاری و سستی قابل قبول نیست.
جلالی در ادامه با اشاره به بررسی لایحه اخذ مجوز انتشار اوراق مشارکت مالی اسلامی 
در این شورا گفت: استفاده از این اوراق اسلامی به دلیل اینکه ۵0 درصد از آن به عهده 
دولت است، تلاش برای گرفتن سهم بیشتر برای قم این اوراق می تواند کمک بسیار زیادی 

به مدیریت شهری کند.
عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به ضرورت ادغام سازمان های 
شهرداری قم گفت: چابکسازی سازمان ها، کاهش مالیات ها و کارآمد سازی سازمان های 

شهرداری از جمله دستاوردهای ادغام سازمان های شهرداری است.
زین العابدین قراچورلو ادامه داد: اعتبار سالانه برخی سازمان های شهرداری قم بسیار 
ناچیز است و در عمل هیچگونه دستاورد و اقدام موثری در سال انجام نمی دهند و تنها به 
سازمان هایی مصرف کننده تبدیل شده اند که ادغام، چابکسازی و اصلاح سازمان های 

ساختار موجود به عنوان یک ضرورت باید هر چه سریعتر تعیین تکلیف شوند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر، عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه، 
تصمیم برای ادغام سازمان های زیرمجموعه شهرداری را تصمیمی مهم دانست و افزود: 
با توجه به نامه شهرداری برای بازتعریف مجدد سازمان های شهرداری و ادغام سازمان ها 
این موضوع باید با دقت انجام شود. با در خواست برخی اعضای شورای اسلامی شهر قم، 
بخشی پایانی این جلسه برای بررسی تبیین و تشریح ابعاد ادغام سازمان های شهرداری به 

صورت غیرعلنی و بدون حضور خبرنگاران برگزار شد.

معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش شهر قم :

جایگاه دینی شهر قم لزوم رعایت حجاب در 
آن را مضاعف می کند

 معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش شهر قم گفت: شهر قم خاستگاه انقلاب 
اسلامی و مکان نشر ارزش های دینی به شمار می آید و به دلیل داشتن چنین جایگاهی، 

رعایت جلوه های عفاف و حجاب در آن از اهمیت فراوانی برخوردار است.
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا بیان کرد: رعایت حریم پوشش و 
حجاب اسلامی در همه مناطق کشور اهمیت دارد اما این موضوع در شهر مقدس قم که 
میزبان حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به عنوان نماد اهتمام به عفاف و حجاب 
است جایگاه مضاعفی می یابد. وی بیان کرد: وجود مهمترین حوزه های علمیه جهان 
اسلام و مکتب تشیع و همچنین حضور مراجع عظام تقلید در قم، در کنار فعالیت هزاران 
مراکز تبلیغی و فرهنگی در این شهر، لزوم توجه به حریم پوشش و رعایت حدود حجاب را 

در این شهر برجسته می سازد.
وی ادامه داد: امروز در قم نمایندگان بیش از صد کشور جهان حضور دارند و توجه به 
مساله پوشش اسلامی توسط زائران و مجاوران کریمه اهل بیت )ع( در نگاه آنان به عنوان 

الگو ثبت می شود که لازم است در این زمینه توجهی بیشتری صورت گیرد.
قاسمی نیا با اشاره به اینکه همه این موارد لزوم توجه بیشتر به موضوع عفاف و حجاب 
را در این شهر مقدس نشان می دهد، گفت: رعایت الگوی حجاب و عفاف توسط اعضای 
خانواده مسئولان و افراد صاحب نام در قم از اهمیت بسیاری برخوردار است و می تواند به 

عنوان شاخصی در این رابطه مورد توجه عموم مردم قرار گیرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: براساس مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ۲۶ دستگاه اجرایی مسئول پیگیری وضعیت عفاف و حجاب هستند که لازم 
است این موضوع مورد توجه جدی قرار گیرد و مجموعه های نظارتی مشخص کنند کدام 
ارگان ها به وظیفه خود در این زمینه عمل کردند و کدام یک در این رابطه عملکرد ضعیفی 
داشتند. وی ادامه داد: شورای فرهنگی عمومی استان باید اقدامات عملی و کاربردی خود 
را در این زمینه نشان دهد و سد مستحکمی برای حفظ شهر مقدس قم در برابر سیلاب 

بی حجابی ایجاد نماید.
این فعال فرهنگی گفت: زمانی که فرهنگ دینی مردم به دلیل رعایت نشدن حریم عفاف 
و حجاب در منظر عمومی در معرض خطر قرار می گیرد، علاوه بر زبان نرم و انجام امر به 

معروف و نهی از منکر، باید فریاد زد و از زبان قانون نیز بهره برد.
وی بیان کرد: رسانه ملی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در رابطه با ترویج عفاف 
و حجاب از توانمندی های بسیاری برخوردارند و می توانند با تولید آثار فاخر هنری و 

فرهنگی، توجه مردم را نسبت به این ارزش دینی جلب کنند.
وی ادامه داد: وزارت آموزش و پرورش نیز برای گسترش فرهنگ عفاف و حجاب در 
جامعه نقش موثری دارد و می تواند با همکاری سایر مراکز علمی و پژوهشی، الگو مطلوب 

حفظ حریم پوشش را به دانش آموزان که آینده سازان این کشور هستند انتقال دهد.
قاسمی نیا گفت: نیروی انتظامی مجموعه تاثیرگذار دیگری است که همچون گذشته 
می تواند به صورت قانونی با جلوه های بی حجابی برخورد کند و اجازه ندهد عده ای 

هنجارشکن اعتقادات دینی مردم را مورد هجمه قرار دهند.
وی بیان کرد: رعایت حجاب در جامعه حفظ عفاف را نیز برای ما به همراه دارد و موجب 

کاهش آمار طلاق و ناهنجاری های اجتماعی در جامعه می شود.
وی ادامه داد: برای ترویج عفاف و حجاب در جامعه باید مساله آموزش در اولویت قرار 
گیرد و همچنین با باندهای سرقت ایمان و عفت مردم که همان هنجارشکنان هستند با 

قاطعیت برخورد شود.

مسئول دفتر رهبری در قم:
ساز و کار سرمایه گذاری در حوزه وقف

 به درستی تعیین شود
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در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم انجام شد

تصویب کلیات اخذ ۲۱ هزار میلیارد ریال 
اوراق مشارکت

 اعضای شورای اسلامی شهر قم روز شنبه در نود و هشتمین جلسه رسمی و علنی خود، 
کلیات لایحه اخذ ۲1 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت اسلامی را به تصویب رساندند.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، با اشاره به بررسی لایحه اخذ 
مجوز انتشار اوراق مشارکت مالی اسلامی گفت: دولت برای کمک به شهرداری ها هشت 
هزار میلیارد تومان اوراق اسلامی تخصیص داده که شهرداری ها با تعریف طرح ها و پروژه 

ها به دنبال سهم بیشتر از این اوراق هستند.
مجید اخوان ادامه داد: ۲1 هزار میلیارد ریال در قالب اوراق مالی مشارکت اسلامی برای 
اجرای طرح قطار شهری، اجرای بازآفرینی شهری با محوریت بلوار عمار یاسر، طرح های 
حمل و نقل و ترافیک، کاهش آلودگی هوا و اجرای طرح های تبدیل پسماند به انرژی در 

قم تعریف شده است.
وی ادامه داد: چهار هزار میلیارد ریال برای اجرای طرح های حمل و نقل ترافیک با 
اولویت خرید اتوبوس، هشت هزار میلیارد ریال برای قطار شهری، پنج هزار میلیارد ریال 
برای اجرای پنج طرح بازآفرینی شهری با اولویت ساماندهی بلوار عمار یاسر و چهار هزار 
میلیارد ریال برای تبدیل پسماند به انرژی برای اخذ اوراق اسلامی در مدیریت شهری قم 

تعریف شده است.
اخوان با اشاره به ویژگی مهم این اوراق مشارکت اسلامی گفت: به دلیل اینکه ۵0 درصد 
از این اوراق در تعهد دولت است و دولت متعهد به بازپرداخت آن می شود، تلاش برای 

افزایش سهم استان از این اوراق می تواند در تحول و در آینده شهر بسیار موثر باشد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم، در ادامه با اشاره به بررسی 
مجدد لوایح اخذ مجوز قرارداد با موضوع مشارکت در احداث مجتمع تجاری مسکونی در 
عرصه بلوک های sw1۷ بلوار پیامبر اعظم )ص( در این شورا گفت: دلیل بررسی مجدد این 

لایحه در شورا، تغییر یک درصدی در سهم شهرداری و سرمایه گذار است.
اخوان گفت: بر اساس قرارداد جدید سهم شریک از ۶۳ درصد به ۶4 درصد افزایش و 

سهم شهرداری نیز از ۳۷ به ۳۶ درصد کاهش یافته است.
وی ادامه داد: سهم شهرداری از طریق هزینه های عوارض، عرصه و صدور پروانه تامین و 

هزینه ساخت آن توسط سرمایه گذار تامین می شود.
اخوان ادامه داد: بلوک sw1۷ بیش از یک هزار مترمربع عرصه است که در مجموع 
اعتباری بالغ بر ۵۵0 میلیارد ریال هزینه لازم دارد این رقم شامل سهم آورده شهرداری و 
سرمایه گذاری است. وی با اشاره به به بررسی مجدد لوایح اخذ مجوز قرارداد با موضوع 
مشارکت در احداث مجتمع تجاری مسکونی در عرصه بلوک های sw۲1 بلوار پیامبر اعظم 
)ص( گفت: این عرصه نیز بالغ بر یک هزار و ۵40 متر است که با اعتباری ۵۷0 میلیارد 

ریالبا کاربری مسکونی و تجاری در حاشیه بلوار پیامبر اعظم )ص( احداث خواهد شد.
وی ادامه داد: در این قرارداد، سهم شهرداری ۳۷ درصد و سهم سرمایه گذاری ۶۳ درصد 

تعیین شده است که قرار است این طرح ظرف ۳8 ماه به بهره برداری برسد.
** رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با 
اشاره به بررسی لایحه اخذ مجوز انتشار اوراق مشارکت مالی اسلامی در این شورا گفت: 
برخی طرح های تعریف شده برای گرفتن اوراق مشارک اسلامی از جمله طرح هایی است 

که بازگشت سرمایه ندارند.
روح الله امرالهی ادامه داد: باید طرح هایی برای گرفتن اوراق مشارکت اسلامی تعریف 
شود که ارزش افزوده داشته و در بازپرداخت مجدد این هزینه به مجموعه مدیریتی شهری 
کمک کنند . وی با اشاره به مشکلات ایجاد شده پیرامون اخذ اوراق مشارکت اسلامی 
برای ساخت بلوار پیامبر اعظم )ص( در قم ادامه داد: در سال های گذشته 4 هزار میلیارد 
ریال اوراق مشارکت اسلامی برای ساخت بلوار پیامبر اعظم )ص( اخذ شده بود که به دلیل 
ناتوانی در بازپرداخت، سود و بهره این اوراق هزینه ای بیش از 10 هزار میلیارد به مجموعه 

شهری قم وارد کرده است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

صنعت فولاد ایران ، صادرات محور شده است
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان سه شنبه ۷ خردادماه در شبکه خبر در برنامه گفتگوی 
اقتصادی به شرایط صنعت فولاد کشور پرداخت و شرایط دستیابی ایران به رشد متوازن 

در این صنعت را تشریح نمود .
مهندس یزدی زاده اظهارداشت : در افق 1404 که برای توسعه تولید فولاد کشور در نظر 
گرفته شده، قرار است به تولید سالانه ۵۵ میلیون تن برسیم. این عدد در سال 9۷  به حدود 
۲۵ میلیون تن رسیده است. با توجه به طرح های توسعه تولید فولاد کشور،روند خوبی را 

در این بخش شاهد هستیم.
وی افزود : در فولاد خام ظرفیت سازی های خوبی انجام شده و مستلزم این است که در 
زنجیره ای که از سنگ آهن دانه بندی )کنسانتره( شروع می شود  ، این روند ادامه یابد و 

باید به صورت متوازن توسعه یابند. 
مدیرعامل شرکت تصریح کرد : باید در معادنی که به اکتشاف رسیدند، بهره برداری از آنها 
انجام شود . برخی در عمق هستند و نیاز به سرمایه گذاری دارند که امیدواریم با رویکرد 
ایمیدرو برای توسعه معادن کشور در سنگ آهن این توازن برای رسیدن به عدد ۵۵ میلیون 
تن تولید فولاد که در کشور متصور است محقق گردد و رشد تولید نیز در همان چارچوب 
است.  مهندس یزدی زاده گفت : در بخش های مختلف موفقیت های بسیاری داشتیم 
اما در صنعت فولاد خوشبختانه موفقیت ها چشمگیرتر بوده است. تا چند سال پیش وارد 
کننده فولاد بودیم اما امروز ایران به یک کشور صادر کننده فولاد تبدیل شده است.امروز در 
معادلات منطقه ای و جهانی ایران مد نظر قرار می گیرد و این از برکات توسعه صنعت فولاد 

است که شاهد آن هستیم و این روند رو به رشد مرهون صادراتی شدن فولاد است.
 

 مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان غربی:

بیش از ۲000 روستا در آذربایجان غربی دارای 
طرح هادی است

ارومیه / هادی علیزاده: مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان غربی گفت: 
۲ هزار و 8۲ روستای بالای ۲0 خانوار استان در حال حاضر دارای طرح هادی است که با 

اختصاص اعتبار مناسب، این طرح ها اجرایی می شود.
محمود بدلی با اعلام مطلب فوق در ادامه افزود: ۲ هزار و 18۲ روستای بالای ۲0 خانوار 

در آذربایجان غربی وجود دارد که امکان تهیه طرح هادی در 14 روستا وجود ندارد.
وی ادامه داد: طرح هادی روستایی از جمله اقدامات مؤثر دولت در توسعه و عمران 
زیربنایی روستاها و کاهش مهاجرت به شهرهاست که این طرح با تلاش مسئولان مرتبط، 

در ۵8۶ روستای این استان با ۲8 درصد پوشش اجرایی شده است.
این مقام مسئول اضافه کرد: برای اجرای طرح های هادی در ۵8۶ روستای آذربایجان 

غربی، بیش از یک هزار میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.
بدلی بیان کرد: اجرای سنگ فرش و آسفالت، احداث پیاده راه و اصلاح شبکه معابر، 
احداث سیل بند، آماده سازی اراضی پیش بینی شده برای گسترش روستا و تکمیل شبکه 
دفع فاضلاب از اقداماتی است که در قالب طرح هادی در روستاهای بالای ۲0 خانوار 
انجام می شود. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان غربی گفت: طرح هادی 
روستایی برای ساماندهی و اصلاح بافت موجود، نحوه استفاده از زمین برای عملکردهای 
مختلف از جمله مسکونی، تولیدی، تجاری و کشاورزی، ساماندهی تأسیسات، تجهیزات 

عمومی روستایی اجرا می شود.
وی بیان کرد: اصلاح و بازگشایی معابر، جدول گذاری، آسفالت و سنگ فرش معابر، 
ساماندهی فضای سبز و ایجاد محل بازی کودکان از دیگر اهداف اجرای طرح هادی است.
از  می توانند  معماری  و  مهندسی  طرح های  اجرای  متقاضیان  داد:  ادامه  بدلی 
مشاوره های 1۶0 مهندس فنی این اداره کل که در 80 دفتر سطح استان مشغول فعالیت 

هستند بهره مند شوند.
گفتنی است، در مجموع ۲ هزار و ۷۲۵ روستای دارای سکنه در آذربایجان غربی وجود 

دارد که ۲ هزار و 1۶8 روستا از آنها بالای ۲0 خانوار است.
 

شهردار ارومیه اعلام کرد؛

برگزاری لیگ ملت های والیبال بهترین فرصت 
برای معرفی جاذبه های گردشگری ارومیه

ارومیه / هادی علیزاده: شهردار ارومیه گفت: برگزاری لیگ ملت های والیبال جهان 
بهترین فرصت برای معرفی جاذبه های گردشگری ارومیه است.

محمد حضرت پور در جمع خبرنگاران با اشاره به برگزاری لیگ ملت های والیبال جهان 
در شهر ارومیه طی روزهای ۲4، ۲۵ و  ۲۶ خرداد ماه ، بیان کرد: فضای شهر ارومیه برای 
برگزاری لیگ با زیرسازی و نصب اِلِمان های مناسبتی در سطح شهر در حال آماده شدن 

است.
وی اظهار کرد: مدیریت شهری ارومیه تمام توان خود را برای مطرح کردن ارومیه ۲0۲0 
شهر ایده آل برای گردشگری با برگزاری این مسابقات جهانی معطوف کرده است و در این 
راستا با فضا سازی شهر و همچنین ساماندهی ورودی های شهر و آسفالت مسیر های 

منتهی به این مسابقات در حال اجرا است.
شهردار ارومیه ادامه داد: در راستای فضاسازی شهر و نصب اِلِمان های مناسبتی، 
تندیس بازیکنان والیبال قدیمی، پیشکسوت و حرفه ای این شهر در مسیر منتهی به 

برگزاری مسابقات نصب می شود.
حضرت پور با اشاره به اینکه شهر ارومیه از پتانسیل های بالقوه ای چون طبیعت بکر 
در جذب گردشگر برخوردار است، گفت: برگزاری چنین مسابقاتی در سطح شهر ارومیه 

بهترین فرصت است تا جاذبه های دیدنی و گردشگری شهر برای جهانیان معرفی شود.
هفته سوم لیگ ملت های والیبال از ۲4 تا ۲۶ خرداد ماه امسال به میزبانی ارومیه با حضور 
تیم های ایران، کانادا، لهستان و روسیه در سالن ۶ هزار نفری غدیر ارومیه برگزار خواهد شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به انجام صدها آزمایش به صورت 
روزانه بر روی آب قم گفت: در حال حاضر آب شبکه قم به لحاظ کیفیت جزو بهترین 

آب های کشور به شمار می رود.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر علی جان صادق پور 
که به همراه جمعی از معاونین، مدیران، کارکنان و پیمانکاران شرکت آب و فاضلاب 
در برنامه زنده تلویزیونی »باز باران« شبکه قم حاضر شد در سخنانی اظهار داشت: 
بر اساس قانون، شرکت های آب و فاضلاب اجازه واگذاری رایگان حق انشعاب آب و 

فاضلاب به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی را برای یک بار دارند.
وی یادآور شد: در همین راستا شرکت آب و فاضلاب قم طی سه سال گذشته بیش 
از 9۵0 فقره انشعاب به ارزش ۶ میلیارد و ۵00 میلیون ریال به صورت رایگان به 

مددجویان کمیته امداد و بهزیستی استان واگذار کرده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خاطرنشان کرد: در ماه مبارک رمضان 
سال جاری نیز آبفای استان با مساعدت مدیران، کارکنان و پیمانکاران خود مبلغ یک 

میلیارد ریال برای کمک به مددجویان کمیته امداد امام خمینی اختصاص داد.
وی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر صد در صد جمعیت حدود یک میلیون و 
۲80 هزارنفری شهری استان به آب سالم و بهداشتی دسترسی دارند، گفت: برای 
تأمین آب شرب شهر قم تاکنون بیش از ۲ هزار و ۵00 کیلومتر شبکه و خط انتقال، 
4 باب تصفیه خانه و بیش از سیصد و پنجاه هزار مترمکعب مخزن ذخیره آب احداث 

شده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان چاه های منطقه علی آباد، چاه های داخل 
شهر و سدهای 1۵ خرداد و کوچری منابع تامین آب شهر قم برشمرد و اظهار داشت: 
سالانه نزدیک به 11۶ میلیون متر مکعب آب وارد شهرها می کنیم که از این میزان 

حدود صد میلیون متر مکعب مصرف و مابقی جزو آب های به حساب نیامده محسوب 
می شود.

سرانه مصرف آب در قم باید نصف شود
وی مصرف روزانه هر نفر را در قم حدود 1۶0 لیتر اعلام کرد و گفت: با توجه به اقلیم 
استان و تأمین 8۵ درصدی آب شهر از خارج از مرزهای استان، باید سرانه مصرف به 

نصف کاهش پیدا کند.
دکتر صادق پور خاطرنشان کرد: هر فرد می تواند با روزانه 80 لیتر آب، زندگی خود 
را تأمین کند علاوه بر اینکه بر اساس برنامه هایی که در دست اجرا داریم کسانی که 

مصرف کمتری داشته باشند تشویق می شوند.
وی با اشاره به انجام صدها آزمایش به صورت روزانه بر روی آب قم ابراز داشت: در 
حال حاضر آب شبکه قم به لحاظ کیفیت جزو بهترین آب های کشور به شمار می رود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه حدود ۵0 درصد از جمعیت شهر قم امکان اتصال به شبکه فاضلاب شهری را 
دارند، گفت: البته در حال حاضر تنها ۳۵ درصد از شبکه های اجرا شده مورد استفاده 

قرار می گیرند و مابقی هنوز وصل نشده اند.
وی با اشاره به زیرساخت های اجرا شده در قم در زمینه فاضلاب اظهار داشت: چهار 
تصفیه خانه فاضلاب و بیش از هزار و صد کیلومتر شبکه اصلی، فرعی و انتقال در قم 

اجرا شده و در خدمت مردم قم قرار گرفته است.
از زیرساخت های فراهم شده در حوزه  به برخی دیگر  ادامه  پور در  دکتر صادق 
آب و فاضلاب استان قم اشاره کرد و مرکز تلفنی 1۲۲ با ارائه بیش از ۳0 خدمت به 
صورت غیرحضوری، سامانه تله متری با امکان کنترل تمام تأسیسات آبفا و احداث 4 

آزمایشگاه مجهز و مورد اعتماد محیط زیست را از جمله این زیرساخت ها برشمرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:
آب قم جزو با کیفیت ترین آبهای کشور است

رئیس شورای اسلامی شهر قم به بیان آخرین جزئیات 
از وضعیت دو پروژه مترو و منوریل قم پرداخت.

عبدالله جلالی با اشاره به برگزاری »نشست بررسی 
مسائل و مشکلات تکمیل متروی شهری و منوریل قم« 
که با حضور مجموعه مدیران استانی و شهری قم در 
دفتر رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار شد، اظهار 
کرد: در این جلسه که نمایندگان سازمان برنامه و بودجه 
کشور و مسئولان قرارگاه خاتم الانبیا نیز حضور داشتند، 
در رابطه با اینکه مترو و منوریل بتوانند از ظرفیت های 

مالی دولت بهره مند شود، تصمیماتی گرفته شد.
وی تصریح کرد: مشکلاتی در مسیر مترو وجود داشت 
که باید به تایید و تصویب شورای عالی فنی سازمان 

برنامه و بودجه کشور می رسید که این مسئله حل شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: قرارداد 
بازنگری می شود و  با قرارگاه خاتم الانبیا  متروی قم 
تغییراتی با توجه به تورم صورت گرفته در بحث تعدیل 

قیمت ها انجام خواهد شد.  
جلالی در رابطه با وضعیت پروژه متروی قم، افزود: اگر 
سال گذشته با مشکل تورم مواجه نمی شدیم، عملیات 
عمرانی پروژه به سرانجام رسیده بود اما به دلیل تامین 
نشدن منابع مالی که بخاطر مشکلات اقتصادی حادث 

شد، پروژه به تاخیر افتاد.
وی با بیان اینکه خوشبختانه تمامی ریل ها تخلیه 
شده و از این نظر برای 1۵ کیلومتر خط A متروی قم 
مشکلی نداریم، افزود: همچنین بخشی از مراحل لازم 
برای تامین واگن ها نیز انجام شده اما تهیه تجهیزات این 

پروژه نظیر سیستم برقی، آسانسور و … نیازمند تأمین 
۲۵ میلیون یورو است. رئیس شورای اسلامی شهر قم 
عملیات  مالی،  منابع  تامین  صورت  در  کرد:  تصریح 
عمرانی فاز نخست این پروژه به پایان می رسد و آماده 

بهره برداری برای سال 99 می شود.
پروژه  با آخرین وضعیت  رابطه  جلالی همچنین در 
منوریل قم هم گفت: پیش از این مقرر شده بود که 4٫۷ 
کیلومتر منوریل به سرانجام برسد، اگرچه شورای شهر 
دیدگاه و تفکراتی دارد و معتقد است این پروژه توجیه 
اقتصادی و جذب سفر ندارد اما با همه این حرف ها 
تصمیم گرفته شد در صورت تامین منابع مالی، این 4٫۷ 

کیلومتر به سرانجام برسد. 
وی با بیان اینکه در زمان شروع پروژه منوریل، تأمین 
کل بودجه و منابع مالی در تعهد دولت بوده است، افزود: 
با این حال، ما در مجموعه مدیریت شهری اعلام آمادگی 
کردیم که اگر منابع ارزی این پروژه توسط دولت تأمین 
شود، در بحث منابع ریالی کمک می کنیم تا این پروژه 

به سرانجام برسد.
پروژه  کل  افزود:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس   
منوریل قم مسیر 4٫۷ کیلومتری از انتهای فرهنگیان 
تا میدان مطهری خواهد بود و ادامه مسیر و فاز دوم 

منوریل که تا پردیسان بود، منتفی است.
با پروژه باغ پرندگان قم نیز گفت:  جلالی در رابطه 
و  است  انجام  حال  در  پروژه  این  احداث  عملیات 
امیدواریم فاز یک آن تا پایان تابستان امسال به بهره 

برداری برسد.
وی با بیان اینکه تأمین تور این پروژه به دلیل مسائل 
ارزی با مشکلاتی مواجه است، افزود: در عین حال فاز 
یک این پروژه تا پایان تابستان بهره برداری می شود و 

قرارداد فاز دوم نیز با پیمانکار منعقد شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم تشریح کرد

آخرین وضعیت پروژه مترو و منوریل قم
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مدیر امور اعتباری بانک مسکن:

محدودیتی در اعطای تسهیلات به بافت 
فرسوده شهری نیست

مدیر امور اعتباری بانک مسکن گفت: سازنده های مسکن در بافت های فرسوده 
شهری برای دریافت تسهیلات ارزان قیمت ساخت مسکن هیچ محدودیتی ندارند.

محمدحسن علمداری، در خصوص آخرین وضعیت و شرایط پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن در بافت های فرسوده به سازنده ها گفت: سازنده های مسکن در بافت 
های فرسوده شهری می توانند مانند سایر سازنده ها اقدام به دریافت تسهیلات ساخت 

از بانک مسکن کنند و هیچ محدودیتی از بابت دریافت تسهیلات ساخت ندارند.
وی افزود: به این معنا که سازنده های بافت فرسوده نیز می توانند مانند سایر سازنده ها 
از همه مسیرهای موجود برای دریافت تسهیلات ساخت مسکن استفاده کنند و علاوه 
بر آن یک مسیر دیگر نیز برای دریافت تسهیلات ارزان قیمت ساخت مسکن در محدوده 
های هدف نوسازی و بافت های فرسوده شهری به صورت اختصاصی و براساس قانون 

برای سازنده های مسکن در این محدوده ها تعریف شده است.
وی با بیان اینکه هم اکنون نرخ سود تسهیلات ساخت مسکن برای سازنده های 
واحدهای مسکونی در مناطقی غیر از محدوده بافت های فرسوده ۱۸ درصد است، 
شرط دریافت تسهیلات ارزان قیمت ۹ درصدی برای سازنده های مسکن در بافت های 

فرسوده را شرح داد.
علمداری در این باره توضیح داد: همه سازنده هایی که از طرف شرکت بازآفرینی 
شهری برای دریافت تسهیلات نوسازی و ساخت مسکن در بافت های فرسوده به بانک 
مسکن معرفی شوند مشمول دریافت تسهیلات ساخت مسکن با نرخ سود ۹ درصد 
هستند و بانک مسکن این تسهیلات را به آنها پرداخت می کند و مشکلی از بابت عدم 

پرداخت تسهیلات به آنها وجود ندارد.
وی افزود: در سال های قبل عدم اختصاص یارانه از سوی دولت برای پرداخت یارانه 
سود تسهیلات ساخت مسکن در بافت های فرسوده مانع از دسترسی سازنده ها به 
تسهیلات ارزان قیمت بود؛ اما هم اکنون و براساس مصوبه دولت برای اجرای طرح 
بازآفرینی شهری ۵۰ درصد از نرخ سود تسهیلات ساخت مسکن معادل ۹ درصد از 
نرخ سود ۱۸ درصدی از محل وجوه اداره شده در قالب یارانه سود به سازنده های واجد 
شرایط اختصاص می یابد و بانک مسکن می تواند اقدام به پرداخت تسهیلات ارزان 

قیمت به این سازنده ها به شرط معرفی از سوی شرکت بازآفرینی شهری کند.
علمداری با بیان اینکه به دلیل عدم تامین یارانه سود تسهیلات نوسازی تا قبل از سال 
۹۷ تسهیلات نوسازی در بافت های فرسوده عملا با همان نرخ ۱۸ درصد پرداخت شده 
است گفت: با شرایط و تفاهم نامه جدید و به دنبال تامین منابع پرداخت تسهیلات ارزان 
قیمت، تسهیلات نوسازی مسکن پرداخت شده بعد از سال ۹۷ مشمول دریافت یارانه 

سود می شوند و نرخ سود آنها ۹ درصدی خواهد بود.
وی افزود: آمارها نشان می دهد تا قبل از سال ۹۷ در جهت اجرای مصوبه هیأت دولت 
در زمینه پرداخت تسهیلات نوسازی، سازندگان ۵۱ هزار واحد مسکونی از این تسهیلات 
استفاده کردند؛ این تسهیلات براساس مصوبه دولت در شهر تهران ۵۰ میلیون تومان، 
در مراکز استان ها و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر ۴۰ میلیون تومان و در 

سایر شهرها ۳۰ میلیون تومان بوده است.
علمداری پرداخت هرگونه تسهیلات ارزان قیمت در این حوزه را منوط به تامین یارانه 
سود از سوی دولت و همچنین معرفی مراجع ذی ربط یعنی وزارت راه و شهرسازی و 

شرکت بازآفرینی شهری عنوان کرد.
وی تاکید کرد: در جهت اجرای طرح بازآفرینی شهری  بانک مسکن آمادگی دارد تا 
مطابق با ضوابط، دستورالعمل ها و تفاهم نامه ها تسهیلات مورد نظر را به متقاضیان 

واجد شرایط پرداخت کند و در این زمینه با دولت همکاری می کند.

عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس ؛

آزادسازی قیمت ها شوک بزرگی
 به بازار وارد می کند

عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به اینکه 
نظارت ها ضعیف و با تحریم ها روبرو هستیم رفتن به سمت آزادسازی قیمت ها شوک 

بزرگی به بازار وارد کرده و گرانی ها را تشدید میکند.
 مجید ناصری نژاد عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی در 
خصوص ساماندهی یارانه های پنهان با بیان اینکه این یارانه ها باید هدفمند و شفاف 
شوند افزود: یارانه ها هم به صورت نقدی و هم غیر نقدی به درستی پرداخت نمی شوند.
وی با بیان اینکه توجه به تولید باید در اولویت دولت قرار گیرد، افزود: در بودجه سال 
۹۸،  ۱۴ میلیارد تومان برای تامین کالاهای اساسی مردم تصویب کردیم که متاسفانه تا 
به الان از سوی دولت تایید نشده است ولی باید در نهایت این میزان را برای بهبود شرایط 

اقتصادی اقشار کم درآمد و ضعیف جامعه پرداخت کنیم.
آزادسازی قیمت ها، گرانی ها را تشدید می کند

 عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در شرایط 
فعلی موافق آزادسازی قیمتها نیستم اگر بخواهیم به قیمت ها جهش داده و به سمت 
آزادسازی برویم در شرایط فعلی نتیجه ای نخواهیم گرفت، با توجه به اینکه نظارت ها 
ضعیف بوده و با تحریم ها روبرو هستیم، رفتن به سمت آزادسازی قیمت ها شوک بزرگی 

به بازار وارد کرده و گرانی ها را تشدید می کند.
نماینده مردم شادگان در مجلس شورای اسلامی افزود: بودجه سازمان هایی مثل 
بهزیستی، کمیته امداد و کانون های حمایتی کم است که باید مورد حمایت بیشتر قرار 
بگیرند و افرادی که جزو این نهادها نیستند باید شناسایی شده و یارانه جدا به صورت 

کارت اعتباری دریافت کرده و یا  یارانه نقدی ماهانه آنها افزایش یابد.
پرداخت  و حقوقی مجلس شورای اسلامی عنوان کرد:  عضو کمیسیون قضایی 
یارانه نقدی به همه اقشار جامعه سیاست درستی نیست و باید یارانه افرادی که شرایط 
اقتصادی شان خوب است به افراد نیازمند پرداخت شود که در این راستا خانوارهایی 

که درآمد ماهیانه شان کمتر از دو میلیون تومان است باید مشمول یارانه بیشتر شوند.

آیا خرید از بانه به نفع خریداران است؟
برای اکثر افرادی که تلفن همراه دارند، پیامک عرضه محصولات بازارچه های مرزی به 
خصوص کولرگازی ارسال می شود که جای سوال دارد قیمت این محصولات و خدمات 

پس از فروش آن ها چگونه تعیین و ارائه می شود.
در سال های اخیر یکی از بازارهای مرزی که نقش قابل توجهی در اقتصاد خانواده های 
ایرانی ایفا می کند بازار مرزی بانه است، شاید بسیاری از افراد به این بازار سفر نکرده اند اما 
حداقل چند باری نام آن را شنیده اند و پیامک های تبلیغاتی در زمینه عرضه محصولات از 

مرز بانه را بارها و بارها دریافت کرده اند.
در روزهای اخیر که به فصل گرم سال نزدیک تر می شویم حجم پیامک های تبلیغاتی 
بازارچه مرزی بانه در زمینه عرضه کولرگازی افزایش یافته است، این افزایش حجم انتشار 
پیامک های تبلیغاتی در حالی به ثبت رسیده که از سال گذشته با رشد نرخ ارز و کاهش 
ارزش پول ملی قیمت انواع محصولات همچون کولرگازی روند صعودی به خود گرفت و 
حتی ممنوعیت وارد این محصولات در برهه ای از زمان میزان عرضه را با کاهش و قیمت 

را با افزایش دوباره مواجه کرد.
تماس با یکی از افرادی که پیامک فروش کولرگازی به صورت گسترده منتشر کرده بود 
حکایت از آن دارد که این فرد سه برند برای عرضه دارد که مدعی است هر سه برند تولید 

یا از قطعات تولیدی کشور مادر است.
این فروشنده خانم مدعی آن است که برای خرید این برندها باید در تهران ۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان بیشتر هزینه کرد. او در رابطه با نصب و خدمات پس از فروش نام یک 
شرکت در تهران را اعلام می کند و مدعی است این شرکت فرآیند نصب و ارائه خدمات 

پس از فروش را انجام می دهد.
در رابطه با صحت و فعالیت مجاز این شرکت علی جمالی - رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و تعمیرکاران صنایع برودتی، تهویه و لباسشویی - به ایسنا گفت: ۹۰ درصد شرکت های 
ارائه دهنده خدمات پس از فروش و گارانتی در حوزه تعمیرات لوازم صنایع برودتی تهویه 
مطبوع که به ارائه خدمات محصولات وارداتی خارج از شبکه شرکت های واردکننده مجاز 

فعالیت می کنند، قانونی و مورد تائید نیستند.
وی ادامه داد: بنابر قانون و منطق صنفی، گارانتی و خدمات پس از فروش باید از سوی 
شرکت واردکننده یا تولیدکننده ارائه شود، در حال حاضر به دلیل وجود کارتهای گارانتی 

تقلبی مشکلات بسیاری در این صنف برای مشتریان و فروشندگان ایجاد شده است.
جمالی خاطرنشان کرد: شرکت های ارائه دهنده خدمات پس از فروش باید دارای 
پشتیبانی اقتصادی قوی و قابل قبولی باشند تا با گذر زمان مشکلی در تأمین قطعات و 

ارائه خدمات رخ ندهد.

اقتصاد    ی

گزارش از مریم السادات علم الهدی

 در بازار مسکن چه خبر است؟ قیمت مسکن و اجاره بها پیش 
از فصل نقل و انتقالات، افزایش قابل ملاحظه ای داشته است. 
برخی عامل جهش در بازار مسکن را قیمت گذاری های صوری 

دانسته و برخی دیگر شرایط اقتصاد کلان را مقصر می دانند.
از  نشان  تهران  بازار مسکن  تحولات  از  بانک مرکزی  گزارش 
افزایش قیمت خرید و فروش و همچنین اجاره بها دارد. متوسط 
قیمت خرید و فروش یک متر مربع واحد مسکونی در مناطق 
شهری تهران در فروردین سال جاری، ۱۱ میلیون و ۲۷۰ هزار 
تومان بوده است که نسبت به سال گذشته حدود ۱۰۴ درصد 

افزایش داشته است.
بیشترین قیمت معامله شده در منطقه یک و به طور متوسط، 
متری ۲۴ میلیون و ۲۸۰ هزار تومان و کم ترین قیمت معامله، 
متری چهار میلیون و ۸۰۰ هزار تومان در منطقه ۱۸ بوده است. 
افزایش قیمت بر اجاره بها بی تأثیر نبوده و رشد حدود ۲۲ درصدی 
در شهر تهران و حدود ۱۹ درصدی در مناطق شهری کشور را به 

دنبال داشته است.
قیمت گذاری صوری و رفتار سوداگرانه در این بازار و نیز تأثیر 
پول  ارزش  کاهش  و  تورم  نرخ  افزایش  مانند  متغیرهای کلان 
ملی، دلایلی هستند که بازار مسکن را با اختلال مواجه کرده اند. 
ایرناپلاس در گفت وگو با کارشناسان حوزه مسکن، راهکارهای 

مدیریت بازار را جویا شده است.
تا  املاکی ها  شیشه  پشت  از  صوری،  قیمت گذاری 

گوشی های هوشمند
مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک در رابطه 
با قیمت گذاری های صوری و نقش آن در اختلالات به وجود آمده 
در بازار مسکن به خبرنگار ایرناپلاس گفت: پیش از این، بین 
برخی مشاوران املاک قیمت واحدهای مسکونی و ویژگی های 
آن را به صورت برگه هایی در معرض دید قرار می دادند و همین 
باعث می شد مالکان آن محدوده که از قیمت  های پیشنهادی 
خود  واحد  برای  بالاتری  قیمت های  دنبال  به  شده اند،  باخبر 
باشند که البته، اتحادیه مشاوران املاک با همکاری اداره اماکن، 

از این اقدام جلوگیری کرد.
وی ادامه داد: اعتقاد ما این است که ارتباط مشاور املاک نباید 
با یک کاغذ یا یادداشت با مشتری کم شود، چون وظیفه مشاور 
املاک ارتباط با مشتری، ارائه مشاوره و راهنمایی کردن اوست. 
امروزه درج قیمت در اپلیکیشن ها و وب سایت ها همان کارکرد 
برگه های سنتی را دارد و بدون هیچ فعل و انفعالی، قیمت های 
بازار را افزایش می دهد که البته با همکاری دادستانی برای ممنوع 
کردن درج قیمت در این فضا، هیاهو و هیجان بازار تا حدودی 

فروکش کرد.

اپلیکیشن ها قانونمند شوند
وی راه حل عبور از این شرایط را قاعده مند کردن اپلیکیشن ها در 
یک چارچوب قانونمند دانست و گفت: ما تعامل خوبی با اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی داریم و قرار بر این شد که همکاری هایی 
نیز صورت بگیرد. مسئله مهم این است که از عنوان دانش بنیان 
مشاوران  نشود.  سوءاستفاده  آن،  مفید  کارکردهای  وجود  با 
و  می شوند  درجه بندی  صنفی،  نظام  قانون  اساس  بر  املاک 
قانون مشخصی برای فعالیت مشاوران املاک وجود دارد و اگر 
مجموعه ای بخواهد تحت عنوان دانش بنیان یا عناوینی مانند 

دپارتمان مسکن و مانند این تخلف کند، با آن برخورد می کنیم.
امیدواری به ثبات در بازار مسکن

ارزیابی رئیس اتحادیه مشاوران املاک از آینده بازار مسکن، 
امیدوارکننده است. وی با اشاره به تأثیر مثبت دغدغه مسئولان 
نسبت به بخش مسکن گفت: این موضوع تأثیر مثبتی بر بازار 
دارد. تکمیل پروژه های مسکن مهر و نیز طرح مسکن امید و 
نوسازی بافت فرسوده، تحرکات خوبی را در بازار ایجاد کرده اند و 

امیدوارم که در چند ماه آینده، بازار به ثبات برسد.
قلی خسروی با اشاره به تجربه چهار بار جهش قیمت مسکن در 
سال های ۱۳۶۸، ۱۳۸۶، ۱۳۹۱ و ۱۳۹۷ گفت: در سال ۱۳۹۱ 
به دنبال افزایش سه برابری نرخ ارز، قیمت مسکن نیز سه برابر 

افزایش یافت که البته، با وجود عدم ارتباط معنادار این دو مقوله، 
بازار مسکن به دلیل جو روانی ایجاد شده، تحت تأثیر قرار گرفت. 
اما در سال ۱۳۹۲ افزایش قیمت رخ نداد، زیرا قدرت خرید پایین 

آمده بود.
وی ادامه داد: آمارها نشان می دهد در نتیجه افزایش قیمت 
در سال گذشته، حجم معاملات ۳۱ درصد کاهش یافته است و 
اگر قیمت بیش از این بالا برود، شاهد کسادی در بازار مسکن 
خواهیم بود. البته من شرایط فعلی را رکود نمی دانم، زیرا کانال 
معاملات مسکن، بسته نشده، هر چند معاملات به سختی انجام 

می شوند.
راه حل های پادگانی شکست می خورند

تجربه  ما  گفت:  دستوری  راهکارهای  نقد  در  قلی خسروی 
نیز مشاهده  قبل  دولت  در  را  پادگانی  راهکارهای  از  ناموفقی 
کردیم. در آن دوره نیز تعزیرات وارد عمل شد و مقرر شد رشد 
اجاره بها هفت درصد و برای سال بعد ۹ درصد باشد، اما نتیجه 
آن افزایش قیمت و نیز رفتارهای غیرقانونی بود. بهترین راه حل و 
نیز، مهم ترین درخواست ما در حال حاضر این است که مجلس 
شورای اسلامی به مصوبه هیئت وزیران در زمینه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات، ساز و کار قانونی دهد. در این صورت ما 
بازار  هدایت  زمینه  در  پیشرفته  کشورهای  تجربه  از  می توانیم 

مسکن استفاده کنیم و آخرین قیمت معامله شده یک ملک 
به صورت شفاف در دسترس تمام بازیگران این بازار، از جمله 

مالک، خریدار، مؤجر و مستأجر قرار خواهد گرفت.
استقبال از ایجاد شفافیت در معاملات

پیشنهاد مطرح شده توسط رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
برای انتشار و در دسترس بودن اطلاعات قراردادهای املاک را 
با سید کمال الدین شهریاری، عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی در میان گذاشتیم. وی با استقبال از این ایده 
آخرین  بودن  دسترس  در  و  قیمت ها  شفاف سازی  با  گفت: 
قیمت های معامله شده موافق هستم، طراحی چنین سازوکاری 
کمک می کند مردم در هنگام مراجعه به بازار، قرینه هایی در ذهن 
داشته باشند و معاملات با آگاهی بیشتری انجام شود. به نظر 
می رسد می توان این موضوع را بدون مداخله مجلس و با تعامل 
بین وزارت راه و شهرسازی، اتحادیه مشاوران املاک و سازمان 

ثبت اسناد کشور در پیش گرفت.
علت افزایش قیمت ها خارج از بازار مسکن است

شهریاری درباره علل افزایش اجاره بها گفت: علت این افزایش 
قیمت ها در خارج از بازار مسکن است. وقتی پدیده ای مانند تورم 
و ارزش کاهش پول ملی در اقتصاد رخ می دهد و شاخص های 
کلان اقتصاد تغییر می کنند، همه بازارها از جمله بازار مسکن 
تحت تأثیر قرار می گیرد. پس مسئله اصلی را باید در اقتصاد 
کلان کشور دنبال کرد. این عضو کمیسیون عمران مجلس درباره 
قیمت گذاری  گفت:  مسکن  قیمت  و  اجاره بها  کنترل  راهکار 
دستوری، بر خلاف اصول اقتصادی است. عرضه و تقاضاست 
که قیمت ها را تعیین می کند و در شرایط کنونی، راه حل کنترل 

قیمت در بازار مسکن، افزایش تولید و عرضه است.
مدیریت بازار مسکن با حمایت از ساخت  وساز

شهریاری راه حل های کاربردی کنترل بازار مسکن را در افزایش 
عرضه دانست و گفت: سیاست های حمایتی مانند اعطای یارانه 
به تولیدکنندگان واحدهای مسکونی برای اقشار کم درآمد یکی 
از راهکارهای افزایش تولید و عرضه است که به کنترل قیمت ها 
می انجامد و لازم است از تولیدکنندگان مسکن برای اقشار هدف، 

حمایت کرد.
ابزارهای مالیاتی برای عرضه واحدهای خالی

وی اصلاح قوانین برای وارد کردن خانه های خالی به جریان 
معاملات مسکن را از دیگر راهکارها دانست و با تأکید بر اینکه در 
این زمینه، به قوانین دقیق نیاز داریم، گفت: به سازوکار و قوانین 
دقیقی نیاز داریم تا با ابزارهایی مانند مالیات و از طریق ایجاد 
هزینه برای مالکان واحدهای خالی، انگیزه عرضه این واحدها 
در بازار افزایش یابد. قوانین فعلی در این زمینه، نارسا و ناکارآمد 
هستند و علاوه بر این، باید تعریف دقیقی از واحد خالی ارائه 

شود، چرا که در غیر این صورت، قانون به بیراهه خواهد رفت.

از قیمت گذاری صوری تا شرایط اقتصاد کلان

دلایل جهش قیمت ها در بازار مسکن

عضو هیات رییسه کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: برای اینکه بتوانیم قیمت مسکن را متعادل کنیم باید قیمت ها را در 
قالب طرح جامع مسکن ارائه دهیم که بر اساس آن دولت، قیمت مسکن برای هر منطقه را مشخص کند.

عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در خصوص راهکارهای کوتاه مدت و بلند مدت برای کاهش التهاببازار 
مسکن گفت: یکی از مشکلات اساسی که امروز گریبانگیر مردم شده و حدود ۳۰ درصد مشکلات مردم را در بر می گیرد بحث مسکن 

است.
دولت بازار مسکن را رها کرده است

نماینده مردم سنندج، دیواندره و کامیاران در مجلس شورای اسلامی افزود: اجاره خانه ها متاثر از قیمت ساختمان شده است، در کشور 
ما برخلاف اکثر کشورها برنامه خاصی برای تعیین قیمت مسکن وجود ندارد به طور مثال در کشور ترکیه هر سال فقط ۱۰درصد به قیمت 
مسکن اضافه می شود ولی در کشور ما چون دولت بازار مسکن را رها کرده و دلالی هم در این بخش زیاد است شاهد مشکلات زیادی در 

حوزه مسکن هستیم.
دلالان، بازار مسکن را ملتهب می کنند

علوی ادامه داد: وجود دلالانی که هر روز با میل خود قیمت ها را افزایش می دهند التهاب بازار مسکن را افزایش داده است، برای این 
که بتوانیم قیمت مسکن رامتعادل کنیم باید قیمت ها را در قالب طرح جامع مسکن ارائه دهیم که بر اساس آن دولت، قیمت مسکن برای 

هر منطقه را مشخص کند.
 وجود ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد خالی در کشور

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد خالی در کشور داریم که باید برنامه خاصی برای 
این واحدها اندیشیده شود یا باید به فروش برسند و یا اینکه طرح مالیات بر عایدی مسکن را تصویب کنیم.

وی عنوان کرد: اگر بتوانیم طرح مالیات بر عایدی مسکن را تصویب کنیم که بر اساس آن هر فردی که بیش از دو خانه داشته باشد باید 
مالیات آن را به صورت پلکانی پرداخت کند موثرتر است، زیرا سرمایه به بازار مسکن که بازاری غیرمولد است وارد نمی شود.

علوی تاکید کرد: دولت باید واحدهای کوچک با متراژ ۷۰ تا ۱۰۰ متر برای افرادی که قدرت مالی ندارند تا سرپناهی برای خود فراهم کنند 
بسازد که در این صورت عرضه و تقاضا متعادل تر شده و با کاهش تقاضا قیمت مسکن نیز  روند کاهش می یابد.

اجاره بها نباید متاثر از قیمت مسکن باشد
نماینده مردم سنندج، دیواندره و کامیاران در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه اجاره بها نباید متاثر از قیمت مسکن باشد افزود: دولت 

باید طرح های جامع ارائه دهد تا جلوی دلالان که در بازار کارشکنی می کنند گرفته شود.

نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک گفت: یکی از عواملی که در ماههای اخیر در تلقین و رشد قیمت خانه تاثیرگذار 
بود درج قیمت در سایت های مجازی بود که دادستانی مقابل آن ایستاد و امیدواریم این روند ادامه پیدا کند.

»حسام عقبایی« گفت: برخی سایت های مجازی در افزایش نامتعارف قیمت مسکن هم در حوزه فروش و هم در حوزه اجاره 
در ماههای گذشته نقش ایفا کردند و با سوء استفاده از افزایش قیمت مسکن، پیش دستی کرده و به قیمت ها دامن زدند. این 
در حالی بود که هنوز فصل نقل و انتقالات مسکن نرسیده است اما برخی از این سایت ها با سوداگری قصد شلوغ شدن بازار را 

داشتند.
عقبایی ادامه داد: برای مثال فرد ذی نفعی که کارش اجاره داری است قیمت خانه ای که ماهی دو میلیون تومان است را با 

قیمت سه میلیون آگهی می داد و اتوماتیک موج گرانی را در جامعه ترویج می کرد.
وی با اشاره به ورود دادستانی به این موضوع گفت: فعلًا درج قیمت در سایت های مجازی و اپلیکیشن ها ممنوع است و این 
امر باید پایدار بماند چرا که مسکن مثل برنج یا نفت یا طلا یک کالای همگن نیست که بگوییم امروز این قیمت را دارد و فردا باید 

به این قیمت به فروش برسد.
نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک ادامه داد: مسکن یک کالای ناهمگن است. به این معنی که در تهران یا شهرهای 

بزرگ حتی خانه های یک محله در سمت راست یا چپ خیابان با هم تفاوت قیمت دارد.
عقبایی به نقش مشاوران املاک در این شرایط اشاره کرد و گفت: »مشاورین املاک قیمت های واقعی را می گویند و هیچ نقشی 
در افزایش قیمت ها ندارند«. وی با بیان اینکه مشاورین املاک انگیزه ای برای بالا رفتن قیمت ها ندارند و بیشتر نقش مشاوره ای 

دارند گفت: بازار مسکن به دست مالکان است و سایت ها در بازار مسکن با درج قیمت اختلال ایجاد می کنند.
عقبایی با اشاره به گزارش جدید بانک مرکزی و اعلام افت معاملات مسکن شهر تهران  گفت: یکی از عواملی که در ماههای 
اخیر در تلقین و رشد قیمت خانه موثر بود درج قیمت در سایت های مجازی است که دادستانی مقابل آن ایستاده و امیدواریم این 

روند ادامه پیدا کند. خانه مثل طلا نیست که هر روز بگوییم قیمت آن چند است؟
تعداد قراردادهای خرید و فروش مسکن شهر تهران در اردیبهشت ۱۳۹۸ بالغ بر ۱۴ هزار و ۲۱۸ مورد بوده که نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۴۰ درصد کاهش نشان می دهد. این سطح از افت معاملات به آرامش قیمت در بازار منجر شده و به گفته 

واسطه ها، مالکان در دو هفته اخیر دیگر قیمت های پیشنهادی را بالا نبرده اند.
شیب نزولی قیمت ارز، کاهش تنش های سیاسی، افت شدید توان طرف تقاضا و رکود معاملاتی، مهمترین عوامل ایجاد ثبات 

قیمت در بازار مسکن ارزیابی می شود.

عضو هیات رییسه کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد؛

کاهش التهاب بازار مسکن با تعیین سقف قیمت برای مناطق
 نائب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک:

برخورد دادستانی با سایت های مجازی بازار مسکن را آرام کرد

فاطمه مهردادیان 

اقتصاد ایران که طی سال های گذشته متاثر از سیاست های تحریمی با کمبود نقدینگی 
روبه رو شده و افزایش بیکاری به ویژه در میان اقشار تحصیلکرده  به عنوان یکی از چالش 
های اقتصادی که دولتمردان با آن دست و پنجه نرم می کنند  شمرده می شود ، تغییر و 

حرکت از اقتصاد سنتی به سمت اقتصاد جدید یا دیجیتال را ضروری کرده است.
مطالعات مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نشان می دهد با دستمایه قرار دادن 
اقتصاد دیجیتال و راه اندازی کسب و کارهای نوین؛ مشکلات به وجود آمده در حوزه 

بیکاری و کمبود نقدینگی با سرعت بیشتری قابل حل خواهد بود.
 اقتصاد دیجیتال که پایه آن بر فناوری های دیجیتال نظیر شبکه های رایانه ای ،نرم افزار ها 
و فناوری های اطلاعاتی قرار دارد، در مقابل اقتصاد سنتی و منبع محور می تواند تغییرات 

قابل توجهی در حوزه های مختلف کسب و کار ایجاد کند.
اقتصاد دیجیتال چگونه به عمر دلالان وواسطه ها خاتمه می دهد

 کارشناسان معتقدند که اقتصاد دیجیتال می تواند با کاهش هزینه های مبادله ،کمرنگ 
کردن واسطه گری در حوزه های کسب و کار ارتقای شفافیت و افزایش اثربخشی و همچنین 
افزایش قدرت ذی نفعان به ویژه مشتریان در کسب و کارهای مختلف و محوریت یافتن 
فناوری های پیشرفته و دانشی تغییرات اساسی در قاعده ی بازی های اقتصاد سنتی ایجاد 

شده  و روند تولید ثروت را افزایش می یابد.
 و رئیس فراکسیون اقتصاد دیجیتال معتقد است:

اقتصاد دیجیتال و فناوری های آن مدتی است که وارد سیستم اقتصادی کشور شده 
و بزرگترین مراکز ظهور و آن را می توان در خدمات بانکی ،جابجایی و انتقال پول خرید و 
فروش های اینترنتی مشاهده کرد ،در واقع اقتصاد دیجیتال می تواند باز سازی مدل های 
کسب و کار سنتی را در دستور کار قرار داد و با قرار دادن فعالیت های اقتصادی بر شبکه 
های دیجیتالی ،سبک جدیدی از اقتصاد را در کشور مطرح کند که نمونه بارز آن استرس" 
استارتاپ هایی " هستند که اکنون در حوزه ارائه خدمات و کالا برای همگان شناخته شده 

هستند.
استارتاپها مهمترین ابزار کارآفرینی

این نماینده مجلس معتقد است :دیجیتالی شدن این نوع از فعالیت ها از ابعاد مختلفی 
قابل بررسی است که می تواند مهمترین آنها به کارگیری نیروی کار متخصص بدون نیاز به 
مکان فیزیکی عنوان کرد، به این معنا که ایجاد کسب و کار دیجیتالی نظیر استارت آپ ها 
می تواند بدون اختصاص سرمایه قابل توجه ،تولید بر پایه دانش و استفاده از شبکه های 

اینترنتی به اشتغال آفرینی جوانان متخصص منجر شود.
به گفته پوربافرانی مهمترین ابزار توسعه اقتصاد دیجیتال و استفاده کردن از آن در ابعاد 
مختلف نهادینه سازی و تغییر نگرش ها نسبت به دانش دیجیتال و استفاده از رایانه به شکل 

قانونمند و نظارت شده است که باید در دستور کار قانونگذار و دولت قرار گیرد.
 تلفن همراه و شبکه مجازی مهمترین ابزار کسب و کارهای جدید

کارشناسان معتقدند رشد اینترنت و تلفن همراه به عنوان یکی از زیرساخت های اقتصاد 
دیجیتال در کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه به عنوان پتانسیل قابل توجهی به سوی 

اقتصاد دیجیتال مطرح می شود.
توسعه و بکارگیری ابزارهایی مثل تلفن هوشمند و افزایش کاربران اینترنت از آن جهت 
اهمیت دارد که می تواند یکی از مهمترین ابعاد اقتصاد دیجیتال را در اختیار مشتریان 
نهایی با استفاده از پلتفرم هایی که از طرف کسب و کارها در اختیارشان قرار می دهد ، 

رقم بزند
 بر اساس بررسی های به عمل آمده طی سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۰ تعداد مشترکان تلفن 
همراه در روند افزایشی داشته و بیشترین اشتراک در کشورهای منطقه آسیا و اقیانوسیه 
بوده است، اتصال ۲.۸ میلیارد نفری یعنی بیش از یک سوم جمعیت جهان به پلتفرم 
شبکه های اجتماعی ظرفیت ویژه ای برای توسعه اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای نوین 

فراهم می آورد که کشورهای زیادی از آن به عنوان یک پتانسیل بالقوه استفاده می کنند.

تغییر ماهیت مشاغل سنتی بعد دیگر اقتصاد دیجیتال
پلتفرم های دیجیتال و مدل های کسب و کار متنوع در بسیاری از صنایع تجاری و خدماتی 
کاربرد دارند این پلتفرم ها در قالب مصارف گوناگونی مثل تبلیغات اشتراک گذاری آبونمان 

فریمیم )اپلیکیشن رایگان (، معاملات و پرداخت و پرداخت امروز در حال استفاده اند.
 بنابراین می توان گفت که جهان در حال حرکت به سمت دیجیتالی سازی و تغییر روند 
بازار از اقتصاد سنتی به اقتصاد دیجیتال است؛ نکته قابل توجه آن است که به هدف نهایی  
پلتفرم هایی مانند گوگل موجب ظهور کسب و کارهای دیجیتال جدید و همچنین دیجیتال 

سازی کسب و کارهای سنتی می شود.
 اهمیت اقتصاد دیجیتال و حرکت به سمت دیجیتال سازی برای هیچ  شرکتی پنهان نبوده 

و بسیاری از کسب و کارها بر پایه این فناوری در حال شکل گیری است.
هرچند در پیشرانه های اقتصاد دیجیتال می توان از رباتیک، هوش مصنوعی، اینترنت 
اشیا، رایانش ابری و تحلیل کلان داده ها و همینطور پرینترهای سه بعدی نام برد اما نکته 
قابل توجه آن است که باید بررسی کرد ایران به عنوان کشوری در حال توسعه چقدر می 

توانند از مزایای اقتصاد دیجیتال استفاده کند .
کارشناسان اقتصادی معتقدند از بین رفتن برخی از مشاغل با توسعه اقتصاد دیجیتال 
یکی از معایب  آن به شمار می رود مشاغلی نظیر تولید و نشر کتابهای کاغذی در مقابل 
تولید کتاب های دیجیتالی از نمونه آنهاست،هر چند تغییر مدل های کسب و کار سنتی 
بر اساس و تبدیل آنها به شرکت به و دیجیتالی سازی کسب و کار های سنتی از ابعاد دیگر 

این ماجراست.
بلاکچین و ارزهای دیجیتال بستر شفافیت مالی و حذف پولشویی

ارزهای دیجیتال و پول الکترونیکی دیگر مولفه های اقتصاد دیجیتال است که بررسی 
ها نشان می دهد طی سال گذشته ۲.۵میلیارد دلار توسط ایرانی ها  ارز دیجیتال سرمایه 
گذاری شده که نشان دهنده علاقه مندی فعالان اقتصادی به استفاده از ارز های دیجیتالی 

است .
گزارش ها نشان می دهد که کشورهای توسعه یافته از ارزهای دیجیتال به عنوان یک 
ظرفیت ویژه برای از بین بردن پول های کاغذی استفاده کرده اند که گفته می شود که 
کشورهایی نظیر فنلاند هلند سوئد نیز قانون استفاده از ارزهای دیجیتال را به عنوان مقدمه 
حذف پول کاغذی به صورت رسمی تصویب کرده و استفاده از آن را قانونی دانسته اند در 
این کشور ها همه چیز از جمله گاز مسکن و حتی خدمات دندانپزشکی از طریق ارزهای 

دیجیتال محاسبه می شود

سیستم های پرداخت دیجیتال با استفاده از کارت اعتباری پرداخت آنلاین و از طریق 
تلفن همراه و سیستم های مبتنی بر فناوری توزیع مانند "بلاک چین" اشاره می کند، در 
کل پرداخت های دیجیتال باعث تسریع معاملات کاهش اصطکاک و هزینه های معاملات و 
ارائه سود حاصل از بهره وری شده و انگیزه شرکت را برای حضور در تجارت تقویت می کنند.
 کارشناسان معتقدند با این نوع پرداخت بانک ها و بازرگانان از مشکلات و هزینه های 
مالی و غیرمالی پذیرش دستی پرداخت ضبط شمارش ذخیره سازی امنیت تاخیر شفافیت 
ردیابی پرداخت خطر عدم پرداخت تحویل نقدی امنیت دریافت کننده و جابجایی پول به 
دور می مانند آنها همچنین معتقدند به پرداخت های دیجیتال به کشورهای در حال توسعه 
کمک می کند تا چالش های مهم را درباره مورد توجه قرار داده و بازارهای سیاه و پولشویی و 

همچنین  رانت خواری را خاتمه می دهد .
به اعتقاد کارشناسان، پرداخت الکترونیک تا سال ۲۰۱۹ به دلیل افزایش اهمیت و 
استفاده از کیف پول الکترونیک و سایر پرداخت های جایگزین نظیره کیف پول همراه در 

مناطق توسعه یافته افزایش خواهد یافت.
 کارشناسان اقتصادی تصریح می کنند فناوری های توزیع مانند بلاک چین به طور 
چشمگیری برای پرداخت های الکترونیک در آینده مورد استفاده قرار خواهد گرفت این 
فناوری پرداخت آنلاین ایمن را امکان پذیر کرده و استفاده هر دو طرف خریدار و فروشنده از 

آن ارزان تر از پلتفرم های پرداخت متقابل است.
چالش های پیاده سازی اقتصاد دیجیتال در ایران

به  اشاره  مجلسبا  نماینده  و  دیجیتال  اقتصاد  فراکسیون  سخنگوی  پاپی زاده  عباس 
چالش های پیش روی اقتصاد دیجیتال در کشور می گوید :یکی از مهمترین چالش 
هایی که در پیش روی توسعه اقتصاد دیجیتال است، آماده نبودن زیرساخت هایی نظیر 
پهنای باند اینترنت، همچنین نبود سیستم فرهنگ سازی و آموزش به شهروندان از دیگر 

مشکلاتی است که امنیت شبکه را در ایران با چالش روبرو کرده است.
 به گفته این نماینده مجلس رشد اقتصاد دیجیتالی در کشور به علت نبود ارتباط منسجم 
با اقتصاد جهانی از دیگر مشکلاتی است که فرصت های استفاده از بستر دیجیتال را برای 

ایران محدود کرده است.
نماینده دزفول در مجلس شورای اسلامی معتقد است از مهمترین چالش های اقتصاد 
دیجیتال نبود قوانین حقوقی مناسب این نوع تجارت است به طوری که ضرورت دارد 
قوانینی که تجارت الکترونیک را به رسمیت شناخته و بستر فرهنگی لازم را برای تشویق 
افراد به سرمایه گذاری در این حوزه را فراهم کرده و بازگشت سرمایه آنها را تضمین کند در 

دستور کار قرار گیرد.
بررسی های مرکز پژوهش ها نشان می دهد که توسعه اینترنت توانسته تاثیر شگرفی بر 
زندگی شهروندان به جا بگذارد، همچنان که مردم برای کنترل روشنایی آباژورها، تهویه 
مطبوع ،صوتی و تصویری سیستم های امنیتی و لوازم خانگی توانسته اند از اینترنت برای 
مصارف و تجهیزات استفاده کنند که از آن تعبیر به خانه هوشمند شده است ،همچنین 
کارایی منابع مصرف انرژی راحتی و آسودگی برای افراد جوان پیر و معلول و تاثیر آن بر کسب 
و کار و کاهش هزینه های مراقبت های پزشکی در بیمارستانها و نظارت بر فرآیند مصرف 
مواد مخدر ، ماشین های خودران از دیگر مزایای مثبت فناوری است که در بستر فناوری و 

اقتصاد دیجیتال روی داده است.
باید پذیرفت همانگونه که اقتصاد دیجیتال و تحولات فناوران حوزه های مختلف کسب و 
کار نظیر حمل و نقل خرده فروشی و سلامت را مورد تغییر اساسی قرار می دهد، باید موازی 

با آن فعالان سنتی کسب و کار برای مواجه و تطبیق با این تغییرات آماده شوند.
 سیاستگذاران و نهادهای فعال در توسعه زیرساخت های مورد نیاز چه زیرساخت های 

سخت و نرم و چه چه قوانین مورد نیاز آن باید مورد بررسی قرار گیرد.
 تجربه فعالیت کسب و کارهای جدید و ورود بازیگران جدید به فناوری در کشور نیز نشان 
داده است که استفاده از فرصت اقتصاد دیجیتال بدون اندیشیدن تمهیدات لازم و مناسب 
ساختن محیط برگیرنده کسب و کارها مشکلات جدی برای فعالان این کسب و کارهای 

ایجاد خواهد کرد.

ایمان  بررسی می کند؛
آیا اقتصاد دیجیتال نسخه شفا بخش بازار مالی ایران است؟
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شرایط رضا اسدی که نامش برای استقلال مطرح شده است 

لژیونر شدن اولویت هافبک سابق سایپا 
 اسدی در گفت وگوهای مختلف به این موضوع اشاره داشت که هدفش لژیونر شدن 
است و از لیگ ستارگان قطر به عنوان یکی از جدی ترین گزینه های مقصد بعدی او یاد 

می شود. 
در حالی که هنوز بازار نقل وانتقالات تابستانی فوتبال ایران برای لیگ نوزدهم آنچنان 
که باید و شاید گرم نشده و هنوز تیم ها برنامه ریزی کامل و جامعی برای فصل آینده انجام 
نداده اند اما از گوشه و کنار شاهد شنیدن اسم هایی به خصوص برای تیم های بزرگ از 
جمله استقلال و پرسپولیس هستیم که مقصدشان حضور در این دو تیم اعلام می شود.
یکی از این بازیکنان رضا اسدی هافبک میانی گلزن و تاثیرگذار سایپا در فصلی است 
که به اتمام رسید. این بازیکن که در لیگ هجدهم در یک قدمی حضور در اروپا و لیگ 
دانمارک بود به اصرار علی دایی به ایران بازگشت و با این که توانست عملکرد خوبی از 
خودش به جا بگذارد اما این عملکرد مقابل دیدگان کی روش آنقدر چشم نواز نبود که او را 
به تیم ملی ایران دعوت کند. با این حال اسدی که در لیگ هجدهم هم نامش در حوالی 
باشگاه پرسپولیس هم شنیده می شد این فصل بیش از قرمزهای پایتخت نشین نامش 
در لیست ورودی باشگاه استقلال شنیده می شود. هرچند که این تیم به تازگی به دنبال 
معرفی سرمربی فصل بعد خودش است و جدی ترین گزینه آن ها یعنی استراماچونی 
کارش با استقلال به امضای قرارداد نرسیده اما گویا نفر اول باشگاه در نقل وانتقالات فرهاد 
مجیدی است که به مدیران باشگاه لیست داده است. با این همه و با این که رضا اسدی را 
یکی از گزینه های استقلال می دانند و حتی شنیده شد مذاکراتی هم با او داشته اند اما 
گویا این حضور همچنان قطعی نیست و باشگاه نگاه صددرصدی روی این بازیکن ندارد 
تا تکلیف سرمربی فصل بعدشان مشخص شود. هرچند که رضا اسدی در گفت وگوهای 
مختلف به این موضوع اشاره داشت که هدفش لژیونر شدن است و از لیگ ستارگان قطر 
به عنوان یکی از جدی ترین گزینه های مقصد بعدی او یاد می شود. رفتن از فوتبال ایران 
جدی ترین خواسته رضا اسدی است و به همین خاطر مذاکره با باشگاه های ایرانی را در 
اولویت دوم و بعد از مشخص شدن نحوه انتقالش به لیگ ستارگان قطر یا اروپا قرار داده 
است. طبق شنیده ها گویا قرار است به زودی قرارداد برای اسدی فرستاده شود تا در 

صورت نهایی شدن او بتواند به یکی از لژیونرهای ایران تبدیل شود.
 

تابش:برای خبیری متاسفم که فرافکنی می کند

در تهران بیشتر از این مسائل سر ما آمد! 
مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت: ما به خبرنگاران و عکاسان اعلام کرده بودیم که با 
سرویس به ورزشگاه بیایند اما عکاسی که ماشینش آتش گرفت، بدون هماهنگی با ما 

به ورزشگاه آمده بود! 
مسعود تابش که با برنامه سلام صبح بخیر گفت وگو می کرد، در خصوص اتفاقات رخ 
داده در ورزشگاه نقش جهان و اینکه به اتومبیل خبرنگاران و عکاسان آسیب های جدی 
وارد شد، گفت: این حوادث بیرون از ورزشگاه رخ داد. چند نفر از خبرنگاران و عکاسان 
با روابط عمومی باشگاه هماهنگ کردند و حتی برای آنها هتل هم پیش بینی شد. قرار 
بر این بود تا این افراد با خود وسیله نقلیه شخصی نیاورند و با سرویسی که برای آنها 
درنظر گرفته شده بود راهی استادیوم شوند، اما عکاسی که اتومبیلش آتش گرفت بدون 
هماهنگی با ما آمده بود! در مسابقاتی که ازدحام است، راننده ما را به ورزشگاه می آورد 
و بعد برمی گردد. شرایط این بازی هم ویژه بود، هر چند که باید همه چیز بررسی شده 
و مقصران شناخته شوند. تا جایی که من اطلاع دارم حدود ۲۵ نفر هم دستگیر شدند. 

وی در پاسخ به سؤال مجری برنامه که باید باشگاه سپاهان این مسئله را بررسی 
کند یا مقامات قضایی، افزود: باشگاه سپاهان که نمی تواند بررسی کند، بلکه شورای 
تأمین، مقامات قضایی، نیروی انتظامی و... باید این مسائل را بررسی کنند. نمایندگان 

دادستانی هم در استادیوم بودند و همه چیز را رصد کردند.
مدیرعامل باشگاه سپاهان درباره اینکه او تعداد مصدومان را پنج نفر اعلام کرده بود 
اما اورژانس اصفهان تعداد مصدومان را بیش از ۱۴۰ نفر گفته بود، ادامه داد: متأسفانه 
فردی به نام خبیری مصاحبه ای کرد و به تحریف حرف های من پرداخت. من گفتم تا 
جایی که به من اطلاع دادند پنج نفر آسیب دیدند، اما به هر حال مسئولان اورژانس 
باید در این باره نظر بدهند. خبیری برای من اظهار تأسف کرده و من هم برای او متأسف 
هستم که فرافکنی می کند، چرا که او گفته من برای جان انسان ها ارزش قائل نیستم، 

اما باید بگویم که در تهران بیشتر از این مسائل سر ما آمد!

کاظم اولیایی: 

باید به فکر آینده استقلال بود
 مدیرعامل سابق باشگاه استقلال اعلام کرد اختلاف اعضای هیات مدیره به سود این 

باشگاه نخواهد بود. 
از  برخی  علیه  مجیدی  فرهاد  صحبت های  به  استقلال  باشگاه  سابق  مدیرعامل 
پیشکسوت های باشگاه انتقاد دارد. کاظم اولیایی از مربی جوان آبی پوشان می خواهد 
احترام کسوت و سن و سال پیشکسوتان را نگه دارد و درباره آنها با تندی و بی احترامی 

صحبت نکند. 
شرایط استقلال زیاد خوب نیست. قبول دارید؟

الان دیگر نباید در مورد شرایط گذشته استقلال صحبت کرد و باید به فکر آینده بود.
 هنوز مربی استقلال مشخص نشده است.

شاید برای من و شما مشخص نباشد اما آنطور که مسئولان استقلال گفتند انتخاب 
سرمربی در حال بررسی است و به سه نفر رسیده اند که یک نفر از آنها را نهایی می کنند.

چطور به سه نفر رسیده اند که هنوز کمیته فنی آنها را تایید نکرده است؟
این سیستم غلط است و در گذشته هم همین طور بوده که اول مربی را انتخاب 
می کنند و بعد در اختیار هیات مدیره قرار می دهند و من هم بارها به این موضوع 
اعتراض کردم. اول کمیته فنی باید ارزیابی و انتخاب کند و بعد بفرستد برای هیات مدیره 

تا تصمیم گیری کند.
قبول دارید که در هیات مدیره استقلال شکاف به وجود آمده است؟

من در مورد این قضایا اطلاعی ندارم و اگر این قضیه صحیت داشته باشد چیز خوبی 
نیست.

گویا آقای فتحی هیات مدیره را در جریان کارها قرار نمی دهد؟
من عضو هیات مدیره نیستم و این اعضا هم چیزی به من نگفته اند.

فرهاد مجیدی از از پیشکسوتان استقلال انتقاد کرده که از او حمایت نکردند. 
چقدر حرف های مجیدی را قبول دارید؟

فرهاد مجیدی باید حد خودش را بداند و رعایت حق پیشکسوتان را بکند چون آنهایی 
که طرف صحبت های مجیدی هستند از ایشان بزرگترند.

چند تیم اسپانیایی خواستار جذب مدافع 
جوان ایرانی

درخشش سید مجید حسینی در فوتبال ترکیه باعث شده است تا چند تیم خواهان 
جذب این بازیکن شوند. 

به گزارش ایسنا و به نقل از سایت fanatik، سید مجید حسینی مدافع ۲۲ ساله ایرانی 
عملکرد خوبی در تیم ترابزون اسپور ترکیه در این فصل داشت و همین درخشش نیز از 
چشم تیم های دیگر اروپایی دور نمانده است. بعد از پایان فصل جاری رقابت های لیگ 
ترکیه، چند تیم خواهان جذب سید مجید حسینی شدند و پیشنهاد خود را به باشگاه 
ترکیه ای ارائه دادند. ویارئال اسپانیا یکی از تیم های خواهان جذب حسینی است. 
هم چنین تیم های وایادولید، لوانته و لگانس نیز از دیگر تیم هایی هستند که به دنبال 
جذب مجید حسینی هستند. هم چنین این سایت ترکیه ای خبر داد باشگاه ویتسه آرنهم 
هلند نیز تمایل خود را به جذب مجید حسینی ابراز داشته است و باید دید مدافع سابق 
استقلال که در جام جهانی و جام ملت های آسیا نیز برای ایران به میدان رفت در نهایت 
چه تصمیم خواهد گرفت. بندی در قرارداد این بازیکن است که می تواند حضورش را 
برای یک سال دیگر در ترابزون تمدید کند ولی در صورتی که پیشنهاد مالی خوبی برای 

او ارائه شود، امکان رفتن حسینی از لیگ ترکیه وجود دارد.

تداوم درخشش تیم ملی والیبال با شکست چین
تیم ملی والیبال ایران در دومین بازی خود در لیگ ملت های ۲۰۱۹ مقابل چین به 

برتری رسید.
تیم ملی ایران بازی مقابل چین را با ترکیب سعید معروف، امیر غفور، محمد موسوی، 
علی اصغر مجرد، میلاد عبادی پور، پوریا فیاضی و محمدرضا حضرت پور آغاز کرد. 
کولاکوویچ در این بازی از مجرد به جای علی شفیعی در کنار محمد موسوی استفاده 
کرد. بازیکنان چین شروع بهتری نسبت به ایران داشتند و امتیازات اول ست را به خود 
اختصاص دادند ولی تیم ایران اگرچه اشتباهات بیشتری داشت اما با حملات موثرتر  
به جریان بازی برگشتند و در نهایت ۲۵ بر ۲۲ برنده بازی شدند. تیم ایران ۱۹ امتیاز از 
اسپک و ۵ امتیاز از اشتباهات حریف به دست آوردند و چینی ها نیز ۱۰ امتیاز از اسپک 

و ۱۰ امتیاز از اشتباهات ایران به دست آوردند.
 در ست دوم نیز، حمله موثرترین حربه بازیکنان ایران بود و شاگردان رائول لوزانو 
نتوانستند در مقابل اسپک های ملی پوشان ایرانی مقاومت کنند. بازیکنان ایران در پایان 
این ست 33 امتیاز از اسپک، ۲ امتیاز مستقیم از دفاع روی تور، 3 پوئن سرویس و ۱3 
امتیاز از اشتباهات حریف به دست آوردند ولی سهم چین از اسپک تنها ۱7 امتیاز بود. 
آنها 6 امتیاز مستقیم از دفاع روی تور هم کسب کردند. نتیجه ست دوم ۲۵ بر ۱8  به سود 
ایران بود. برترری در ست سوم نیز متعلق به شاگردان کولاکوویچ بود و در نهایت این ست 

با نتیجه ۲۵ بر ۲۱ به سود ایران رقم خورد.
تیم ملی ایران در سومین و آخرین بازی خود از هفته نخست لیگ ملت های والیبال از 

ساعت ۱۲:3۰امروز  به مصاف آلمان می رود.

ورزشی

کارلو آنچلوتی قصد دارد بار دیگر با 
خامس رودیگس همکاری کند.

»کوریره  ایتالیایی  روزنامه 
دل متزوجورنو« چاپ ناپولی با انتشار 
آنچلوتی  کارلو  شد  مدعی  گزارشی 
خامس  با  مجدد  همکاری  دنبال  به 
رودریگس است و در  این راستا حتی 
این  برنامه های  مدیر  مندس،  ژرژ  با 
هافبک کلمبیایی تماس گرفته است. 

رودریگس در دو باشگاه رئال مادرید و بایرن مونیخ سابقه کار با آنچلوتی را دارد.
آئورلیو دلورنتینس، رئیس باشگاه ناپولی با اشاره به اینکه این باشگاه ایتالیایی به 
دنبال تقویت خط حمله خود است، اخیراً در گفت وگو با شبکه تلویزیونی »اسکای 

اسپورت ایتالیا« خبر داد که روز دوشنبه خبری سورپرایزکننده اعلام خواهد کرد.
این هافبک ۲7 ساله که قراراد قرضی دو ساله اش با بایرن مونیخ به پایان رسیده 
در آستانه جدایی از این تیم قرار دارد، به نظر نمی رسد این باشگاه آلمانی بخواهد 
بند قطعی کردن قرارداد خامس را در ازای پرداخت ۴۲ میلیون فعال کند. خامس 
که یک فصل دیگر با باشگاه رئال مادرید قرارداد دارد، ارزشش در بازار نقل وانتقالات 
او در فصل اخیر بوندس لیگا در ۲۰  6۰ میلیون یورو تخمین زده شده است. 
بازی، 7 گل زده و ۴ پاس گل به نام خود ثبت کرد. از باشگاه های منچستریونایتد، 
اتلتیکومادرید و اینتر به عنوان دیگر مشتریان این هافبک کلمبیایی یاد شده است.

 ژروم بواتنگ، مدافع بایرن مونیخ با 
ایتالیا  دو باشگاه سرشناس فرانسه و 

وارد مذاکره خواهد شد.
می شود  گفته  که  بواتنگ  ژروم   
قطعی  مونیخ  بایرن  از  جدایی اش 
جشن  در  حضورش  عدم  با  است، 
جام  مسابقات  در  تیم  این  قهرمانی 
حذفی آلمان به نوعی مهر تأییدی بر 
این ادعا زد. نشریه انگلیسی »سان« 

باشگاه  با دو  آماده مذاکره  باواریایی ها  آلمانی  اکنون گزارش می دهد مدافع 
پاری سن ژرمن و یوونتوس است.

بواتنگ 3۰ ساله که تنها یک فصل دیگر از قراردادش با بایرن مونیخ باقی مانده، 
پس از هشت فصل حضور در این تیم آلمانی می تواند آلیانتس  آره نا را ترک کند. 
پاری سن ژرمن یا یوونتوس می توانند با پرداخت مبلغی در حدود ۱7 میلیون یورو 

این مدافع میانی را از قهرمان آلمان به خدمت بگیرند.
ژروم بواتنگ که سابقه بازی در تیم های هرتابرلین، هامبورگ و منچسترسیتی را 
دارد، در فصل اخیر در ۲۰ بازی بوندس لیگایی برای بایرن مونیخ به میدان رفت و 

دو پاس گل هم برای هم تیمی هایش ساخت.
بواتنگ اما اخیراً در تازه ترین اظهارنظرش احتمال ماندنش در بایرن مونیخ را 

رد نکرد.

 سرمربی سابق نراتزوری پس از اخراج از این 
تیم، پیامی برای هواداران این تیم فرستاد.

از  یکی  در  پیامی  در  اسپالتی  لوچانو 
اینتر  هواداران  با  اجتماعی  شبکه های 
خداحافظی و از رئیس باشگاه استیون ژانگ به 

خاطر حمایت هایش از او قدردانی کرد.
اسپالتی روز پنجشنبه اخراج شد و یک روز 
بعد باشگاه آنتونیو کونته را به عنوان جانشین 
او معرفی کرد. این در حالی بود که اسپالتی دو 

فصل پیاپی سهمیه لیگ قهرمانان را برای نراتزوری کسب کرد.
اسپالتی در پیامش که در آن عکسی از او در کنار استیون ژانگ هم دیده می شود، نوشته 
است: اینکه من تنها کسی بودم که مسئولیت تیم را برعهده می گرفت و بار آن را به دوش 
می کشید، درست نیست چون شما همیشه حضور داشتید! هواداران قوی... تقدیرهای 
قوی. از شما به خاطر ۲ میلیون ۵3۰ هزار و 3۱۱ احساسات تشکر می کنم. بدون توقف.«
عددی که اسپالتی در پیامش به آن اشاره داشت، شکسته شدن رکورد فروش بلیت 
بازی های اینتر در این فصل بود. اسپالتی در ادامه از استیون ژانگ، رئیس باشگاه اینتر 
هم قدردانی کرد و نوشت: رئیس! از تو به خاطر اینکه افتخار مربیگری اینتر را به من دادی، 
تشکر می کنم. ژانگ روز گذشته )جمعه( سرمربی جدید تیم، آنتونیو کونته را به هواداران 
معرفی کرد، روزی که برای اسپالتی روز تلخی بود چون در مراسم خاکسپاری برادرش 

مارچلو شرکت داشت.

 آنچلوتی به دنبال جذب خامس
 برای ناپولی

 بواتنگ با پاری سن ژرمن و یوونتوس 
مذاکره می کند

 پیام اسپالتی برای هواداران اینتر 
پس از اخراج

لذت به قیمت جان روی سکوها

مقصر فاجعه اصفهان کیست؟

فوتبال است یا جنگ؟ قرار است از دیدنش لذت ببریم یا با دیدنش بترسیم؟ 
چیزی نمانده که هنگام پخش مسابقه فوتبال ایرانی، در تلویزیون عبارت "تماشای 
این برنامه برای افراد زیر ۱8 سال ممنوع است" را ببینیم! این واقعیت امروز فوتبال 

ماست.
شد آنچه نباید می شد. پرسپولیس در نیمه نهایی جام حذفی فوتبال به اصفهان 
رفت. پرسپولیس برد و به فینال رسید اما خیلی ها باختند؛ برخی هستی شان را، 

برخی سلامتی شان و برخی کارآمدی و مدیریت شان را.
چه شد که کار به اینجا کشید؟ وقتی در جریان یک مسابقه فوتبال، چشمی 
از حدقه بیرون می آید و سری می شکند، آیا فقط باید به هواداری خرده بگیریم 
که سنگی پرت کرده یا آشوبی به پا کرده یا دیگرانی هم مسئول وضعیت آشفته و 

ناهنجار امروز فوتبال هستند؟
به چند هفته قبل از نیمه نهایی خونین اصفهان برگردیم؛ به روزهایی که لیگ 
برتر هفته های پایانی اش را سپری می کرد. در چند ورزشگاه آشوب به پا شد؛ 
نقش جهان اصفهان، یادگار امام تبریز و آزادی تهران. برخوردی شد؟ نه! کسی 

تنبیه شد؟ هرگز! جریمه ای در نظر گرفته شد؟ کم. ارکان ریز و درشت انضباطی 
و اخلاقی فدراسیون فوتبال به کسی تشری، نیشی یا کنایه ای زدند؟ اگر دیدید 

به ما هم بگویید!
فدراسیون فوتبال دم و دستگاه طویلی برای رسیدگی به این طور مسائل دارد و 
چندین حقوق دان و قاضی دادگستری در آن ها برای اجرای عدالت مشغول اند تا 
وضع فوتبال به اینجا نکشد اما انگار این سیستم عریض و طویل هم کافی نیست!

هر چه مدیران فدراسیون فوتبال – برای ماندن در پست یا نگرانی از تعلیق فوتبال 
ایران – اصرار می کنند که فدراسیون مستقل از دولت است و هیچ نهادی خارج از 
فوتبال حق ندارد در مسائل آن ورود کند، الان چگونه است که این فدراسیون و 
مدیران مستقلش توان برخورد جدی با متخلفان آشکار را ندارند. شاید هم دارند 

ولی نمی خواهند.
باید از عزیزان حقوق دان سئول نشین پرسید که چگونه است که وقتی یک 
بازیکن شلوار گل دار می پوشد، بدون آنی درنگ، محرومش می کنید و تا می توانید 
پرونده اش را سنگین می کنید که اصلًا فرار را بر قرار ترجیح دهد و برود اما درباره 

سنگی که چشمی را درآورده سکوت می کنید؟ آیا پای ارتباط های فراقانونی در 
میان است؟ یا می ترسید با جدی برخورد کردن، کسی از شما ناراحت و دلخور 

شود؟
در  ورزشگاه ها  در  داده  رخ  اخلاقی  فجایع  با  فدراسیون  برخوردهای  درباره 
هفته های پایانی لیگ برتر، ذهن خوش بین می پندارد که فدراسیون فوتبال از 
لکه دار شدن آبرویش نزد هواداران پرشور تیم های بزرگ می ترسد اما ذهن بدبین 
که  دارند  وجود  بانفوذی  آدم های  پنهان  دست های  میان،  این  که  ندارد  شک 

نمی گذارند کار درست انجام شود.
ما نه می خواهیم ساده لوحانه، خوش بین باشیم و نه دوست داریم، غیرمنصفانه 

بدبین شویم اما یکی باید پاسخ درستی به ما بدهد.
از فدراسیون گفتیم و نوشتیم اما آیا وقتی در ورزشگاه بی نظمی رخ می دهد و 
سنگی پرواز می کند و چشمی خونین می شود، فقط فدراسیون مقصر است؟ نقش 
فدراسیون با وضع قوانین درست برای پیشگیری قبل از بازی و صدور احکام جدی 
و درست برای تنبیه خاطیان، بعد از بازی روشن و واضح است و باید پرسید که چرا 
این نقش به درستی ایفا نمی شود اما در هنگام برگزاری بازی، نهادهای دیگری هم 

مسئول اند و نباید از نقش شان غافل شد.
برای آشنایی با این نهاد مسئول و خیلی وقت ها غیر پاسخگو، نگاهی دوباره 
به بازی پرسپولیس و سپاهان در هفته های پایانی لیگ برتر در ورزشگاه آزادی 
بیندازید؛ جایی که برخی از مأموران یگان انتظامی مستقر در ورزشگاه با دخالت بد 
هنگام و نادرست روی سکوی سپاهانی ها به جنجال و آشوب دامن زدند. این مساله 
و نیز ناهماهنگی که معمولًا این نهاد با برگزارکنندگان مسابقات دارند و نتیجه اش 
حضور هزاران هوادار بدون بلیت در ورزشگاه ها می شود، از عوامل ناهنجاری در 

فوتبال ایران است.
شاید بخش بزرگ این مشکل را بشود با آموزش نیروهای انتظامی با اصول کار 
در محیط ورزشی و ورزشگاه های فوتبال به راحتی حل کرد. این کاری است که در 
تمام کشورهای بزرگ صاحب فوتبال رخ داده و مشکلات زیادی را حل کرده است. 
کمی سعه صدر مقامات انتظامی و تلاش و همکاری فدراسیون فوتبال را می طلبد 

تا این مهم به انجام برسد.
افسوس و دریغ که کار فوتبال ایران به اینجا رسیده که باید به هواداران توصیه 
کنیم در ورزشگاه ها مراقب جان و مال خود باشید. پس باید گفت، فدراسیون، 
سازمان لیگ، کمیته اخلاق، کمیته انضباطی، یگان ویژه و حتی رسانه ها و هر که 
مسئول است، باید زودتر کاری کنند. باید تا خدای نکرده کسی جانش را از دست 

نداده، کار درست را انجام دهند.

الله زاده دوست هستم ولی  با فتح  عضو هیات مدیره باشگاه استقلال گفت:من 
همین که او صحبت کرد و گفت اگر من مدیرعامل بودم کی روش را می آوردم او خودش 

یک فشار به مدیریت باشگاه استقلال وارد کرد. 
 کامران منزوی که در برنامه سه کنج شبکه سوم سیما حضور پیدا کرده بود در خصوص 
 B اینکه اگر استقلال با استراماچونی به هر دلیلی به توافق نرسد آیا این باشگاه پلن
دیگری برای مربیگری خواهد داشت یا خیر گفت: بله، باشگاه گزینه دیگری دارد ولی 

اجازه بدهید که اسمی نیاورم چون می ترسم!
وی افزود: گزینه دوم ما هم خارجی است، متاسفانه عنوان شد که ۲ گزینه هیات مدیره 
به یک سرمربی ایرانی رای دادند که چنین چیزی واقعیت ندارد. هدف اول ما انتخاب 
مربی خارجی با هدف قهرمانی بود. باشگاه حتی برنامه سوم و چهارم هم برای انتخاب 
مربی خارجی دارد که اگر استراماچونی جواب منفی دهد به آن گزینه ها فکر خواهیم 

کرد.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال تاکید کرد:اگر این فضاسازی ها نبود خیلی راحت 
می شد برنامه های باشگاه را شرح بدهیم. مثلا می شد بگوییم که گزینه چهارم ما فرهاد 
مجیدی با یک دستیار خارجی بود ولی فضاسازی ها اجازه نمی دهد. گزینه سوم ما مربی 

کروات دووکیچ خواهد بود.
منزوی در خصوص اینکه آیا قلعه نویی شانسی برای هدایت استقلال دارد یا خیر 
گفت:من برای آقای قلعه نویی خیلی احترام قائل هستم ولی نام وی برای برنامه سال 

آینده استقلال با وجودی که پرافتخارترین مربی لیگ است وجود ندارد.
وی در ادامه در خصوص نقل و انتقالات این باشگاه گفت: یکی از نقاط ضعف استقلال 
طی سال های اخیر که اتفاقا شاید از نقاط قوت رقیبش بوده عدم ثبات در ترکیب است. 
متاسفانه هر سال ستاره های زیادی به استقلال آمدند ولی نتوانستند خودشان را نشان 
بدهند و هزینه های سنگینی روی دست باشگاه گذاشتند. خریدهای غیر اقتصادی در 
فوتبال ما و باشگاه استقلال بیداد می کند. مثلا چند مورد صورت گرفته که وقتی من 
جای مدیرعامل نشسته ام خودم را جای او قرار دادم که وقتی سرمربی اصرار دارد آن 
بازیکن را می خواهد در آن صورت من چه کاری باید انجام دهم.حال پشت پرده چه 

اتفاقی افتاده که این بازیکن با آن کیفیت به استقلال آمده نمی دانم.
*برای خارجی های استقلال 40میلیارد هزینه شد! 

منزوی در پاسخ به این سوال که ظاهرا استقلال طی سال های اخیر ۴۰ میلیارد تومان 
پول بازیکنان خارجی داده است گفت: بله! متاسفانه این اتفاق رخ داده است،نه الان، 
بلکه مثلا زمانی گلری از استرالیا آمده و یک دقیقه هم بازی نکرد  ولی حتی روی نیمکت 
هم نمی نشست.یا مثلا بازیکنی آمده که ۱۲ بازی کرده و ۲ گل زده و حالا باید 36۰ هزار 
دلار بگیرد. به همین خاطر است که کمیته فنی تشکیل شد و در مورد آنها بازیکنان هم 

نظر بدهند.
وی در خصوص اینکه چرا قرارداد بازیکنان استقلال به رسانه ها کشید گفت: من از 
آقای سعادتمند رئیس هیات مدیره استقلال تشکر می کنم، او جلسه ای را ۲ روز پیش در 
وزارت ورزش ترتیب داد و من حرفم را صریح زدم. ما قراردادها را ندیده بودیم ولی در رسانه 
ها متوجه قراردادها شدیم. وقتی چنین اتفاقی می افتد یک جای کار ایراد دارد. من از 
آقای فتحی خواهش کردم این قضایا تمام شود. ما ۲۰ سال در استقلال کار کردیم و در 
این باشگاه عقبه داریم. این درست نیست که ما قراردادها را نبینیم ولی سایت ها قرارداد 

بازیکنان را چاپ کنند، این کار بسیار زشت بود، هر کسی این کار را کرده مطمئنا فتحی 
به زودی با وی برخورد خواهد کرد و خبر آن را هم منتشر خواهیم کرد.

منزوی در خصوص اینکه چه کسی قرارداد بازیکنان را لو می دهد و آیا وی از ارکان 
باشگاه بوده یا خیر گفت: این قرارداد در اختیار تعداد محدودی بوده و کار بازیکنان 
نیست. اجازه بدهید در این مورد من ورود نکنم چون قول داده ام در مورد مسائل اجرایی 
ورودی نداشته باشم. عضو هیات مدیره استقلال در مورد نحوه قرارداد بستن ایسما و 
منشا گفت:حقیقت این است که قراردادهای فعلی ما کارشناسی تر از قراردادهای قبلی 
بود. مثلا قرارداد منشا با استقلال نسبت به باشگاه قبلی اش خیلی بهتر بود اما اینکه چرا 
آنها در استقلال جواب نمی دهند به ساختار معیوب بر می گردد. شاید آنها تصور می کنند 

که فوتبال ایران خیلی ساده است.
وی در خصوص اینکه پاتوسی خواستار یک میلیون و دویست هزار دلار شده است 
گفت: نه اینگونه نیست. او تحت قرارداد باشگاه قبلی است و باشگاه استقلال برای 

رضایتنامه وی باید ۲۰۰ هزار دلار بدهد. با خود وی هم باید توافق صورت بگیرد.
منزوی در خصوص اینکه چرا استقلال منشا را از پرسپولیس خرید گفت: خیلی از 
بازیکنان در یک تیمی جواب نمی دهند و در تیم دیگر جواب می دهند. آن زمان هم 
سرمربی خواستار این بازیکن شده بود. مگر زمانی که گرو، نویمایر و بویان آمدند جذب 
این نفرات درست بود؟ برخی ها فکر می کنند ما بغض شخصی داریم ولی ما ۱۰ فاکتور 
را کنار هم می گذاریم چون خریدهای غیر اقتصادی ضرر زیادی به ما زد. وی در خصوص 
اینکه تکلیف شفر چه شد گفت: ۲ روز پیش فتحی گزارشی به هیات مدیره داد و من 
امیدوارم قول فتحی در مورد حل مشکل این مربی با حداقل خسارت عملی شود.چون 
رقم امسال شفر بسیار بالا است و من امیدوارم رقمی که می خواهیم به مربی جدید بدهیم 

از رقم سال گذشته مربی قبل بیشتر نشود.
عضو هیات مدیره استقلال در خصوص شایعه جذب نورافکن و کاوه رضایی گفت:یکی 

از هواداران استقلال پیامک زده بود و تمام اظهار نظرهای مردم در مورد استراماچونی را 
خوانده و به من گفت که 6۵ هزار نفر در مورد وی خوب گفته اند و مثلا چند هزار نفر در 
مورد وی بد گفتند. این علاقه مندی زیاد است و ما هم وامدار این نفرات هستیم اما این 
مسائل ریز است و مدیرعامل باشگاه در جریان آن است. منزوی در خصوص اینکه آیا 
فیلمی که شفر از عدم ورودش به تمرین تهیه کرده مدرک محسوب می شود گفت:در 
ماده ۲7 قانون کار آمده است که اگر شخصی بخواهد طبق قرارداد کارش را انجام دهد 
ولی کارفرما مانع شود او می تواند حقش را بگیرد. کسی که به شفر این راهنمایی را کرده 
بود به او درست گفته بود اما وقتی باشگاه شفر را با نامه رسمی تعلیق کرده است دیگر 

نیازی به این کار و رفتن او به تمرین نبود.
وی تاکید کرد:وقتی شفر به محل تمرین رفت به او گفتند می توانی از روی سکوها 
تمرین را تماشا کنی و جلوی او را نگرفتند ولی او اصرار کرد که من باید ساعت ۱۱:3۰ 
در زمین چمن باشم. بحث ما با آقای ژوزه یکی نیست، آن زمان که شفر می خواست به 

داخل زمین برود مجیدی در حال تمرین دادن تیم بود.
عضو هیات مدیره استقلال با تاکید بر اینکه این موارد را واحد حقوقی باشگاه پیگیری 
می کند گفت: وقتی قرارداد تعلیق می شود یعنی آن شخص تحت قرارداد باشگاه است و 

اجازه بدهید دیگر در این مورد حرفی نزنم تا سند و مردک نشود.
گفت:حتما  فتح الله زاده  زمان  در  استقلال  از  اش  جدایی  دلایل  خصوص  در  وی 
می دانید که من با آقای فتح الله زاده دوست هستم ولی همین که او امروز صحبت کرد و 
گفت اگر من مدیرعامل بودم کی روش را می آوردم او خودش یک فشار به مدیریت باشگاه 
استقلال وارد کرد. در مورد جدایی ام هم باید بگویم در سال 78 یکسری مسائل در مورد 
نقل و انتقالات بود که نباید اتفاق می افتاد. منزوی در پایان گفت: بیایید با هم مهربان 
باشیم، اتفاقاتی در دیدار سپاهان رخ داد که نباید می افتاد. امیدوارم این صحنه های 

دلخراش را دیگر نباید ببینیم. من خواهش می کنم با هم مهربان باشیم.

کامران منزوی:
قلعه نویی  گزینه سرمربیگری استقلال نیست 



7سیاسی یکشنبه - 12 خردادماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4814

نجفی و ماجرای شوک آور قتل

گناه دگران بر تو بخواهند نوشت؟

 ماجرای قتل همسر »محمدعلی نجفی« و سپس حضور وی در پلیس آگاهی برای 
اعتراف گویا فرصتی بود تا گروه ها و جریانات سیاسی مقابل هم و درون خود دست به 

تسویه حساب بزنند.
خبر قتل »میترا استاد« همسر جوان و دوم محمدعلی نجفی که قبل از ظهر روز سه 
شنبه در رسانه ها منتشر شد زمانی روی آخرین درجه شوک قرار گرفت که با حضور 

شهردار اسبق پایتخت در پلیس آگاهی و اعتراف به قتل تکمیل شد.
آنچه بیش از هر چیزی این خبر را حیرت آور می ساخت این بود که وزیر آموزش و 
پرورش دولت های مختلف و یکی از متین ترین و موجه ترین مسوولان سال های دور و 
نزدیک دست به قتل همسر خود زده و آن هم با شلیک پنج گلوله که گویی هر کدام بر 

بخشی از پیکر روانی و عاطفی جامعه فرود آمده است.
نجفی نزد بسیاری از میانسالانِ کنونی حکم کسی را داشت که سال های طولانی 
پشت میز و نیمکت ها بعد از رهبر و رئیس جمهوری بایستی لااقل نام او را به عنوان رئیس 
همه مدیر و معلم ها در ذهن می داشتند و برای خیلی از معلمان بازنشسته هم بهترین 
وزیر بود که می گفتند حقوق آن ها را دوبرابر کرده و اوضاع فرهنگیان در دوره وزارتش 

رنگ و رونقی داشته است.
نجفی که پس از آموزش و پرورش و در دولت اصلاحات به سازمان برنامه و بودجه 
رفت، در دوره سیطره اصولگرایان و احمدی نژادی بر نهادهای انتخابی، توانست به عنوان 
عضو شورای شهر تهران در زمره معدود اصلاح طلبان حاضر در عرصه سیاست قرار گیرد.

انتخاب »حسن روحانی« به ریاست جمهوری در سال 92 بار دیگر باعث شد تا نجفی 
به عنوان نامزد تصدی وزارت آموزش و پرورش راهی مجلس شود. اتهام حضور در فتنه 
88 سبب شد تا با موضع گیری های مخالف و تنها با اختلاف یک رای، نجفی از ورود به 

کابینه یازدهم به عنوان وزیر بازماند.
نجفی چندی بعد به عنوان معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان میراث فرهنگی 
برگزیده شد اما در این سازمان ماندگار نشد. آخرین تصویر از نجفی به عنوان یک مدیر 
بلندپایه، به صحنه پس از استعفایش از شهرداری تهران بازمی گردد که در حال سوار 
شدن بر خودرو و در پاسخ به سوالی در زمینه چرایی کناره گیری گفت »بهتر آن باشد 

که سر دلبران، گفته آید در حدیث دیگران«.
انتشار عکس هایی از نجفی در کنار همسر جوانش در فضای مجازی با شمایلی دور از 
وضع متعارف سیاستمدارانِ پس از انقلاب در کنار گمانه زنی های مربوط به اختلاف نظر 
وی با برخی نهادهای نظامی و امنیتی در دوره کوتاه شهرداری حلقه هایی مبهم اما نازک 
و گذرا را در بسیاری از ذهن ها شکل داد تا اینکه سه شنبه هفته گذشته رویداد قتل نشان 
داد این حلقه ها در واقع زنجیره ای است که در نهایت به افول جایگاه نجفی از یک نامزد 

بالقوه ریاست جمهوری به قاتلی معترف در آگاهی انجامیده است.
این رخداد از زوایای مختلف باعث برانگیختگی افکار عمومی شد و واکنش های 
بسیاری را هم به دنبال داشت. بسیاری نحوه پوشش خبری صدا و سیما در این ماجرا را 
کانون توجه قرار دادند و آن را فرصت طلبیِ صرف برای به تصویر کشیدن صحنه برزمین 

افتادن رقیب از مرکب قلمداد کردند.
زوایای مختلف حقوقی و قضایی پرونده نجفی، حضور نامتعارف خبرنگاران در مراحل 
رسیدگی به این پرونده و پرسشگری از وی، نحوه برخورد پلیس با نجفی که شماری آن 
را 180 درجه متفاوت از سایر شهروندان خواندند، ماجرای فنجان های چای روی میز 
پیش روی شهردار اسبق و طرح موضوع روزه خواری و ... باعث شد تا به سرعت حاشیه 

بر متن ماجرا غلبه یابد.
از سوی دیگر موضوع ارتباط همسر دوم نجفی با نهادهای اطلاعاتی و امنیتی که حتی 
پیش از ماجرای قتل مطرح بود، بسیار پررنگ شد و شهردار اسبق هم پس از اعتراف 
تصریح داشت همسر دومش اطلاعات وی را برای برای نهادهای امنیتی می فرستاده 
است؛ ادعایی که برخی نهادهای اطلاعاتی آن را تکذیب کرده و برخی هم ترجیح دادند 

واکنشی به آن نشان ندهند.
نجفی در جایی از اظهاراتش از »روحیات خاص« میترا استاد سخن گفته که سبب 
ساز مرگش شده و شهردار اسبق را واداشته تا اقدام به تهدید وی کند؛ اقدامی که به گفته 
نجفی هدف نهایی اش قتل نبوده اما در کش و قوس هایی به شلیک گلوله از اسلحه 

انجامیده است.
هر چند در ساعات نخست پس از قتل، انتشار مصاحبه هایی مبنی بر برخوردهای 
فیزیکی نجفی با پسر سیزده ساله میترا استاد در کنار شلیک های پنجگانه سبب تشدید 
جو روانی علیه وی شد اما نکته قابل تاملی که در روزهای گذشته به چشم می خورد این 

بود که طیف وسیعی از واکنش ها، حتی با نجفی همدلانه بود.
این موضوع هرچند سبب شد تا طیفی از فعالان رسانه ای و شبکه های اصلاح طلب 
در فضای مجازی از همان ابتدا با اتهامِ سرپوش گذاشتن بر جنایت و دفاع کورکورانه از 
یکی از شخصیت های برجسته هم خط متهم شوند اما سویه دیگر ماجرا آن بود که 
همدلیِ مورد انتظار با قربانی نیز شکل نگرفت؛ رخدادی که می تواند ریشه در ابهامات 
مربوط به نقش میترا استاد در زندگی سیاسی و شخصی وزیر پیشین آموزش و پرورش 

داشته باشد.
این در حالی بود که شکل تسلیم شدن نجفی به مراجع قانونی، آرامش خاص وی پس 
از اعتراف، مواجهه نامتعارف صدا و سیما با این سوژه خبری، تایید شایعه های مربوط به 
خودکشی نافرجام وی، افزایش گمانه زنی ها درباره درگیری های شهردار سابق با تبعات 
فسادستیزی و اظهاراتی نظیر اینکه استاد به رغم اظهار عشقِ فراوان و اولیه، حتی نجفی 
و خانواده اش را به اسیدپاشی تهدید کرده باعث شد تا در نهایت احساسات منفی علیه 

سیاستمدار مرتکب قتل چندان برانگیخته نشود.
این پرسش بزرگ که چه انگیزه یا تهدیدی پیش روی نجفی باعث شده تا وی به 
سوی همسر دومش و در واقع همه سابقه سیاسی خود شلیک کند، اکنون به اصلی ترین 
موضوعی تبدیل شده که ذهن عموم را به دنبال خود می کشد. همین سوال البته برخی 
از رقبای سیاسی اصلاحات را برآن داشته تا حذف فیزیکی استاد را به رازهای مگوی این 

جریان و حتی مسائل مربوط به دولت ارتباط دهند.
در همین پیوند، برخی رسانه و چهره های تندرو علاوه بر هدف قرار دادن جریان 
اصلاحات و بیان جملاتی چون »مجموعه اصلاحات فقط قاتل کم داشت که آن هم جور 
شد« کوشیدند با یک تیر دو نشان را هدف قرار دهند و دولت را نیز به دلیل حضور چند 
ماهه نجفی زیر ضرب اتهام قتل بگیرند؛ دسته ای که پیشتر حتی عالی ترین مقام اجرایی 

کشور را هدف شائبه سازی درباره مرگ فرزند قرار داده بودند.
تسویه حساب های سیاسی البته تنها محدود به رقبای جریان متبوع نجفی نماند زیرا 
درون جریان اصلاحات نیز برخی اختلافات و مرزهای خود را با شهردار قبلی طی چند 

روز گذشته آشکار ساخته و حتی کوشیدند به نوعی از وی تبری جویند.
در میان این کش و قوس های سیاسی و مباحث حقوقی و پرسش هایی که پیرامون 
»پرستو« یا »گماشته بودن« همسر نجفی مطرح است، این واقعیت کمتر به چشم می 
آید که افول وزیر و شهردار پیشین از جایگاه وزارت تا اعتراف به قتل، بیش از آن که 
ارتباطی مبنایی با سوگیری های سیاسی او برقرار سازد ناشی از فرایندی است که وی در 
درون خود و زندگی شخصی اش پیموده است؛ انتخاب هایی که در گزینش پیرامونیان 
و همراهان، شریک عشق و زندگی و مدیریت ارتباطات خانوادگی و عاطفی صورت داد و 
در نهایت متاثر از خشمِ سایه افکنده بر پیکره اجتماع دستش را به خون آغشته ساخت.

گناه نجفی در ارتکاب به قتل چنان سنگین است که گناهانی دیگر بر وی نوشتن را 
نشاید و به همین شکل، شریک دانستن دیگران در گناه وی به خاطر همکاری یا خط و 

ربط سیاسی نیز در دایره انصاف و اخلاق نیاید.

محسن رفیقدوست: 

 نجفی گرفتار توطئه شده است
محسن رفیقدوست درباره حواشی که برای محمدعلی نجفی رخ داد گفت: به نظرم از 

قبل توطئه ای علیه او ترتیب داده شده بود و ایشان گرفتار آن توطئه شد.
در این میان اما اظهارات محسن رفیقدوست وزیر سپاه دولت میرحسین و رئیس 
اسبق بنیاد مستضعفین قابل توجه است.او در پاسخ به این سوال که شما زمانی عضو 
هیات دولت دوران جنگ بودید و در آن کابینه وزیر دیگری هم حضور داشت به نام 
محمدعلی نجفی. اتفاقات اخیر چقدر برای شما تکان دهنده بود و چه حسی داشتید،او 

گفت: من با ایشان دوست بودم و ایشان را دوست داشتم.
وزیر سپاه دولت دوران جنگ اظهار داشت: ایشان فرد بسیار اخلاقی بودند، به نظرم از 

قبل توطئه ای علیه او ترتیب داده شده بود و ایشان گرفتار آن توطئه شد.
رفیقدوست تاکید کرد: آقای نجفی فردی سلیم النفس، خونسرد و شوخ طبع بود که 
به همه روی خوش نشان می دادند، لذا این حرکت حداقل از نظر من غیر قابل باور است.  

نکتـه

خبــر

یک کارشناس ارشد مسائل راهبردی ابعاد پیمان عدم تعرض 
را برای خبرآنلاین تحلیل و بررسی کرده است.

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان بارها در راستای 
ایجاد سازوکاری برای ارتقای امنیت منطقه، ابتکار »مجمع گفت 
 و گوهای منطقه  ای« در خلیج  فارس را به عربستان و دیگر 
دولت های عربی این منطقه پیشنهاد داده و اخیرا از امکان امضای 
پیمان عدم تعرض سخن به میان آورده است. سید عباس موسوی 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی نیز در نشست خبری خود در این 
باره عنوان کرد:کشورهای عربی حاشیه جنوبی خلیج فارس از 
مهمترین همسایگان ما هستند. ایده ای که مطرح شده، جدید 
نیست و آقای ظریف هم براساس سوابق پیشین که حتی در 
قطعنامه ۵98 هم آمده، آن را مطرح کردند و ایشان قبلا هم 

مجمع گفت وگوهای منطقه ای را مطرح کردند.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: ایران مایل نیست 
در منطقه ای که تنش و سوء تفاهم وجود دارد، باشد و اراده دارد 

تنش ها و سوءتفاهم را کاهش داده و حتی از بین ببرد.
پیشنهاد وزیر خارجه کشورمان با واکنش های بین المللی 
مواجه شد و در نشست مکه نیز میان سران کشورهای عربی 
مطرح شد. در اینباره با دکتر علیرضا اکبری معاون اسبق وزیر 
دفاع در دوره اصلاحات و بنیانگذار موسسه راهبردی تصمیم 

گفتگو کرده ایم که از نظر می گذرانید:
* موضوع پیمان های عدم تعرض ، چه جایگاه و نقشی 

در مناسبات بین المللی داردند؟
 Confidence Building ،»اطمینان ساز مفهوم »ترتیبات 
Measures  یک ترم شناخته شده و جاافتاده در نظام بین المللی 
است.این مفهوم، هم شامل تعهدات یکجانبه دولت ها در فرایند 
یک سازمان بین المللی می شود، و هم شامل اقدامات دسته 
جمعی دولت ها، برای شفاف سازی و آشکار سازی و تادیه تضامین 
امنیتی.ایران در طول حدود سی سال اخیر، به منظور کاهش 
فاصله با همسایگان و قدرتهای مشروع منطقه، چندین بار در 
جهت ایجاد »فرایندهای اطمینان ساز«، بویژه در حوزه امنیتی و 

نظامی، اقداماتی انجام داده است.
* آیا مصادیقی از این اقدامات را می توانید ذکر کنید؟

 بله، از آن جمله، توافقی که در دولت هاشمی رفسنجانی با 
دولت سعودی در حوزه معاضدت انتظامی و امنیتی حاصل شد، 
یا، توافقاتی که در دولت خاتمی در حوزه های دفاعی و نظامی 
با دولت سعودی بانجام رسید،یا، سندهایی که در همان زمان با 

دولت های قطر و کویت امضاء شد.
فراتر از اینها، در مقطع ۷۶ تا 8۴، دولت  جمهوری اسلامی 
ایران در یک اقدام مهم و کم سابقه، مقاوله نامه هایی را با برخی 
دولت های اروپایی، حتی بعض دولت هایی که در جبهه جنوبی 

ناتو قرار دارند، برای تعاملات امنیتی و سخت افزاری انجام داد.
دولت ایران، در آن زمان، حتی تا قلب اروپا برای حصول 

مقاوله نامه های فنی-نظامی پیش رفت!
   * این اقدامات در قالب کدام برنامه یا رویکرد دولت 

جمهوری اسلامی انجام شد؟
مجموعه این فرایندسازی در قالب ابتکار »دیپلماسی دفاعی« 
صورت گرفت،  اصولاً ابتکار فرایند »دیپلماسی دفاعی«، یکی از 

بروندادهای بسیار موثر ایران در آن مقطع بود.  
دیپلماسی دفاعی در زمان دولت خاتمی، و وزارت شمخانی، 
از مهم ترین ابتکارات ایران در عرصه »ترتیبات اطمینان ساز« بود.

تاکید می شود، در همان زمان، یکی از ارکان مهم رویکرد 
بین المللی دفاعی دولت، »کنترل شفافیت« بود!

جریانی در داخل کشور، با استفاده از هر فرصت یا وسیله ای 
تلاش داشتند تا با پذیرش معاهدات آشکار ساز و شفاف کننده، 
دیوارهای اطاق فرمان دفاعی کشور را »شیشه ای« کنند، تا به 

خیال خود، زمینه ادغام کشور را در نظام بین الملل فراهم آورند!
بخش دفاع امّا، با شعار »شفافیت نقطه مقابل بازدارندگی« 
ضمن حراست از بنیه دفاعی کشور، با روند ابتکار »دیپلماسی 

دفاعی«، چند هدف مهم را دنبال کرد؛
نخست آنکه، باب گفتگو و مفاهمه تخصصی را با همسایگان و 

سایر قدرتها و کشورهای مستعد، گشود،
دوم، ترتیبات امنیتی منطقه را ، آنطور که به معادله یا موازنه 
پایدار در منطقه منجر شود، شرح و تبیین نمود. این امر هم 
موجب رفع سوء تفاهمات بسیار شد و هم باعث ایجاد زمینه درک 

متقابل امنیتی با منطقه و قدرتهای شرقی و اروپایی شد،
"بیانیه های  و  فنی-نظامی  مقاوله نامه های  عقد  با  سوم، 
راهبردی"، فرصتهای بسیار مغتنمی برای »اقدامات اطمینان 

ساز« وفق ملاحظات راهبردی کشور، فراهم نمود،
چهارم، زمینه همکاریهای تخصصی، لجستیکی - فنی و 

نظامی را با منطقه و فرامنطقه فراهم نمود.
همه این اقدامات، نوعی »ترتیبات اطمینان ساز « بود که، در 
چارچوب حفظ اصول و منافع ملی صورت گرفت و نتایج بسیار 
درخشان امنینی داشت، منتها، شرایط بدلایل بسیاری متحول و 

دیگرگون شد.
* ایده »معاهده عدم تعرض« که وزارت خارجه اخیرا به 
دولت های منطقه پیشنهاد داد را چگونه ارزیابی می کنید؟

 یک چنین تحرکی، بنظرم، بعنوان یک ژست دیپلماتیک، و 
اعلام آمادگی برای عقد پیمان عدم تعرض، حرکت بدی نیست، 
اما چنین حرکتی مقتضیات و شرایطی دارد. مثل اینست که، 
درست وسط دعوا ، آنهم کسی که دست بالا را دارد، ناگهان 

بگوید، »بیایید تضمین بدهیم با هم دعوا نکنیم«!

به یاد بیاوریم، زمانی ، پیامهایی برای عادی سازی روابط بین 
ایران و امریکا مبادله می شد، آن زمان، یکی از شروطی که از جانب 
طرف ایرانی به طرف امریکایی منتقل شده بود، "عقد یک توافق 
عدم تعرض"، و یا اخذ تضمین عدم تعرض امریکا علیه ایران بود.

یک چنین پیشنهادی ، عمدتاً حاکی از نگرانی یک طرف 
است.

البته که نیت طرف ایرانی در ارائه ایده و پیشنهاد اخیر، خنثی 
کردن روند »ایران هراسی« بوده است، اما،باید دقت کنیم، زمانی 
که ما در منطقه ، بواسطه حضور مستقیم و یا "واسطه ای"، 
دست بالا را داریم، و همین دست بالا، "امتیاز ویژه" ما محسوب 
می شود،ارائه پیشنهاد »پیمان عدم تعرض«، حتی اگر  ضعف ما 
تلقی نشود، دستکم هم توقع طرف مقابل را افزایش می دهد، و هم 

می تواند یک امتیاز خاص ما را، بدون مابه ازاء، بی اثر کند.
فراموش نکنیم ، اگر طرح »پیمان عدم تعرض« در مسیر 
تحقق پیش برود، نخستین خواسته طرفهای مقابل، جمع کردن 
تمام توان مستقیم ایران از سطح منطقه و بازگشت کامل ما به 
مرزهای خود است. ، و ایجاد اطمینان از عدم تداوم پیوندهای 
نظامی-امنیتی ما با هم پیمانهای خود در اقصی نقاط منطقه، از 

آثار دیگر چنین پیمانی خواهد بود.
* رویکرد عربستان و هم پیمانهای منطقه ای ریاض را 
در خصوص پیشنهاد ظریف )راجع به پیمان عدم تعرض( 

چگونه ارزیابی می کنید؟
پیشنهاد پیمان عدم تعرض، از سوی سعودی با تلخی پاسخ 

داده شد.
عربستان برگزاری سه اجلاس »سازمان کنفرانس اسلامی«، 
و »اتحادیه عرب«، و »شورای همکاری خلیج فارس« را در یک 

مانور »ضد قدس«، در هفته آخر ماه رمضان سازمان داد.
خروجی این سه اجلاس ، تمرکز دشمنی و فشار بر ایران بود. 

مساله فلسطین، به شکل فاحشی در محاق ماند.
روحانی از اینکه از شرکت در اجلاس سران کنفرانس اسلامی 
باز ماند، رسماً گله کرد. ایران در سطح مدیرکل وزارت خارجه در 

اجلاس شرکت کرد، و البته از عهده سعودی در انحراف از مساله 
فلسطین برآمد.

همزمان متن مورد نظر سعودی در خصوص شروط آغاز 
مذاکره با ایران، که قطعا در پاسخ به ابتکار ایرانی »پیمان عدم 
تعرض« بود، در اجلاس شورای همکاری، شروط پمپئو را تداعی 

کرد؛
شروط کشورهای خلیج فارس برای مذاکره با ایران موارد زیر 

را در بر داشت:
1. توقف تهدیدات ایران علیه کشورهای منطقه!

2. توقف مداخله ایران در امور منطقه!
۳. پایان دادن به اشغال جزایر سه گانه )ایرانی(!

۴. توقف برنامه هسته ای و موشکی ایران!
۵. توقف حمایت از گروه های افراطی
۶. توقف استفاده از اسم خلیج فارس.

ریاض آغاز مذاکره با ایران را منوط به موافقت تهران با این 
شروط دانست!

در واقع، عربستان سعودی خود، از اعتبار لازم برای عقد چنان 
پیمانی )عدم تعرض( با ایران، برخوردار نیست! وگرنه منتها آرزوی 

ریاض است که همچون پیمانی منعقد شود، زیرا؛
از یکسو ، از بازگشت ایران به مرزهای جغرافیایی خود مطمئن 
می شود، و ، از سوی دیگر، در صورت هرگونه برخورد بین ایران و 

امریکا، ریاض خود را در »حاشیه امن« می داند!
اما، امریکا بدون استفاده از پایگاههای سعودی و بحرین و 
امارات و قطر و کویت و عمان، قادر نخواهد بود که از عهده نبرد 

با ایران، برآید!
پس، ارائه ایده درست، در شرایط و زمان نادرست، بیشتر جنبه 

اتمام حجت دارد...
* پس ، راهکار پیشنهادی شما چیست؟

فرصت دادن به دیپلماسی، در قواره کامل و ترکیب همه ابعاد 
راهبردی آن.پیمان عدم تعرض باید در چارچوب یک برنامه کامل 
و فراگیر و زمانبندی شده سیاست خارجی گنجانده شود. هنگامی 
که فضای مناسبات متلاطم و بلکه متشنج است، گام نخست، 

"به سامان" کردن جوّ حاکم است.
ریشه اختلافات، توان دفاعی ما نیست که بخواهد در فرایند 

عدم تعرض، تحدید شود!
ریشه اختلافات، در غلبه اهداف قدرتهای مداخله گر بیگانه بر 

محیط حاکمیتی کشورهای رقیب ما است!
ابتدا باید از "استقلال نسبی" رای کشورهای منطقه اطمینان 
حاصل کرد. در دولت های هفتم و هشتم، یکبار تجربه شد که، 
ایده »ترتیبات امنیتی مشترک منطقه ای« تحت عنوان »امنیت 
مشارکتی« از طریق دیپلماسی دفاعی، به منطقه عرضه شد، و 
پیشرفتهای بسیار مهمی حاصل شد،دولت های نهم و دهم اما، آن 

فرصتها را به تهدید تبدیل کرد!
بنابراین، هر گونه ایده ای پیرامون »پیمان عدم تعارض« یا 
»مشارکت در ترتیبات امنیتی منطقه« پس از ترک مخاصمه و 
فروکاستن تنش در فضای مناسبات موضوعیت دارد. بنظر بنده 
نخستین گام، تلاش برای ترسیم خطوط حد منافع امنینی 
قدرتهای منطقه و سپس ارائه مدل برای تعامل غیر خصمانه در 
حوزه  منافع متداخل )یا متضاد( است. حتما پیش از رسیدن به 
یک سطح قابل اتکا از درک متقابل امنیتی، طرح ایده امنیت 

مشارکتی یا پیمان عدم تعرض، مانند چیدن میوه نارس است.

یک فعال سیاسی با اشاره به وضعیت فعلی کشور گفت: به هرحال بزرگان باید برخی 
آقایان را نصیحت کنند که رعایت مصالح ملی را بیشتر مدنظر داشته باشند.

محسن مهرعلیزاده در گفت و گو با ایلنا، در پاسخ به سوالی درباره اعمال فشار برخی 
سیاسیون بر دولت گفت: به نظر من مشکلات دو دسته هستند؛ یک دسته از مشکلات 
مربوط به مسائل درازمدت است یعنی ناشی از تصمیمات و اقداماتی است که طی چهار 
دهه اخیر گرفته شده است. این مشکلات به روند تصمیم گیری ها، ساختار اداری کشور 
و تفکرات حاکم بر کشور در مقاطع مختلف برمی گردد که لایه به لایه بر وضعیت فعلی 

اثرگذار بوده است.
* برخی مسائل به دولت امروز هیچ ارتباطی ندارد

این فعال سیاسی اصلاح طلب در بیان مثالی در مورد تاثیر تصمیمات گذشته بر ایجاد 
شرایط فعلی گفت: همه می دانند اگر در زمان فعلی مسائلی از جمله بیکاری و عدم امکان 
تامین شغل وجود دارد، به دلیل سیاست های دهه شصت در جهت فرزندآوری بیشتر 
بوده است. یا اینکه درحوزه خودکفایی گندم و گوشت و چگونگی استفاده آب کشاورزی 
هم مسائل و دلایلی از این دست وجود دارد. برای کشاورزی باید از ۳0 سال پیش کار 
می کردیم که کشاورزی ما از حالت سنتی به مدرن تبدیل شود تا مصرف آب کمتر شود. 

این دست مسائل به دولت امروز هیچ ارتباطی ندارد، باید منصفانه حرف بزنیم.
معاون رئیس دولت اصلاحات خاطرنشان کرد: در عین حال دولت می تواند در وضعیت 
فعلی به کمک قوانین موجود، چیدمان جدیدی بر اساس وضعیت فعلی اقتصادی کشور 
ایجاد کند و در انتخاب نیروها و ساختارها کارهایی انجام دهد که از این دولت توقع است. 

چراکه دولت باید در شرایط موجود هم پاسخگو باشد.
* دیدگاه های سیاسی مجال نمی دهد مُر قانون را عملی کنیم

مهرعلیزاده یادآور شد: اینکه این دو موضوع یعنی مشکلات درازمدت و توانایی دولت 
در حل مسائل فعلی را با هم مخلوط کنیم، صحیح نیست. شاید بیش از ۷0 درصد این 
مسائل ناشی از مشکلات درازمدت و فشارهایی است که آمریکا با تحریم ها بر کشور ما 

اعمال کرده و کمتر از ۳0 درصد آن مواردی است که دولت امروز با همه این مسائل 
نمی تواند به نحو مطلوب کار کند و خود را با ضربه ای که به پیکر اقتصاد کشور می خورد، 

تنظیم کند.
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که چرا نباید در کشور ما نظارت هایی بر نقدها 
و اظهارنظرها وجود داشته باشد که تخریب گری علیه دولت ایجاد نشود؟، گفت: ظاهرا 
نظارت هست یعنی الان قوانین و چارچوب هایی برای ارائه دیدگاه های مختلف از طریق 
روزنامه ها و رسانه های مختلف و حتی افرادی که سخنرانی می کنند، وجود دارد چراکه 
نقد معنا دارد و گاهی بحث تحریک افکار عمومی در میان است. منتها اینکه تا چقدر 
عملی می شود، جای سوال است. مشکل اینجاست که در این نوع مسائل، دیدگاه های 
سیاسی و حزب گرایی ها عمدتا این مجال را نمی دهد که بتوانیم مُر قانون را عملی کنیم.

استاندار پیشین خراسان ادامه داد: به عنوان مثال دادگاه مطبوعات وجود دارد و 
مشخص است که لازم نیست که یک رسانه مساله ای امنیتی را مطرح کند و بعد 
بگوییم این  موارد مطرح شده ضدامنیتی است بلکه در این شرایط ویژه که مشخصا 
همه می دانیم آمریکا حداکثر فشار را بر مسائل اقتصادی آورده  و امید دارد از این راه 
جامعه را به التهاب بکشاند و مردم را بشوراند، اگر رسانه ای همواره به ناامیدی مردم 
بیافزاید، این اقدامی ضدامنیتی  و کارکردن در جهت خواست آمریکا است. این مسائل 
در قوانین ما مشخص است اما اگر برخوردی نمی شود، به دلیل سایه انداختن مسائل 

سیاسی بر آن است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به سوالی در مورد اقدامات برخی نمایندگان 
مبنی بر امتیازگیری از دولت در حوزه های مختلف و ارتباط این اقدامات با انتخابات 
مجلس یازدهم گفت: ارتباط این ها خیلی روشن است؛ چراکه چندماه بعد انتخابات 
است و متاسفانه روند اینگونه است که برخی نمایندگان  احساس می کنند برای 
رای آوری حتما باید ابزارهایی همچون مدیران شهرستانی در اختیارشان باشد یا اینکه 
فکر می کنند باید برای شهرستان خود امتیازگیری کنند تا مردم از این طریق راضی 

شوند به او رای بدهند.
* هیات عالی نظارت بر رفتار نمایندگان باید یک رفتار نماینده را کنترل کند

وی ابراز کرد: برخی این فشارها را اعمال می کنند و همین جا نقطه ای منفی است که 
منافع ملی فدای منافع فردی و شخصی یک فرد تحت عنوان نماینده می شود که برای 
انتخاب شدن و برای چندهزار رای بیشتر، تمام دستاوردها را زیر سوال می برد و تمام 
قدرت و توان یک وزیر را می گیرند که فرد تابع خود را در جای مورد نظر بگذارند. این ها 
فشارهایی است که می آورند و اگر نتوانستند خواسته خود را عملی کنند به هرحال قانون 

این اجازه را داده که نمایندگان بتوانند وزیر را مورد سوال قرار دهند و استیضاح کنند.
استاندار پیشین اصفهان تاکید کرد: این مشکلی است که به شدت با آن مواجهیم و 
شاید دلیل آن هم این است که نماینده ها به صورت فردی اراده می کنند که خود را برای 
ورود به صحن مجلس مطرح کنند. اگر تشکیلات منظم و حزب های قوی وجود داشت 
که احزاب این افراد را بالا می آوردند قطعا افراد با ظرفیت  بالاتری مطرح می شدند و آنگاه 
آن حزب حواسش به سرنوشت و آینده خودش هم بود و درنتیجه نقدها و فشارها در حد 
منطقی و معقول و قانونی متوجه وزرا و دولت می شد چون در آن صورت حزب مقابلش 
هم وجود داشت که می توانست کار آن حزب را نقد کند. اما این ها مشکلاتی است که ما 

در این مقطع از تاریخ خود داریم.
وی در پاسخ به این سوال که گاهی استیضاح به ابزاری برای تهدید وزرا مطرح می شود 
و چرا ما نهادی برای نظارت بر اینگونه اعمال نماینده ها نداریم؟، گفت: نهادی در مجلس 
وجود دارد)هیات عالی نظارت بر رفتار نمایندگان(. این نهاد باید رفتار نماینده را کنترل 
کند. برای این هیات اگر رفتار نماینده به رفتارهای فردی، اخلاقی و امانت داری محدود 
می شود در مقابل می تواند بر این مبنا هم باشد که آیا نماینده کارش را بر اساس آنچه 
که وظیه اش هست، انجام می دهد؟ یا اینکه بر خلاف امنیت عمومی یا مصالح ملی عمل 
می کند؟ اگر اراده باشد و بخش های مختلف به وظیفه خود عمل کنند قطعا می توانند در 

این زمینه  هم اقدام کنند.

علیرضا اکبری: پیشنهاد ظریف بیشتر جنبه اتمام حجت دارد

دیپلماسی دفاعی یا پیمان عدم تعرض؛ کدام یک راهگشاست؟

 محسن مهرعلیزاده :

بزرگان برخی آقایان را نصیحت کنند

محمدرضا خاتمی تاکید کرد: قصه انتخابات سـال 88 یک 
قصه عمومی اسـت. با سرنوشـت همـه، نه فقط افراد سیاسـی 
بلکـه جامعـه گره خورده و با گذشـت 10 سـال صلاح نیسـت 
ایـن قصـه همچنان محـل دعوای بیـن نیروهایی باشـد که در 
داخـل کشـور می خواهند، فعالیت کنند. ایـن قصه باید خاتمه 

کند. پیدا 
سـیدمحمدرضا خاتمـی پـس از برگزاری سـومین جلسـه 
رسـیدگی به اتهاماتش مبنی بر نشـر اکاذیب و تشویش اذهان 
عمومـی با حضـور در جمع خبرنـگاران درباره روند رسـیدگی 
بـه اتهاماتـش در دادگاه گفـت: برای من جالـب بود که صحنه 
دادگاه بـه گونـه ای آرایـش داده شـده بود کـه دادگاه علنی بود 
امـا از قبـل بخـش قابل توجهـی از صندلی ها توسـط برخی از 
دوسـتان پر شـده بـود و دوربین های فیلمبـرداری که احتمالا 

متعلـق بـه خـود دادگاه بـود، از قبل چیده شـده بودند.
* با ماشین حساب وارد دادگاه شده بودیم

وی ادامـه داد: دادگاه عنـوان علنـی داشـت امـا بهتـر از این 
می توانسـت برگزار شـود. آقای رئیس دادگاه بسـیار سعه صدر 
داشـتند و اجـازه می دادنـد دفاعیـات بیـان شـود که ایـن کار 
قابل تقدیر اسـت اما آمـدن خود آقای قطبی رئیس دادسـرای 
فرهنـگ و رسـانه نشـان دهنده آن اسـت کـه دفاعیـات اول ما 
بسـیار موثر بوده اسـت و به قول دوسـتی ما با ماشـین حساب 

وارد دادگاه شـده بودیم.
خاتمـی افـزود: بـر خـلاف آنچـه کـه یـک عـده تصـور 
می کردنـد کـه ما دسـتمان خالی اسـت، دسـتمان پر اسـت و 

دفاعیـات خـود را ادامـه می دهیـم.
* عدم اجازه انتشـار محتویـات دادگاه، علنی بودن 

آن را زیـر سـوال می برد
وی دربـاره اینکـه کیفرخواسـت براسـاس صحبت هـای او 
مبنـی بـر تقلـب در انتخابـات 88 و تقلـب در هشـت میلیون 
رأی تنظیـم شـده اسـت، گفـت: بـرای هشـت میلیـون تقلب 
مسـتندات دقیقی وجود دارد که در بخـش اول و دوم دفاعیات 
خـود ارائـه کرده ام اما هنوز بسـیاری از ابعاد انتخابات سـال 88 
باقی مانده اسـت که بسـیار اهمیت دارد اما همانگونه که بارها 

تاکید کرده ام شـاید در شـرایط فعلی کشـور پرداختـن به این 
موضوعـات به صلاح نباشـد امـا به هر حـال دادگاه تصمیمش 
را گرفتـه اسـت، رسـیدگی کند و ما هم می پذیریـم با توجه به 

اینکـه دادگاه گفته می شـود علنی اسـت.
وی خاطرنشـان کـرد: بـا وجـود اینکـه بارهـا اعـلام شـده 
اسـت کـه دادگاه علنی اسـت اما اجازه انتشـار محتویـات داده 
نمی شـود کـه مقداری علنی بـودن دادگاه را زیر سـوال می برد.

* قصه انتخابات سال ۸۸ یک قصه عمومی است
نایب رئیس اسـبق مجلس شـورای اسـلامی ادامه داد: قصه 
انتخابات سـال 88 یک قصه عمومی اسـت. با سرنوشـت همه، 
نـه فقـط افراد سیاسـی بلکـه جامعه گره خـورده و با گذشـت 
10 سـال صـلاح نیسـت این قصه همچنان محـل دعوای بین 
نیروهایی باشـد که در داخل کشـور می خواهند، فعالیت کنند. 

ایـن قصه باید خاتمـه پیدا کند.
وی ادامه داد: از این لحاظ خوشـحال هسـتم که این فرصت 
بـه کسـانی کـه منتقـد انتخابـات 88 هسـتند، داده می شـود 
تـا دیدگاه هـا و نظراتشـان را بیـان کننـد. معتقدم ایـن دادگاه 
می توانـد ختم دعواهای سـال 88 باشـد به شـرط آنکه انصاف 
در آن رعایت شـود و همچنان در بر پاشـنه لجاجت نچرخد و 

نگوینـد چیـزی که غیـر از ایـن که ما گفته ایم نیسـت.
* سعی می کنم فتنه واقعی را نشان دهم

خاتمـی با بیان اینکه اسـناد و مـدارک متقنی وجـود دارد، 
گفـت: مـن سـعی می کنـم بر ایـن مبنا فتنـه واقعی را نشـان 
دهـم کـه چه چیزی بـوده اسـت. می خواهـم دامن نظـام را از 
موضـوع تقلـب تبرئه کنـم و اگر فرصت شـد در قسـمت های 
بعـدی دفاعیاتـم خواهـم گفـت بایـد بررسـی کنیـم کـه چه 
کسـانی ایـن دام را برای نظام پهن کرده اند بـرای اینکه بزرگان 

ما را بـه اشـتباه انداخته اند.
* بـا عبرت از ایـن دادگاه می توانیم انتخابات بهتری 

را برگزار کنیم
نماینده ششـمین دوره مجلس شـورای اسلامی تاکید کرد: 
انتخابات سـال 88 تمام شـده اسـت و ریاسـت جمهوری آقای 
احمدی نـژاد خـوب یا بد به اتمام رسـیده اسـت. نـه می توانیم 

آن انتخابـات را باطـل کنیـم و نه می توانیم نتایج حاصـل از آن 
را تغییـر دهیـم اما باید این درس عبرتی باشـد بـرای اینکه به 
قانون و آرای مردم پایبند باشـیم و نخواهیم صحنه را مدیریت 

کنیم.
بـه گـزارش ایلنـا، وی تاکیـد کـرد: اگـر این عبـرت گرفته 
شـود جـای امیـدواری اسـت با توجه بـه اینکه انتخابات سـال 
آینده نزدیک اسـت، می توانیم انتخابات بهتری را برگزار کنیم. 
آن چیـزی کـه بـرای مـن در ایـن میـان مهم اسـت، دفـاع از 
حق و حقیقت اسـت و معتقدم حق و حقیقت اسـت که باقی 
می مانـد و اگـر بـه ایـن دو مهـم توجـه کنیم هیچ کـس ضرر 

نخواهـد کرد.
خاتمـی ادامـه داد: آن چیـزی که در این میان بسـیار حائز 
اهمیت اسـت افکار عمومی اسـت و معتقدم در فرصت مناسب 
افکار عمومی را در جریان آن چیزی که در این دادگاه گذشـته 

اسـت، قرار خواهم داد.
* نه دسترسـی به پشـت پـرده ای دارم و نه غیب گو 

و رمال هستم
وی در پاسـخ بـه سـوال خبرنـگار ایلنا مبنی بر اینکه شـما 
در دادگاه اعـداد و ارقامـی را ارائـه کرده اید، آنهـا را از طریق چه 
مجـاری  بـه دسـت آورده ایـد، گفـت: در بخـش اول دفاعیاتـم 
هـم عنـوان کردم؛ مـن ادعایی ندارم و نه دسترسـی به پشـت 
پـرده ای دارم و نـه غیب گـو و رمـال هسـتم. هنگامـی که این 
پرونـده برایم تشـکیل شـد، از اقصـی نقاط کشـور علاقمندان 
و دوسـتان و کسـانی کـه بـه دنبـال ایـن کار بودند، شـواهد و 
مدارکـی را ارسـال کردنـد. هنگامـی که بـه این مـدارک توجه 
کردم، متوجه شـدم همه این ها اسـناد و مدارکی اسـت که در 
رسـانه های رسـمی کشور منتشر شـده و یا گزارشـات مجاری 
قانونی مانند گزارش تفسـیری شـورای نگهبان و یا بیانیه های 
منتشـر شـده از سـوی وزارت کشـور اسـت. من تمامی این ها 
را مبنـا قـرار دادم و اگر شـما هم الان بخواهید آنها را مشـاهده 
کنیـد برایتـان قابل دسترسـی اسـت. البتـه ایـن را بگویم که 
بعضی از این اسـناد از سـال 90 و 91 پاک شـده اسـت که من 
بـه آنها و همچنین پشـت پرده دسترسـی نداشـته ام که بدانم 

واقعـا چـه اتفاقـی افتاده اسـت امـا به نظـرم آنچه که درسـت 
اسـت، من با عدد و رقم منتشـر شـده از سـوی مدارج رسـمی 

توانسـتم ادعای خـودم را به اثبات برسـانم.
نایب رئیس اسـبق مجلس شورای اسـلامی تاکید کرد: این 
هشـت میلیـون حداقـل عددی اسـت که عنـوان می شـود اما 
اگـر واقعا سیسـتمی وجـود داشـت و تحقیق کاملـی به عمل 
می آمـد، مثـلا نمایندگان مجلس، دولـت و وزارت کشـور، آنها 
می تواننـد ایـن کار را انجـام دهنـد و بگوینـد کـه عـدد و رقم 

واقعـی چقدر بوده اسـت.
وی ادامـه داد: عـددی کـه مـن بـه آن رسـیده ام بین هفت 
میلیـون و خرده ای تا هشـت میلیون اسـت و بایـد بگویم برای 
مـن بـا وجود اینکه عـددم را ثابـت می کنم، عدد مهم نیسـت 
بـرای مـن آنچه مهم اسـت این اسـت که نشـان دهـم در این 
انتخابـات چقـدر جفا هم به مـردم و هم به جمهوری اسـلامی 
صـورت گرفتـه اسـت. اگـر دو میلیـون تقلـب هم ثابت شـود 
موضـوع عـدم سـلامت انتخابـات سـال 88 بـه اثبات رسـیده 

است.
* از رئیس دادگاه خواسـتم آقایان جنتی، کدخدایی 

و ..را احضار کنند
خاتمـی گفـت: آن چیـزی که من بـه دسـت آورده ام ظاهر 
امر اسـت مهم قصورهایی اسـت که در انتخابات صورت گرفته 
اسـت. پشـت این پرده چه اتفاقاتی صورت گرفته باید روشـن 

شود.
وی در مـورد اینکه در دادگاه اعلام کرده اسـت تا شـاهدانی 
را احضار کنند، گفت: از محضر رئیس دادگاه خواسـتم اعضای 
شـورای نگهبـان کـه در رأس آنهـا آقایان جنتـی و کدخدایی 
قـرار دارنـد و همچنیـن از مسـئولان وزارت کشـور که حداقل 
سـه نفر هسـتند آقایـان محصولـی، دانشـجو و شـریفی راد را 
احضار کنند. همچنین یکسـری مسـئولان اسـتانی و استاندار 
را بخواهنـد و بالاخـره شـخصیت هایی همچون آقای محسـن 
رضایـی، آقـای قالیباف، آقای شـمخانی، آقای علـی لاریجانی، 
آقـای پورمحمـدی و آقای علی مطهـری را که من به اسـناد و 

مـدارک آنها اسـتناد کـرده ام را بـه دادگاه احضار کنند.

روایت محمدرضا خاتمی از جزئیات دادگاهش:

این دادگاه می تواند ختم دعواهای سال ۸۸ باشد
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اى على ! با خانواده و همسایگانت و كسانى كه با آنان 

معاشرت و همنشینى دارى ، خوش اخلاق باش تا نزد 

خداوند ، در درجات بلند ، نوشته شوى ] و قرار گیرى[ .
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نامحـرمانه

دریـچه

حـوادث

هشدار پلیس فتا در خصوص جمع آوری »فطریه«
رئیس اداره پیشگیری مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا ناجا با اشاره به جمع 
آوری فطریه در سال های اخیر از طریق فضای مجازی گفت: متاسفانه فضای مجازی شگردی جدید 
برای مجرمان است که از هر فرصتی سوءاستفاده می کنند.سرهنگ مهدی شکیب با اشاره به روز های 
پایانی ماه مبارک رمضان و فرارسیدن عید سعید فطر و آرزوی قبولی طاعات و عبادات هموطنان اظهار 
داشت: متاسفانه در برخی مواقع شاهد هستیم مجرمان سایبری با شگردی جدید اقدام به جمع آوری 
فطریه، نذورات و کمک های مردمی می کنند و شهروندان را از این طرق به دام می اندازند.وی ادامه داد: 
برخی از افراد سودجو با سوءاستفاده از حسن نیت و اعتماد کاربران اقدام به برپایی سایت ها، کانال ها، 
گروه ها و اپلیکیشن موسسات جعلی و غیر مجاز کرده اند و با انجام تبلیغات گسترده در فضای مجازی 
و به خصوص شبکه های اجتماعی اقدام به دریافت وجوهات مردمی می کنند که پشت پرده این جمع 
آوری دروغ بوده و به هیچ عنوان به دست نیازمندان واقعی نمی رسد و در برخی مواقع شهروندان به 
درگاه های فیشینگ بانکی هدایت می شوند و اطلاعات بانکی آن ها به سرقت می رود. وی خطاب به 
هموطنان تاکید کرد: اگر قصد دارید فطریه یا کفاره روزه خود را از طریق فضای مجازی پرداخت کنید، 
می توانید آن را از طریق شرکت ها و موسسات مجاز و شناخته شده در کشور که توسط رسانه های 
جمعی )رادیو، تلویزیون و ...( اقدام به اعلام شماره حساب های رسمی می کنند، پرداخت کنید و از واریز 

فطریه یا کفاره روزه خود به حساب های نامعتبر و شخصی افراد خودداری کنید.

چند درصد ایرانی ها سیگاری هستند؟
غلامرضا حیدری،رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، با اشاره به آمار مصرف دخانیات در کشور، گفت: بر اساس نتایج مطالعات صورت گرفته حدود 
۱۲ درصد کل جامعه مصرف سیگار دارند که اگر مصرف قلیان را نیز به آن اضافه کنیم، این آمار به حدود 
۲۰ درصد می رسد.به گفته وی، آمار مصرف سیگار در خانم ها و آقایان متفاوت است. به طوری که در 
حدود ۲۰ درصد آقایان و ۲ تا ۳ درصد خانم ها مصرف روزانه سیگار دارند که در مجموع حدود ۱۱ یا ۱۲ 
درصد افراد بالای ۱۵ سال جامعه را تشکیل می دهد.رئیس مرکز تحقیقات پیشگیری و کنترل دخانیات 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به مصرف دخانیات به عنوان اولین علت قابل پیشگیری از 
مرگ و میر در دنیا گفت: با مصرف دخانیات حدود ۴هزار ماده سمی وارد بدن شده و تمامی ارگان های 
بدن دچار بیماری می شوند.حیدری در ادامه به آمار بالای مصرف قلیان در خانم ها و آقایان اشاره کرد 
و افزود: در حدود ۳۰ درصد خانم ها و ۳۵ درصد آقایان را شامل می شود و با توجه به بیماری زایی 
سنگین تر و مشکلات ریوی ناشی از مصرف قلیان تاکید کرد که برنامه های کنترل دخانیات باید درمورد 

سیگار و قلیان انجام پذیرد.

هشدار وزارت بهداشت درباره »تب کریمه کنگو«
رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت ضمن هشدار نسبت به بروز موارد بیماری 
تب کریمه کنگو در فصل گرما و تاکید بر لزوم رعایت موارد بهداشتی جهت جلوگیری از انتقال بیماری، 
گفت: از ابتدای امسال تا کنون ۱۲ نفر به این بیماری مبتلا شده و متاسفانه دو تن از آن ها نیز جان 
باخته اند.دکتر محمدمهدی گویا ، با اشاره به کاهش ۵۰ درصدی آمار ابتلا به بیماری تب کریمه کنگو تا 
این مقطع زمانی در سال جاری و نسبت به سال گذشته، گفت: از ابتدای امسال ۱۲ نفر به این بیماری 
دچار شده اند که از این تعداد دو نفر فوت کرده اند؛ البته این به هیچ عنوان نشان دهنده این نیست که 
بتوانیم بگوییم موارد ابتلا به بیماری تا پایان سال نیز کمتر از سال گذشته خواهد بود.وی تاکید کرد: از 
آنجا که ابتلا به این بیماری در فصول گرم سال بیشتر اتفاق می افتد، پایان تابستان آمار دقیق تری از ابتلا 

به این بیماری را خواهیم داشت.

شورای نگهبان لایحه تابعیت فرزندان زنان ایرانی تأیید کرد 
سخنگوی شورای نگهبان از تأیید لایحه تابعیت فرزندان زنان ایرانی توسط این شورا خبر داد.

عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در گفت وگویی از تأیید مصوبه مجلس درباره لایحه 
تابعیت فرزندان زنان ایرانی در این شورا خبر داد و گفت: این لایحه در جلسات متعدد شورای نگهبان 
از حیث مطابقت با شرع و قانون اساسی مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت که در نهایت اعضا شورا با 

کلیات آن موافقت کردند.

رئیس پلیس تهران: عذرخواهی می کنیم
 فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: ما برخی از انتقادات در پرونده آقای نجفی را می پذیریم و رد 
نمی کنیم، ممکن است مأموران ما نیز اشتباهاتی داشته باشند و اگر مردم احساس می کنند که ما 
اشتباهی کردیم، عذرخواهی می کنیم.سردار حسین رحیمی درباره حواشی به وجود آمده از نوع برخورد 
پلیس با محمد علی نجفی در پلیس آگاهی تهران بزرگ، گفت: زمانیکه از آقای نجفی فیلم گرفته شد 
مربوط به موقعی بود که وی به پلیس آگاهی منتقل شد و بازجویی های مقدماتی از آقای نجفی در 

حال انجام بود.

یادداشت های شهر سیل زده/ 24
محمد خامه یار

حالا پس از لایروبی خانه ها و دیگر اماکن عمومی، وقت شست و شو ی خانه ها فرا رسیده است. 
برای دیدار با مردم و نیروهای جهادی به اتفاق جمعی از دوستان وارد خانه ای در خیابان رسالت می 
شوم. خانه ای مثل دیگر خانه های شهر در یکی از کوچه ها که به تازگی   لایروبی شده است. نیروهای 
جهادی در حال شست و شوی وسایل خانه ها هستند اما هیچ یک از وسایل قابلیت آن را ندارد تا مورد 
استفاده قرار بگیرد. وسایلی مثل یخچال، تلویزیون و کولر و اجاق گاز که مشخص است چند روزی که در 
گل و لای فرو رفته بود چه بلایی بر سر آنها آمده است. حالا فرش، تخت و کمد و لباس جای خود دارد.

خانه ای که در آن قرار دارم متعلق به مرد میانسالی با دست های پینه بسته است. مرد خودش هم 
آستین بالا زده و دوشاش بچه ها در تلاش است. وقتی با او سلام و علیک می کنم، به گرمی پاسخ می 
دهد وقتی به او می گویم خدا کمکتون کنه پدر جون... ناخودآگاه بغض گلویش می شکند و با گریه 

می گوید: این دسترنج پنجاه ساله منه...  پسر دارم... دختر بزرگ دارم... نمی دونم چه کار باید بکنم...
بوی نم و رطوبت نفسم را بند می آورد و امکان توقف طولانی را از من می گیرد اما قرار است اهل 
خانه به این خانه برگردند و زندگی روز مره خود را دوباره از سر بگیرند...شست و شوی دیوارها با این 
کارواش ها دردی را دوا نمی کند. باید زمان بگذرد، گچ دیوار خانه ها را تراشید و نم و رطوبت آن خشک 
شود و دوباره کاری اساسی و پایدار کرد ولی با کدام پول و سرمایه؟ صاحبان چنین خانه هایی تا کی باید 
چادرنشین باشند و یا در خانه دیگران به سر ببرند؟می خواهم خداحافظی کنم و به دیگر خانه و بچه ها 
سر بزنم اما در نگاه مرد صاحب خانه صدها حرف نهفته است... نگاهی برای یاری رساندن... نگاهی برای 

بازگشت به ساحل آرام زندگی پس از امواج سهمگین روزی همه چیز را با خود برد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری باند جعل اسناد و پلاک خودرو در قم
فرمانده انتظامی قم از دستگیری باند جعل اسناد و پلاک خودرو در استان خبر داد و گفت: در این 

رابطه ۹ نفر دستگیر شدند.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: ماموران کلانتری ۲۲ پردیسان قم حین گشت زنی در سطح 
حوزه استحفاظی به یک دستگاه خودروی مزدا ۳ مشکوک و آن را متوقف می کنند.وی افزود: راننده 
خودروی موصوف بلافاصله پس از مشاهده ماموران از خودرو پیاده شده و به داخل منزلی در همان 
حوالی وارد می شود.وی در ادامه همچنین از کشف یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال کالای قاچاق در 
شهر قم خبر داد و گفت: با دریافت خبری مبنی بر بارگیری ۲ دستگاه خودرو توسط چند نفر به صورت 
مشکوک، بلافاصله ماموران انتظامی وارد عمل شده و در محل حاضر شدند.وی افزود: ماموران مشاهده 
کردند ۶ نفر در حال بارگیری کالا به داخل ۲ دستگاه خورو وانت نیسان و پژو هستند که با بررسی کالاها 
و عدم ارائه مدارک از سوی متهمان، قاچاق بودن کالاها محرز شد.وی ادامه داد: در این رابطه ۶ متهم 
دستگیر و یک تن مغز فندق خارجی با برند کشور ترکیه و ۲ هزار عدد لنت ترمز موتورسیکلت NS به 

ارزش تقریبی یگ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال و همچنین ۳۱ گرم تریاک کشف شد

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف حدود ۵ کیلوگرم هرویین در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از از کشف حدود ۵ کیلوگرم هرویین در شهر قم خبر داد.سرهنگ" 
مرادحسین جعفریان" اظهار داشت: در اجرای طرح مبارزه با عوامل اصلی خرده فروش و توزیع کنندگان 
مواد مخدر، ماموران کلانتری ۲۰ فاطمی از فعالیت یک نفر در امر نگهداری و خرده فروشی مواد مخدر 
از نوع هرویین مطلع می شوند.وی افزود: ماموران این کلانتری با حصول اطمینان از صحت خبر، متهم 
را دستگیر و با اخذ دستور قضائی از منزل وی بازرسی کردند که در نتیجه حدود ۵ کیلو گرم مواد مخدر 

از نوع هرویین کشف شد.
فرمانده انتظامی شهرستان قم از شهروندان درخواست کرد تا ضمن همکاری و همیاری در صورت 
مشاهده فروش و توزیع مواد مخدر و ارتکاب هر گونه تخلف، موارد را از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند.

خنده تلخ من ازگریه غم انگیزتراست!کاریکاتور

محمد على رجبى

استاندار قم :

شیوه بهره برداری از 
دریاچه نمک باید مشخص شود

استاندار قم گفت: دریاچه نمک یکی از ظرفیت های اقتصادی استان 
است اما هنوز نحوه بهره برداری از آن مشخص نیست، با طرح های مطالعاتی 
باید شیوه بهره برداری از این دریاچه در حوزه های گردشگری و معدنی 

مشخص شود.
بهرام سرمست روز شنبه در دومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی در سالن امام جواد )ع( استانداری افزود: در زمینه طرح بهره برداری 
از دریاچه نمک سازمان صمت قم محور بوده و اداره کل حفاظت محیط 
زیست و منابع طبیعی نیز به عنوان دستگاه همکار با این سازمان همکاری 
خواهند کرد.وی ابراز کرد: در زمینه بهره برداری از دریاچه نمک نگرش 
سیستمی در سطح استان وجود نداشته و هر دستگاهی صرفاً به دنبال 
اهداف خاص خود بوده و دید جامعی نسبت به شیوه و شکل بهره برداری 
از آن وجود ندارد.وی افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت به تنهایی 
نمی تواند مجری مطالعات جامع دریاچه نمک باشد بلکه مطالعات باید 
توسط دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی پیگیری و دنبال شود.دریاچه نمک در 
ناحیه شرقی قم و در حد فاصل سه استان قم، سمنان و اصفهان قرار گرفته 
و بزرگ ترین دریاچه فصلی و فراشورکشور است که حدود ۲۰۰ هزار هکتار 
وسعت داشته و یک سوم آن در محدوده جغرافیایی قم قرار گرفته است.این 
دریاچه دارای ساختار زمین شناختی کم نظیر شامل پوسته نمکی و حاشیه 
باتلاقی است که در سال های اخیر به دلیل خشکسالی و تخصیص نیافتن 
حقابه آن به یکی از کانون های فعال ریزگردها در منطقه تبدیل شده است.

سرمست همچنین با اشاره به آخرین تصمیم های استانی در رابطه با فرودگاه 
قم نیز گفت: این فرودگاه از پروژه های اقتصاد مقاومتی استان در سال ۹۸ 

خارج شده و در ردیف پروژه های مهم و خاص استان قرار گرفته است.

شهردار قم خبر داد

راه اندازی مترو قم تا پایان شهریور ۹۹
شهردار قم گفت: در این نشست مقرر شد که رقم ریالی پروژه مونوریل 
تامین و همچنین همانند پروژه مترو در قرارداد پیمانکار بازنگری قیمتی 

صورت گیرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به نشست بررسی مسائل و 
مشکلات تکمیل مترو و مونوریل قم  با حضور دکتر علی لاریجانی رییس 
مجلس شورای اسلامی، احمد امیرآبادی فراهانی و مجتبی ذوالنوری 
نمایندگان استان قم در مجلس سردار سعید محمد فرمانده قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء و نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه و دولت.با بیان 
اینکه مقرر شده بود که برخی از قیمت های پروژه به شورای عالی فنی 
سازمان برنامه و بودجه ارسال شود تا در این شورا بازنگری مورد نظر صورت 
گیرد، افزود: شورای عالی فنی در سال ۹۶ تصمیم گرفت که به صورت 
ثابت حدود ۲۵۰ میلیارد به این پروژه منابع تخصیص دهد در حالی که 
درخواست ما این بود که قرارداد فهرست شود و تغییر قیمت ها هرساله در 
آن لحاظ و تعدیل مورد نیاز انجام شود، چرا که طی این سال ها تغییر قیمت 

ارز و نرخ تورم وجود داشته و براین اساس باید تعدیل قیمت انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه قرار بود فاز نخست مترو قم که حدود ۵٫۲ کیلومتر 
است در پایان سال ۹۷ راه اندازی شود، ادامه داد: پیمانکار قرارداد که قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء است با نوع قرارداد ارائه شده موافق نبود، چرا که با 

اجرای آن حدود ۱۳۰ میلیارد تومان ضرر می کرد.
سقائیان نژاد با بیان اینکه در نامه ای به شورای عالی فنی سازمان برنامه 
و بودجه تاکید شد که معطل ماندن پروژه مترو قم سبب افزایش قیمت ها 
می شود، تاکید کرد: در همین راستا عنوان شد که هر کیلومتر مترو قم ۱۰۳ 
میلیارد تومان و هر کیلومتر مترو مشهد ۲۰۸ میلیارد تومان است در حالی 

که هر دو مترو هستند و هیچ تفاوتی با یکدیگر ندارند.
شهردار قم افزود: دراین نشست این مشکلات مرتفع و همچنین مقرر 
شد در قرارداد بازنگری لازم صورت گیرد تا در پایان شهریور ۹۹ مترو قم 

راه اندازی شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

۹ پروژه اقتصاد مقاومتی برای بهسازی 
اطراف حرم مطهر اجرا می شود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: ۹ پروژه اقتصاد 
مقاومتی برای بهسازی و ساماندهی اطراف حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( انتخاب و اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان نیز به عنوان پشتیبان 

اجرای طرح های ساماندهی در نظر گرفته شده است.
محسن بهشتی روز شنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
در سالن جلسات امام جواد )ع( ادامه داد: در اطراف حرم مطهر برخی نا 
بسامانی های شهری وجود داشته که بهسازی و زیباسازی آن ها در دستور 
کار مسئولان استان قرار گرفته است.وی افزود: برای بهسازی اطراف حرم 
مطهر جلسات مختلفی با مدیران ارشد استانی و تولیت آستان مقدس 
برگزار و نسبت به ساماندهی بافت ناکارآمد آمد اتفاق نظر جمعی شکل 

گرفته است.
بهشتی اضافه کرد: ساماندهی میدان آستانه، خیابان ارم، شیخان، فازهای 
۴ و ۵ پروژه عمار یاسر و بهسازی ضلع جنوبی و شرقی حرم مطهر در 
طرح بهسازی اطراف حرم مطهر پیش بینی شده است.معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم با اشاره به برنامه استان در ساماندهی محورهای اطراف 
حرم مطهر گفت: چهارراه بازار تا میدان شهدا به مساحت ۶ هکتار در دستور 

کار استان در زمینه بهسازی اطراف حرم مطهر قرار گرفته است.
وی همچنین تأکید کرد: آماده سازی اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان برای 
آغاز طرح های ساماندهی و بهسازی اطراف حرم مطهر و انتقال کسبه و 

ساکنان مناطق درگیر به پردیسان باید هرچه زودتر آغاز شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبرداد

طراحی ۵۵۰ رویداد 
فرهنگ شهروندی تا پایان سال

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از طراحی ۵۵۰ رویداد 
فرهنگ شهروندی تا پایان سال خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی در جلسه مشترک با مدیران سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم، با بیان اینکه سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
برنامه های خود را با محوریت نهادهای مردمی و گروه های فرهنگی 
برگزار می کند اظهار کرد: ما تاکید داریم که گروه های متخصص فرهنگی 

فعالیت های محوری شهر را سامان دهند.
وی با بیان اینکه ۵۵۰ رویداد تا پایان سال در حوزه فرهنگ شهروندی 
طراحی کرده ایم گفت: این پروژه ها با مجموعه های فرهنگی و سازمان های 

مردم نهاد اجرایی خواهد شد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه در 
نیمه نخست سال که هوا مطلوب تر است بوستان ها را به دید فرهنگ سرا 
می بینیم خاطرنشان کرد: تلاش داریم با محوریت بوستان ها خدمات 
فرهنگی را به طور مستقیم به مردم ارائه کنیم، البته مشکلاتی وجود دارد 

که به مرور پیگیر حل آنها هستیم.
وی با اشاره به ضرورت همکاری نهادهای داخل شهرداری برای توسعه 
فعالیت های فرهنگ شهروندی بیان کرد: با همکاری سازمان های شهرداری 
می توان بستری برای ارائه آموزش های مطلوب در حوزه فرهنگ شهروندی 

فراهم کرد.

اخبــار

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
فرهنگی  جشنواره  گفت:  قم  استان 
فروشگاه و فروشنده برتر ۱۴ تیرماه در 
سالروز ولادت حضرت معصومه)س( با 
معرفی فروشگاه ها و فروشنده های برتر 

استان برگزار می شود.
کاشانی   حسینی  موسی  سید 
پیش از ظهر دیروز در نشست خبری 
»جشنواره فرهنگی فروشنده و فروشگاه 
کل  اداره  جلسات  سالن  در  که  برتر« 
قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
جشنواره  :این  اظهارداشت  شد  برگزار 
فرهنگی با شاخص های توسعه فرهنگ 
کالای  از  حمایت  و  حجاب  و  عفاف 
تبلیغات  مداری،  مشتری  ایرانی، 
فرهنگی، چیدمان و خلاقیت و نوآوری 

نام  قیمت،  در  انصاف  فروشگاهی، 
مناسب و زیبا برگزار می شود.

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم گفت: باید مردم را دخیل کرد 
با  بدانیم کدام فروشنده و فروشگاه  تا 
شاخص های اعلام شده برتر هستند؛ در 
بازخورد اولیه طرح پیامک هایی زیادی 
مردم،  معرفی  از  پس  و  رسیده  ما  به 
توسط مجموعه ای از اداره راستی آزمایی 
و ارزیابی انجام می شود که مجری اصلی 

کار انجمن تبلیغات استان است.
حسینی کاشانی بیان کرد: ۲۰ تا ۳۰ 
فروشگاه در اختتامیه جشنواره معرفی 
می شوند و در هر شاخصی سه فروشگاه 
معرفی می شود که یک فروشگاه نشان 
جشنواره و دو فروشگاه دیگر به عنوان 

برتر معرفی می شوند.
کمک  با  باید  اینکه  بیان  با  وی 
اصحاب رسانه این جریان سازی صورت 
این  بازخورد خوب  اضافه کرد:  بگیرد، 
تا مردم را در  جشنواره باعث می شود 
سایر برنامه های فرهنگی سهیم کنیم و 
به مردمی که مشارکت می کنند به قید 
قرعه در مراسم اختتامیه جوایزی اهدا 

می شود.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
همشهریان  کرد:  بیان  قم  استان 
خود  نظرات  تیرماه  دهم  تا  می توانند 
ولادت  تیرماه  که ۱۴  کنند  ارسال  را 
حضرت معصومه )س( مراسم اختتامیه 

جشنواره برگزار می شود.
مردم  افزود:  کاشانی  حسینی 

می توانند نام و نام خانوادگی خودشان، 
نام فروشگاه و شاخص مدنظرشان را به 

سامانه۱۰۰۰۳۰۲۵۱ ارسال کنند.
وی تصریح کرد: قم به عنوان پایلوت 
برگزاری این جشنواره است و موفقیت 
ما شرط کشوری شدن طرح است و در 
برتر  فرهنگ  نشان  این جشنواره، ۱۰ 

فرهنگ و اقتصاد اهدا می شود.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم با اشاره به اینکه محدودیتی 
نداریم که در معرفی فروشگاه بزرگ یا 
کوچک باشد، یادآور شد: فروشگاهی که 
مجوزهای لازم و پروانه کسب نداشته 
باشد از جشنواره کنار گذاشته می شوند، 
حتی اگر شاخص های مورد نظر از سوی 

مردم معرفی شده باشد..

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

جشنواره فرهنگی »فروشگاه و فروشنده برتر« در قم برگزار می شود
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